
توسعه همکاری های ایران و بلاروس

وس چشم انداز همکاری تجاری و صنعتی با بلار
خریدار  هفته گذشــته برگزاری کمیســیون 
مشــترک ایران و بلاروس منجر بــه برنامه ریزی 
دولت برای دستیابی به حجم تجاری ۴۰۰ میلیون 
دلاری دو کشور تا دو ســال آینده شد و حالا بخش 
خصوصی دو کشور نیز  هدف مراودات تجاری خود 
را رسیدن به ســطح یک میلیارد دلار در سال قرار 

داده اند.
 در ســی امین ســالگرد روابط ایــران و جمهوری 
بلاروس،  محمد مخبر محمد مخبــر،  معاون اول 
رئیس جمهوری،  برای دیــدار با رئیس جمهوری، 
نخســت وزیر و دیگر مقامات عالــی رتبه بلاروس 

تهران را به مقصد مینسک ترک کرد.
هفته گذشته هم شانزدهمین اجلاس کمیسیون 
مشــترک ایران با بــلاروس با ریاســت »عباس 
علی آبــادی« وزیر صنعت، معــدن و تجارت ایران 
و با حضور »الکســاندر راگوژنیــک« وزیر صنعت 
جمهوری بلاروس، »ایوان اسملگین« معاون وزیر 
کشاورزی و خواربار و »دمیتری کالتسوف« سفیر 
و »دنیس ازدوروف« رایزن بازرگانی این کشور در 

تهران برگزار شد.
توسعه همکاری ها در حوزه های صادرات و واردات 
محصولات و تجهیزات کشــاورزی، ماشین آلات 
معدنی و حمــل و نقل عمومــی، دارو و تجهیزات 
پزشــکی، محصولات پتروشــیمی و زمینه های 
ورزشی از مهمترین موضوعات مطرح شده در این 

نشست میان مسوولان ارشد دو کشور بود.
همچنین، ضیغمی، رئیس کل ســازمان توســعه 
تجارت ایران، در این اجلاس ابــراز امیدواری کرد 
توافق های صورت گرفته در کمیســیون مشترک 
ایران و بلاروس منجر به دستیابی به حجم تجاری 
۴۰۰ میلیون دلاری دو کشــور تا دو ســال آینده 

شود.
از طرف دیگر روز گذشــته اتاق بازرگانی تهران در 
همایش بررسی فرصت های توسعه روابط تجاری 
ایران و بلاروس میزبان یــک هیئت تجاری از اتاق 
بازرگانی و صنعت مینسک بود. این همایش اندکی 
پس از برگزاری اجلاس کمیســیون مشــترک دو 
کشــور بین نمایندگان دولتی ایران و بلاروس برپا 

شــد. در این همایش دو طرف نســبت به توسعه 
همکاری های اقتصادی و مــراودات تجاری تاکید 
کردند و پس از مراسم افتتاحیه، فعالان اقتصادی 
دو طرف در گفت وگوهای مســتقیم به بررســی 

پتانسیل ها و فرصت های همکاری پرداختند.
بر اساس اظهارات نابشکو ســرگئی - رئیس اتاق 
بازرگانی و صنعت مینســک - در جلســه با اتاق 
بازرگانی تهران، بلاروس با ۹ میلیون نفر جمعیت 
از صنعــت پیشــرفته ای برخوردار بــوده و ارزش 
مراودات تجاری آن به ۷۶.۹ میلیارد دلار می رسد. 
همچنین یکــی از مزیت های صنعتی این کشــور 
خودروسازی است. در اصل خودروسازی بلاروس، 
صنعتی پیشــرو به شــمار می آید و در تولید انواع 
خودروهای سواری و کشــنده فعال است. بلاروس 
در تولید محصولات پتروشیمی، چوب، مواد اولیه 
تولید مبــل و کاغذ و البته مواد غذایی نیز توســعه 
پیدا کرده اســت؛ به طوری که بلاروس اکنون در 
میان ۱۰ کشــور تولیدکننده روغن کلزا قرار دارد. 
گردشگری سلامت، گردشــگری ورزش، شکار و 
گردشــگری صنعتی نیز جزو مزیت های بلاروس 

برای گسترش سطح همکاری ها با ایران است.

آخرین وضعیت تجارت ایران با بلاروس
در مجموع در همایش تجاری ایران و بلاروس یک 
یادداشت تفاهم همکاری بین دو اتاق به امضا رسید 
و دو کشور هدف مراودات تجاری خود را رسیدن به 

سطح یک میلیارد دلار در سال قرار داده اند.  
گفتنی است بر اســاس آمارهای موجود در شش 
ماهه امســال صادرات ایران به کل کشــورهای 
عضو اتحادیه اوراســیا ۷۶۰ میلیون دلار و سهم 
بلاروس از این رقــم فقط ۹ میلیــون دلار بوده 
اســت. همچنین کل واردات ایران از کشــورهای 
اوراسیا در مدت یاد شده یک میلیارد و ۲۹ میلیون 
دلار و سهم بلاروس از این میزان، ۳۷ میلیون دلار 

بوده است.
در ســال گذشــته نیز صادرات ایران به بلاروس و 
واردات از این کشــور به ترتیــب ۱۵ و ۴۴ میلیون 
دلار بوده است. بنابراین در مجموع در سال ۱۴۰۱ 
حجم تجاری ایران و بلاروس ۵۹ میلیون دلار بوده 
که حالا در بخــش دولتی برای افزایــش این رقم 
بــه ۴۰۰ میلیون دلار و در بخــش خصوصی برای 
رســاندن آن به یک میلیارد دلار برنامه ریزی شده 

است.

 بازار دیگر متلاطم نمی شود

FATF وزش نسیم دلارهای آزاد شده بدون
سخنگوی دولت  مطرح کرد

د  شده   ۶ میلیارد  دلار آزا
زیر کلید  بانک  مرکزی 
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خانه  هنر   میرا

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با نخبگان و استعدادهای برتر علمی:
 جنایات غزه متوقف نشود

 نمی توان جلوی مقاومت را گرفت

هشدار سازمان حمایت به صنایع لبنی:
 قیمت ها را افزایش دهید، برخورد می کنیم

وش متری مسکن در بورس  ح شکست خورده فر طر
دوباره جان گرفت
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وزها فلسطین و این ر
علی ربیعــی  ۱۵ مهر امســال، هفتادوپنج ســال پــس از اعــلام موجودیت رژیم 
صهیونیســتی، نیروهای مقاومت در ســرزمین  مادری خود به مقابله با اشــغالگران 
پرداختند. این اقدام آثار متعددی دارد و تفاسیر زیادی پیرامون آن صورت می گیرد؛ از 
تاثیری که بر پیمان های منطقه ای و عادی ســازی روابط با اسراییل دارد تا تاثیراتش بر 

جنگ روسیه و اوکراین و حتی انتخابات امریکا و نزاع های درونی رژیم اسراییل. 

یادداشت

آقای مهرجویی سفره  پهن نشده  خانه  شما کابوس ابدی ما شد
زهرا علی اکبری این زنگ ساعت ها نیست که صبح ها ما را از خواب بیدار می کند. این 
خبرهای شــوم اســت که زندگی را از ما می رباید. ابتدای صبح  وقتی قرار است پی آغاز 

باشیم در چاه بی نهایتی فرو می رویم.

دیدگاه

بورس

با همــکاری شــرکت مدیریــت شــبکه برق، 
شــرکت های خرده فروش برق از روز۲۴ مهرماه 
در تالار برق ســبز بورس انرژی ایران برق به داد و 

ستد پرداختند.
علی نقوی - مدیرعامل بورس انــرژی ایران - با 
اعلام این خبر گفت: تالار برق سبز بورس انرژی 
ایران از خرداد امســال راه اندازی شده و سیاست 

بورس انرژی ایران تسهیل معاملات در این بازار 
است.

نقوی با اعلام اینکه تاکنون امکان معامله در این 
تالار برای شرکت های خرده فروش فراهم نبود، 
اظهار کرد: تا روز گذشــته فقط صنایع با مصرف 
برق بیشــتر از یک مــگاوات امــکان خرید برق 
ســبز از بورس انرژی داشــتند که از روز جاری 

شــرکت های خرده فــروش برق نیــز به جمع 
معامله گران برق تجدیدپذیر افزوده می شوند.

طبــق اعــلام بــورس انــرژی، شــرکت های 
خرده فروش برق تاکنون در بازار عمده فروشــی 
برق بورس انرژی به عنــوان خریــدار و در بازار 
مصرف کننــدگان بزرگ بــرق بــورس انرژی 

به عنوان فروشنده حضور داشته اند.

وشی در تالار برق سبز آغاز داد و ستد خرده فر

فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي 
تأمين كالا 83/ت ک آ ج/1402

ارزیابی کیفی  شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري در نظر دارد فراخوان 
های  رله  و  بریر  درمجموع 375عدد  قلم  )خرید 8  عمومی  مناقصه  برگزاری  جهت 
طریق  از  را   )2002093228000292( شماره  به  سولزر(  توربین  کنترل  سیستم 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی 
کیفی از دریافت و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر 
به آدرس الکترونیکی دولت )ستاد(  تدارکات  از طریق درگاه سامانه   مراحل مناقصه، 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 
شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار فراخوان درسامانه 1402/07/24می باشد. 
اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه 
از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتیاز ارزیابی کیفی 50 

امتیاز می باشد. 

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی:ازساعت 8:00 صبح تاریخ 1402/07/24 الی 
ساعت 14:00تاریخ 1402/08/03 

مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی : تا ساعت 14:00تاریخ 1402/08/17
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 

 آدرس: استان خوزستان - شهرستان امیدیه- بلوار نفت- شركت بهره برداري نفت و گاز 
آغاجاري/اداره تداركات و امور كالا فكس: 06152622683                 

تلفكس : 06152620897
تلفن : 06152622273 داخلي23170

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکز تماس :  021-41934

دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/26 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/29

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری

شناسه آگهی: 1585598

نوبت اول
  شركت ملي نفت ايران

شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب
شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري)سهامي خاص(

  آگهی  تجدید  فراخوان مناقصه عمومی
شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  احداث گلخانه هیدرو پونیک گل های شاخه بریده 

) رز (   از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
1- برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود 24/757/671/400 ریال با احتساب کسور قانونی 

و 9 % مالیات بر ارزش افزوده میباشد.
2- مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.

3- تضمین شركت در مناقصه: 1/237/883/570 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا 
ضمانتنامه معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.

-  ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 
عنوان قابل قبول نمي باشد.

 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد 
بانک ملی  بنام شهرداری شهر قدس 

- مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به 
امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 

4-  قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :
شماره  به حساب  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال  مناقصه 8/000/000  اسناد  قیمت 
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
5-  مهلت خرید اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه  از روز چهار شنبه مورخ  1402/08/03 بوده و  اسناد و مدارك مناقصه 
ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می 

باشد.
6- مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات :

مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 12 روز سه شنبه 1402/08/16 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا 
ساعت 17 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 

7- مجوز مورد نیاز جهت شركت در مناقصه :
شرکتهای دارای رتبه 5 کشاورزی

 8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .
 9 – شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

 10-در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه 
ستاد خواهد بود 

 11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/26 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/03

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت اول



سخنگوی دولت  مطرح کرد

۶ میلیارد دلار آزادشده زیر کلید بانک مرکزی 

حضرت آیت الله خامنه ای در دیدار با نخبگان و استعدادهای برتر علمی:

جنایات غزه متوقف نشود، نمی توان جلوی مقاومت را گرفت

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزها فلسطین و این ر
علی ربیعی  ۱۵ مهر امســال، هفتادوپنج سال پس از اعلام موجودیت 
رژیم صهیونیستی، نیروهای مقاومت در سرزمین  مادری خود به مقابله 
با اشــغالگران پرداختند. این اقدام آثار متعددی دارد و تفاســیر زیادی 
پیرامون آن صــورت می گیرد؛ از تاثیری که بــر پیمان های منطقه ای و 
عادی سازی روابط با اسراییل دارد تا تاثیراتش بر جنگ روسیه و اوکراین 
و حتی انتخابات امریــکا و نزاع های درونی رژیم اســراییل. فارغ از این 
تحلیل ها، با توجه به مباحث صورت گرفته توسط ایرانیان، از چند منظر 

می توان این پدیده را مورد تامل قرار داد.
۱- مساله فلسطین برای ایرانیان یک مســاله دیرین است به نحوی که 
از ســال ۱۹۴۸، نه تنها در محافل روشــنفکری و سیاسی بلکه موضوع 
مورد توجه تمامی اقشــار مــردم در طبقات اجتماعــی مختلف بوده 
اســت. به یاد دارم در دهه ۴۰ پرداختن به مساله فلســطین از مدرسه 
و دانشگاه تا مسجد گســترش داشــت. حتی در زمانی که دولت ایران 
به نحــوی هم پیمــان اســراییل در منطقه تلقــی می شــد در میان 
روشــنفکران و توده های مردم درباره فلســطین وحــدت نظر وجود 
داشت؛ از روشنفکران مارکسیســتی تا مذهبی و از چریکی تا سیاسی. 
نگرش تغییریافتــه و منفی فعلی برخی مردم به مســاله فلســطین با 
توجه به ســبقه تاریخی و فرهنگی آن می تواند حاوی درس آموزه هایی 
برای رابطه دولت و ملت در جامعه امروز ایران باشــد. وضع نامناســب 
و بد اقتصادی، فقر گســترده، بن بســت ها و نیز تصفیه های سیاســی، 
مقابله با فرهنگ و زندگی جاری از ســوی نهادهای سیاستگذار موجب 
پیدایش نوعی نگرش منفــی در مخالفت با همه عناصر هویت ســاز یا 
مورد علاقه دولت شــده و با ســوگیری تاییدی خود، نسبت به پدیده ها 
قضاوت می کننــد. هرچند من معتقدم این نوع قضاوت ها؛ احساســی، 
هیجانی و ســیال و نشــان دادن نوعی مقابله و فاصله گیری با دولت به 
نمایش گذاشته می شــود که در بطن خود حاوی پیام های زیادی برای 
تداوم دهندگان سیاست های چالش برانگیز است. اما مساله قابل تامل، 
موضع گیری برخی روشنفکران و صاحبان قلم در این زمینه است. اخیرا 
مواضعی مشــاهده می کنیم که تصور می کنم بر همان سیاق که بخشی 
از توده های مردم تحت تاثیــر وضعیت تقابلی مذکــور درباره وضعیت 
فلســطین قضاوت می کنند، آنان نیز اینچنین در تبیین این مســاله، 

نسبت برقرار می کنند.
بر اساس ســنت روشــنفکری، وظیفه آنها دیدن هر حقیقت و واقعیت 
و در پی آن روشــنگری است. روشنفکر نمی بایســت حقیقت و واقعیت 
را با مســائلی دیگر درهم آمیزد که حقیقت پنهان شــود، این با وظیفه 
روشنگری نسبتی ندارد. اخیرا مشاهده می شــود )نه تنها در این مورد( 
برخی از صاحبان قلم آن چنان در مقابله با وضعیت موجود موضع گیری 
می کنند که هرچه در ســابقه تاریخی کشــور وجود دارد را نه به شکل 
محققانه بلکه با نوعی نگرش مقابله ای به چالش کشیده اند؛ از نهضت ملی 
شدن نفت و کودتا تا جنبش عظیم اجتماعی مردم ذیل انقلاب اسلامی و 
آغازگری جنگ و دفاع از کشور. از سوی دیگر، مواضع برخی تحلیل گران 
در شبکه های فارســی زبان خارج از کشــور نیز قابل توجه و تاسف انگیز 
است. اینان بر سیاق گذشــته مســاله را آنچنان بحث و بررسی و تبیین 
می کنند گویی در سمت رژیم اســراییل نشســته و ایران و فلسطین را 
همزمان در مقابله با اسراییل با نگاهی کینه توزانه مورد نقد قرار می دهند. 
همین ها که ســال گذشته تحت عنوان دفاع مشــروع مردم را تشویق به 
اعمال خشونت در خیابان ها و رویارویی های خونین می کردند و به جای 
تعقل گرایی در احقــاق حق و مبارزه جویی بــدون درگیری، رویارویی و 
جنگ داخلــی را در ایران توصیه می کردند. آنان امروز در مقابل مســاله 
غزه یا سکوت کرده اند یا به نفع اســراییل حرف می زنند و فارغ از تفاوت 
معناداری که بین اعتراض به یک حکومت در داخل کشــور با مبارزه یک 
ملت در برابر اشــغال یک ســرزمین و آوارگی آنان وجود دارد، حرکت 
آزادی خواهانــه مردم فلســطین را تعبیر به تروریســم می کنند. با این 
فرض، اگر اشغال فلسطین را شبیه به اشــغال خرمشهر یا اشغال برخی 
کشــورهای اروپایی توســط آلمان نازی بدانیم، با این نگاه باید مبارزه 

فرانسوی ها و بلژیکی ها علیه رژیم هیتلر را تروریستی بخوانیم.
۲- نگاهی به بازنمایی خبری و برساخت های رسانه ای در این یک هفته 

حاوی نکات مهمی است که به برخی از آنها اشاره می کنم.
چند تصویر از روش های ناشایست در اسارت گیری اسراییلی ها برجسته 
شده و به ســرعت با برخی اخبار جعلی مثل کشــتن کودکان در خانه 
در ســطح جهانی تکثیر و پخش شــد. من فارغ از اینکه اعمال خشونت 
علیه هر اسیری را محکوم می کنم و این چنین روش هایی را نمی پسندم 
اما می بینیم نادیده گرفتن حجم بزرگی از بمباران هــا در زندانی روباز 
به وســعت غزه، قطع آب و برق و گاز، جلوگیــری از کمک های غذایی و 
بهداشتی، همراه با بمباران و ترور و مردم را به سمت مرگ تدریجی بردن 

جای مناسبی در سطح رسانه ای پیدا نمی کند.
این همان پدیده ای اســت کــه در کنار اشــغالگری صهیونیســتی، 

زورگویی های رسانه ای را می توانیم شاهد باشیم.
نگاه کنیــد به واژه هایی که رســانه های فارســی زبان خارج کشــور و 
نیز قدرت های رســانه ای در ســطح جهان به کار می برنــد؛ هرجا که 
به کشته شدگان اســراییل اشاره می شــود آنها را افراد به قتل رسیده و 
آزاردیده عنوان می کنند اما در مورد فلســطینی ها آنها را جان باختگان 
می خوانند. وقتی فلسطینی ها توسط اسراییلی ها به اسارت درمی آیند 
صرفا »اسیر« نامیده می شوند اما وقتی اسراییلی ها توسط فلسطینی ها 
به اسارت گرفته می شــوند تعبیر به »آدم ربایی« می کنند. اساسا هیچ 
اشاره ای به سرزمینی که در آن مبارزه صورت می گیرد، نمی شود. گویی 
این ســرزمین از ابتدا متعلق به صهیونیست ها بوده است. در صورتی که 
این مبارزه فلسطینی ها در داخل ســرزمین خودشان صورت می گیرد 
و تعرضی به ســرزمین دیگران نکرده اند. شواهد نشــان می دهد در این 
شهرک ها افرادی را ســاکن کرده اند که دارای خشونت زیادی هستند. 
نمایش تصاویری که احساســات بشــری را تحریک می کند از ســوی 
طرف اســراییلی و سانسور فجایع وحشتناک در ســطح انبوه در سمت 
فلسطینی، برخی از این زورگویی رســانه ای است. چند اقدام نامناسب 
از سوی افراد حماس در این روزها برجسته شد؛ اما به تهدیدهای آشکار 
غیرانسانی مســوولان اسراییلی و ســابقه تاریخی ترورها و آدم ربایی ها 

آنها اشاره ای نمی شود.
۳- بدون تردید عملیــات توفان الاقصــی یکی از شــگفت انگیزترین 
عملیات ها علیــه اشــغال گری در تاریخ مبارزات آزادی بخش اســت. 
شکســت هیمنه امنیتی و اطلاعاتی اســراییل به هیچ وجه قابل ترمیم 
نیســت. در ســطح جهان القا شــده بود که اســراییل همچون یک دژ 
بزرگ امنیتی اســت. ســرمایه گذاری و حمایت ها و کارهای اطلاعاتی 
موســاد نیز در همین راســتا صورت گرفته بود. این عملیات نشان داد 
شکست ناپذیری نظام ها و رژیم های اشغالگر فقط یک افسانه است. این 
عملیات یک درس تاریخی بود که وقتی با فشــار و ظلم برای مردم راهی 
برای زندگی کردن باقــی نگذارند، نتیجه این امر مقابله آنها به اشــکال 
مختلف خواهد بود. تحقیر هفتاد و پنج ســاله یکی از ریشه های مبارزه 
در مناطق اشغال شــده اســت؛ تحقیری تاریخی که در قالب یک دروغ 
بزرگ اسراییل درباره پذیرش راه حل دو دولت ظاهر شد. اسراییل عملا 
نشان داد که زیر بار راه حل موسوم به »دو کشور« به رغم همه وعده های 
فریبکارانه و با وجود پذیرش رهبران فلسطینی وقت، نخواهد رفت. این 
فریب یک هدف دارد و آن استحاله و خســتگی مردم فلسطین و اشغال 
تدریجی سرزمین های آنهاســت. شایسته اســت ما ایرانیان همچون 
گذشته با موضع گیری انسان دوستانه و تفکیک مسائل داخلی با حقایق 
تاریخی و موضوعات اخلاقی در طرف قربانی و سرزمین باخته بایستیم و 
در یک صف بندی منطقه ای و جهانی، در کنار مردم کشور ترکیه، مصر، 
عربستان، آفریقای شــمالی و آزادی خواهان در کشورهای اروپایی و ... 
و روشنفکران و روزنامه نگاران برجســته، از همه جهانیان دعوت کنیم 
فارغ از برساخت های رسانه ای مساله انســانی عمیق فلسطین را مورد 

توجه قرار دهند.

یادداشت

خریدار  ســخنگوی دولت دربــاره آخرین وضعیت ۶ 
میلیارد دلار آزاد شــده ایران که ادعاهایــی درباره آن از 
سوی برخی رســانه ها مطرح شــده ، اعلام کرد که این 
منابع در اختیار کشورمان است و برای رشد تولید کشور 
اســتفاده خواهد شــد. علی بهادری جهرمی در نشست 
خبری هفتگی خود در پاســخ به این پرسش که ارسال 
امکانات دارویــی و غذایی و کمک های انسان دوســتانه 
ایران به غزه در چــه وضعیتی قرار دارد، اظهــار کرد: با 
عملکرد وحشیانه رژیم صهیونیســتی و قطع آب و برق 
در غزه و بمباران این منطقه یک فاجعه انســانی در حال 
رخ دادن اســت و همه کشــورها باید در زمینه رساندن 

کمک های انسان دوستانه به غزه تلاش کنند.
وی افزود: در عین حال رژیم صهیونیستی با محاصره غزه 
جلوی ارســال کمک های انسان دوستانه را گرفته است، 
اما تمامی تلاش دولت ما در کنار دیگر کشــورها از جمله 
کشورهای عرب منطقه این است که امکانی برای ارسال 
این کمک های انسان دوســتانه فراهم شود.ســخنگوی 
دولت یادآور شد: جمهوری اســلامی ایران آماده ارسال 
کمک های انسان دوســتانه به غزه اســت؛ ما از سازمان 
ملل و سایر مجامع بین المللی، کلیه کشورهای اسلامی 
و آزادی خواه جهان می خواهیم که برای رفع حصر از غزه 
تلاش و کمک های بشردوســتانه خود را به غزه ارســال 
کنند.بهادری جهرمــی افزود: هلال احمــر جمهوری 

اســلامی ایران نیز قصد دارد اولین محموله حاوی آب، 
دارو و مواد غذایی را برای مردم غزه ارسال کند.

مهاجران غیر قانونی افغانستانی شناسایی
 و مسترد می شوند

دبیر هیئت دولت در پاسخ به پرسشــی درباره وضعیت 
مهاجران افغانســتانی، تصریح کرد: بخشی از مهاجران 
بصورت رســمی و قانونی وارد کشور شــده اند و بخشی 
دیگر از روش های غیرقانونی در کشور ما سکونت دارند. 
کسانی که بصورت غیرقانونی وارد شده اند از سوی نیروی 
انتظامی شناســایی و مسترد می شــوند.وی ادامه داد: 
دولت برای ساماندهی آن دســته از افرادی که بصورت 
قانونی وارد شــده اند، لایحه ای با عنوان ســازمان ملی 
مهاجرت تدوین به مجلس شورای اسلامی ارسال کرده 
که از سال گذشته تاکنون بررسی و تصویب نشده است. 
رئیس جمهوری نیز تاکید دارند که وزیر کشــور هرچه 

سریعتر در زمینه ساماندهی اتباع خارجی اقدام کنند.
سخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره وضعیت 
دسترسی ایران به ۶ میلیارد دلار آزادشده و ادعای برخی 
رسانه های غربی در زمینه دسترسی نداشتن ایران به این 
منابع، تأکید کــرد: این توافق در زمان خــودش با دقت و 
با تضمین کافی انجام شــد. رســانه های آمریکایی برای 
بازی های سیاسی خودشــان مطالبی را منتشر می کنند. 
منابع با موفقیت از یون به یورو تبدیل شد و در حساب های 
شش بانک ایرانی در قطر منتقل شد. این اقدامات به تأیید 
بانک مرکزی ایران نیز رســید و پول ها اکنــون زیر کلید 
بانک مرکزی اســت.وی ادامه داد: جالب اســت که ابتدا 
اصل آزادســازی منابع را انکار می کردنــد، بعد آن را بی 
اهمیت خواندند، بعد آن را خرج شــده اعلام کردند، بعد 

گفتند هزینــه تبدیل ارز بالا بوده، بعــد گفتند محدود به 
چند کالای خاص اســت. این منابع در اختیار کشورمان 

است و برای رشد تولید کشور استفاده خواهد شد.

پاسخ ایران به تهدیدات اخیر رژیم صهیونیستی
بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشــی درباره تهدیدات 
اخیر رژیم صهیونیســتی و واکنش جمهوری اســلامی 
به آن، تصریــح کرد: مقامات نظامی کشــورمان پیش از 
این هم به این قبیل گزافه گویی ها پاســخ داده اند. رژیم 
صهیونیســتی حتی جرئت تصور این موضوع یا تفکر به 
آن را هم ندارد. حتی پیش از اینکــه فکری در این زمینه 
داشته باشند پاسخ کوبنده ای از جمهوری اسلامی ایران 

دریافت خواهند کرد.

دولت خود را موظف به جلوگیری از واردات 
کالاهای دارای مشابه داخلی می داند

 دبیر هیئت دولت در پاســخ به پرسشــی دربــاره واردات 
کالاهای دارای مشابه داخلی از جمله در زمینه تجهیزات 
پزشــکی، اظهار کرد: مجوز واردات یونیت دندانپزشــکی 
بزرگسالان که کفایت تولید داخل دارد، به هیچ وجه داده 
نشده و نخواهد شد. اما موضوعی که به آن اعتراض شده به 
مجوز واردات یونیت دندانپزشــکی اطفال مربوط بود که 
تولید مشــابه داخلی ندارد. دولت خود را موظف می داند 

که از واردات کالاهای دارای مشابه داخلی جلوگیری کند.

موضع دولت به تصمیمات شورای رقابت
وی در پاســخ به پرسشــی درباره رویکــرد دولت برای 
قیمت گذاری شــورای رقابت در حوزه خــودرو، گفت: 
جهت گیری دولت این اســت که هیچ کالایی انحصاری 

نباشــد و فضا کاملًا رقابتی باشــد. درباره شورای رقابت 
نیز دولت قبلًا اعلام موضع کرده اســت که اختیار ایجاد 
هرگونه تغییر در صلاحیت های شورای رقابت، با مجلس 
شورای اسلامی است و دولت نیز خود را مکلف به رعایت 

قوانین می داند.

 هدف گفت وگوهای رئیس جمهوری با مقامات 
سایر کشورها درباره غره

بهادری جهرمی در پاسخ به پرسشی درباره گفت وگوهای 
رئیس جمهوری بــا مقامات ســایر کشــورها در زمینه 
وضعیت جنگ در غزه، اظهار کــرد: رئیس جمهوری در 
این گفت وگوها تاکید کردند کشــورهای اسلامی وظیفه 
دارند برای توقف هرچه سریع تر جنایات صهیونیست ها 
علیه فلسطینیان همکاری و همگرایی داشته باشند. تنها 
راه حل اساسی مشکل فلســطین به عنوان مسئله اصلی 
منطقه، توجه به حقوق حقه مردم مظلوم این ســرزمین 
است که بر اســاس آن و طبق پیشنهاد جمهوری اسلامی 
ایران همــه فلســطینیان در رونــدی دموکراتیک و در 
انتخاباتی آزاد و عادلانه سرنوشــت خود را تعیین کنند.
ســخنگوی دولت در پاســخ به پرسشــی درباره اعطای 
تسهیلات ازدواج از ســوی بانک ها، اظهار کرد: از بیستم 
خرداد ســالجاری با ابلاغ بســته نظارتی - اعتباری رشد 
منفی تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در ابتدای سال 
به رشــد مثبت و فزاینده تبدیل شــد و انتظار می رود با 
روند کنونــی اعطای تســهیلات، تا پایان ســال کاهش 
قابل ملاحظه ای در تعداد متقاضیان در صف تســهیلات 
ایجاد شــود. از ابتدای ســال تاکنون به حدود ۸۰۰ هزار 
نفر متقاضی وام ازدواج و فرزند حدود ۱۱۰ هزار میلیارد 

تومان تسهیلات توسط شبکه بانکی پرداخت شده است.

خریدار  رهبر انقلاب اســلامی در دیدار با 
نخبگان و اســتعدادهای برتر علمی تاکید 
کردند که اگر جنایات غزه متوقف نشــود، 

نمی توان جلوی مقاومت را گرفت.
حضرت آیــت الله خامنــه ای رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در دیدار حدود هزار نفر از 
نخبگان و اســتعدادهای برتر علمی کشور، 
خواستار یک جهش تازه و مبتکرانه علمی و 
ورود به فصل تازه ای از فعالیت های نوآورانه 
در مراکز و محیط های علمی-دانشــگاهی 
شدند. حضرت آیت الله خامنه ای همچنین 
با اشــاره به جنایت های رژیم صهیونیستی 
در نسل کشــی مردم فلسطین در غزه، قطع 
ضروری بمباران ها را مورد تأکید قرار دادند 
و با اشــاره به نقش ملموس آمریکایی ها در 
سیاســت گذاری اقدامات صهیونیست ها، 
گفتنــد: ملت های مســلمان و حتی مردم 
غیرمســلمان جهان از جنایات جاری رژیم 
اشــغالگر جداً عصبانی هســتند و اگر این 
وحشی گری ها ادامه یابد، مسلمانان جهان 
و نیروهای مقاومت بی تاب می شوند و دیگر 

کسی نمی تواند جلوی آن ها را بگیرد.
رهبر انقــلاب، قضایای جاری فلســطین 
را جنایــت عیان رژیــم صهیونیســتی و 
نسل کشــی آشــکار در مقابل چشم همه 
جهانیــان خواندنــد و گفتنــد: اعتــراض 
مسئولان برخی کشورها در مکالمات خود 
با مسئولان ما این بوده که چرا فلسطینی ها 
غیرنظامیان را کشــته اند؟ این حرف خلاف 
واقع اســت چرا که ســاکنان شــهرک ها 
غیرنظامی نیستند و مســلح هستند ولی با 
حتی فرض غیرنظامی بــودن، چه تعداد از 
آنها کشته شدند و چه تعداد از غیرنظامیان 

فلسطینی این روزها به شهادت رسیده اند؟
حضرت آیت الله خامنــه ای افزودند: رژیم 
غاصب صد برابر آن تعــداد، یعنی چند هزار 
زن و بچه و پیر و جــوان غیرنظامی را در این 
چند روز کشته اســت و با بمباران مراکز پر 
جمعیت و ساختمان هایی که می داند محل 
سکونت غیرنظامیان اســت، جلوی چشم 

مردم دنیا در حال جنایت است.
ایشــان با تأکید بــر اینکه دولــت غاصب 
صهیونیســتی به علت این جنایــات قطعاً 
باید محاکمه شود، دولت آمریکا را مسئول 
سیاســت های رژیــم غاصــب دانســتند 
و افزودنــد: بر اســاس اطلاعــات متعدد، 
سیاســتگذار و تنظیم کننــده سیاســت 
جاریِ ایــن روزهای رژیم صهیونیســتی، 
آمریکایی ها هســتند و آمریکا در این قضیه 
مســئول اســت و باید مســئولیت خود را 

بشناسد.
رهبر انقــلاب با تأکید بر اینکــه بمباران ها 
باید فوراً قطع شــود، اجتماعات ملت های 
مسلمان در کشــورهای اســلامی و حتی 
غیرمســلمانان در آمریکا و اروپا را نشــانه 
عصبانیت جــدی ملت هــا از جنایات رژیم 
صهیونیســتی برشــمردند و گفتنــد: اگر 
این جنایــات ادامه پیدا کند، مســلمانان و 
نیروهای مقاومت بی تاب می شــوند و دیگر 
کســی نمی تواند جلوی آنهــا را بگیرد. این 
واقعیت را باید بدانند و ایــن توقع را مطرح 
نکنند که نگذارید فلان گــروه فلان کار را 

انجام دهد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای افزودند: البته 

رژیم صهیونیستی هر کاری بکند نمی تواند 
شکســت مفتضحانه خود در ایــن قضیه را 

جبران کند.
در ابتــدای این دیــدار حضــرت آیت الله 
خامنه ای پس از ســخنان ۷ نفر از نخبگان 
عرصه هــای خــودرو، فنــاوری کوانتوم، 
کشــاورزی، مبارزه با آلودگــی هوا، عدالت 
و  ســنتی  طــب  اقتصادی-اجتماعــی، 
زیســت بوم دانش بنیــان کشــور، توجه 
مسئولان فعال و پیگیر قوه مجریه به نکات 
مورد نظر نخبــگان و پیوند جامعه نخبگانی 
کشــور با مدیران جوان ســطوح مختلف 

دولت را ضروری خواندند.
ایشان با اشــاره به آغاز یک جهش علمی و 
تحرک و جوشــش پرثمــر در محیط های 
دانشــگاهی در حدود ۲ دهه قبل، گفتند: 
افزایش سرعت رشد علمی کشور و رسیدن 
آن به ۱۲ برابر متوسط سرعت رشد جهانی، 
از نتایج مبــارک آن حرکت بــود و اکنون 
نخبــگان، دانشــجویان و مراکــز علمی-

دانشگاهی کشور باید خود را برای یک خیز 
جدید و فصــل تازه ای از تحــرک مبتکرانه 

علمی آماده کنند.
رهبر انقلاب تحرک علمی برخی کشورهای 
منطقه را پس از مشــاهده پیشرفت  علمی 
ایران یادآور شدند و افزودند: نباید به نتایج 
حرکت قبلی مغرور شویم و از مسابقه علمی 
جاری در دنیا عقب بمانیم؛ چرا که با وجود 
همه پیشرفت ها، هنوز از لحاظ دانش و علم 

عقب هستیم.
حضرت آیــت الله خامنــه ای با اشــاره به 
ســخنان امیرمومنــان)ع( دربــاره قدرت 
علم، گفتند: »العلمُ ســلطان«؛ بنابراین اگر 
بخواهیم کشور از آســیب های متعارف دنیا 
مصون بماند، باید برای پیشرفت های علمی 

به جد تلاش کنیم.
رهبــر انقــلاب ســرمایه گذاری مــادی 
دولت، ســرمایه گذاری بخــش خصوصی 
و »ســرمایه گذاری محیط هــای علمی به 
معنای تلاش برای ابتــکار، نوآوری و یافتن 
راه حل های میانبر حل مشکلات« را لازمه  
حرکت جدیــد جامعه نخبگانــی و علمی 
دانستند و گفتند: باید با استفاده از همراهی 
دولت و مســئولان و مدیران جوان کشور و 

همت همــه نخبگان، این جهــش جدید را 
محقق کنیم.ایشــان آینده کشور را روشن 
و امیدبخش خواندند امــا افزودند: تجربه به 
ما می گویــد باید از فرصــت موجود کنونی 
حداکثر اســتفاده را بکنیم و با تکیه بر اراده 
و توان و زیرســاخت های موجود در کشور، 
شــیب صعودی پیش رو را با قوت پشت سر 

بگذاریم.
رهبر انقلاب نبود اراده، یأس و بی اعتمادی 
به توانایی خود را از جمله موانع پیشــرفت 
هر ملت برشــمردند و با اشــاره به سخنان 
تحقیرآمیز یکــی از نخســت وزیران دوره 
طاغوت درباره ناتوانی ملت ایران در ساخت 
لولهنگ یا لوله آفتابــه گِلی گفتند: در دوره 
طاغوت، همه عوامل عدم پیشــرفت و ادامه 
عقب ماندگــی جمع بود اما امــروز به فضل 
الهی هم اراده و هم توان حرکت و پیشرفت 

علمی وجود دارد.
ایشــان چند میلیون جوان دانش آموخته و 
دانشــجو را ثروتی بزرگ و با ارزش خواندند 
و افزودند: بســیاری از این جوانان با انگیزه و 
با روحیه، پیشنهادهای با ارزشی برای حل 
مشــکلات دارند.رهبر انقلاب، خواستن و 
توانستن را دو واقعیت امروز کشور خواندند 
و افزودند: اگر مســئولان، مراکــز علمی و 
نخبگان از این فرصت اســتفاده نکنند، به 

ایران و تاریخ کشور ظلم می شود.
حضرت آیت الله خامنه ای علم را مانند همه 
دارایی ها، مسئولیت آور دانستند و افزودند: 
هرکسی در هر دانشــی نخبه می شود و به 
رتبه ای دست می یابد، هم از آن دانش و هم 
از اعتباری که به واسطه آن دانش در جامعه 
بدســت می آورد، باید در جهت خدمت به 

مردم استفاده کند.
رهبــر انقلاب بــا اســتناد به ســخنانی از 
امیرمومنــان)ع( مبنــی بر تعهــد علما و 
دانشمندان برای شــناخت و دفاع از مظلوم 
در مقابل ظلــم گفتند: واکنــش در مقابل 
جنایــات رژیم صهیونیســتی در غزه، جزو 
مسئولیت هایی اســت که پرورگار بر عهده 

دانشمندان گذاشته است.
رهبر انقلاب در ادامه سخنانشــان با اشاره 
بــه تذکــرات قبلی دربــاره اصــلاح رویه 
مشــروط بودن ارتقاء اعضای هیئت علمی 

دانشــگاهها به مقالات علمی، از اســتمرار 
این روند غیرمنطقی انتقاد کردند و گفتند: 
مقاله نویسی و انتشــار تحقیقات و مقالات 
اسِنادی معتبر در مجلات و مراکز علمی دنیا 
و شرکت در مسابقه علمی جهان کار خوبی 
اســت که حتماً باید انجام بگیرد اما منوط 
کردن ارتقــاء اعضای هیئــت علمی به این 

موضوع، منطقی نیست.
ایشــان افزودند: البته مقالات علمی خوب، 
مایه ارتقاء شــهرت و اعتبار علمی کشــور 
است که دستگاههای مدیریت علمی کشور 
باید برای این ارتقاء، راههای مناســبی پیدا 
کنند تا رتبه علمی کشور در رتبه بندی های 

جهانی تنزّل پیدا نکند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید بر 
اینکه هدف اصلــی از تولید مقالات علمی و 
پژوهشی و پایان نامه ها کمک به حل مسائل 
کشور باشــد، افزودند: بهداشت و سلامت، 
مســکن، امنیت، تغذیه، خانــواده، محیط 
زیســت، اصلاح ســاختارهای حکومتی و 
ارتباطات بین المللی از جمله مسائل کشور 
اســت که باید مقالات و پژوهش های علمی 
قوی دارای راه حل برای آنها تولید شــود و 
در این زمینه نباید بــه کارهای روزنامه ای و 
یادداشت های باصطلاح ژورنالیستی اکتفا 

شود.
رهبــر انقــلاب در بیــان نکتــه پایانی، به 
تبیین وظیفه مســئولان در قبال نخبگان 
پرداختند و گفتند: مســئولان کاری کنند 

که نخبه احساس مفید بودن بکند.
ایشــان از جمله عوامل مهاجــرت نخبگان 
را )کــه گاهــی حرف هــای مبالغه آمیزی 
هم درباره آن مطرح می شــود(، احســاس 
بی فایدگــی در نخبه دانســتند و افزودند: 
»امکان اشتغال« و »امکان تداوم مطالعات 
و تحقیقــات« دو توقــع نخبه از دســتگاه 
مدیریت کشور اســت که باید این دو امکان 

برای آنها فراهم شود.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای، تشــکیل 
شرکت های دانش بنیان را از عوامل نشاط و 
پیشرفت اقتصادی و علمی کشور و در عین 
حال، ایجاد احساس مفید بودن در نخبگان 
خواندنــد و تأکیــد کردند: شــرکت های 
دانش بنیــان را تقویــت کنید کــه یکی از 

راههای تقویت، خودداری کامل دستگاهها 
و شــرکت های دولتــی از واردات و خرید 
محصولات خارجی است که مشــابه آن را 

شرکت های دانش بنیان تولید می کنند.
پیش از ســخنان رهبر انقلاب، هفت نفر از 

نخبگان حاضر در نشست آقایان و خانم ها:
    سید مصطفی مهدوی؛ دکترای مهندسی 
هواوفضا از دانشــگاه شــریف و پژوهشگر 

صنایع خودرویی و ریلی
    شــکوفه احمــدی؛ دانشــجوی حقوق 
اقتصادی دانشــگاه علامه طباطبایی)ره( و 

برگزیده طرح بنیاد نخبگان
    شهرام سلیمانی؛ دکترای فیزیک از واحد 
علوم و تحقیقات دانشــگاه آزاد اســلامی 
و عضو یک درصد دانشــمندان پراســتناد 

انجمن شیمی آمریکا
    حامد رفیعی؛ عضو هیئت علمی دانشکده 
کشاورزی دانشگاه تهران و مدیر اندیشکده 

حکمرانی و قانون گذاری استان البرز
    مریــم زارع؛ عضو هیئت علمی دانشــگاه 
خواجه نصیر و برگزیــده جایزه علمی بنیاد 

ملی نخبگان
    محمدصــادق عادل مهربان؛ دانشــجوی 
دکترای تخصصی طب سنتی دانشگاه علوم 
پزشکی تهران و دانشــجوی برتر کشور در 

رشته طب سنتی
    و ســعید ودادی کلانتــر؛ دکتــرای 
مدل سازی انرژی از دانشگاه تهران و مجری 

طرح های پژوهشی حوزه انرژی
به بیان  نکات، انتقادات و پیشنهادهای خود 

در این موضوعات پرداختند:
-    ســازوکار نقش آفرینــی شــرکت های 

دانش بنیان در حوزه خودرو
-    بهبود اجرای سیاســت های محرومیت 

زدایی از مناطق محروم
-    اهمیت ســرمایه گذاری کشور در زمینه 
فناوری های راهبردی و اقتدارآفرین، نظیر 

فناوری های کوانتومی و صنعت تراشه
-    چالش هــای سیاســت گذاری بخــش 
کشاورزی و اصلاح روند مشارکت نهادهای 

علمی و عناصر دانشگاهی در این حوزه
-    به روزرســانی دســتورکارهای حــوزه 
مدیریت آلودگی هوا و اصــلاح نظام توزیع 

یارانه های حوزه انرژی
-    اهمیت جایــگاه جهانی طب ســنتی و 
گیاهان دارویی، مزیت های نســبی ایران و 

بازار جهانی خدمات و محصولات این حوزه
-    و رشــد فعــال رابطــه صنایع مــادر و 

شرکت های دانش بنیان
همچنیــن در ابتــدای ایــن دیــدار آقای 
دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان رئیــس جمهــور 
و رئیــس بنیاد ملــی نخبگان با اشــاره به 
تحول ایــن بنیاد از یــک نهــاد صنفی به 
یک مرکز تأثیرگذار بر مســائل کشــور در 
دولــت ســیزدهم، گزارشــی درخصوص 
افزایش چشــم انداز اقتصادی شرکت های 
دانش بنیان، بازطراحی ســتادهای توسعه 
فنــاوری، اجرای الگوی کنسرســیوم های 
دانش بنیــان، ضرورت اجــرای پروژه های 
عظیم پیشــران با بکارگیری شــرکت های 
دانش بنیان و هدف گذاری برای ایجاد بانک 
اقتصاد دانش بنیان برمبنای ســرمایه های 

شرکت های این حوزه، بیان کرد.



وزیر اقتصاد در نشست صمیمی با دانشجویان:

ویکرد دولت سیزدهم مقابله با فرارهای مالیاتی و از ما بهتران است  ر

اقتصاد
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سازمان حمایت:
وهای  اعلام قیمت های علی الحساب خودر

وارداتی با مجوز شورای رقابت است
 ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان اعــلام کرد: در 
حالی شــورای رقابت مدعی اســت که در جریان قیمت علی الحساب 
خودروهای وارداتی نبوده که مصوبه کارگروه خودروی این شورا حاکی 
است اعلام مجوز قیمت علی الحساب خودروهای وارداتی با مصوبه این 

بخش اجرا شده، اما شورای رقابت نمی خواهد این موضوع را قبول کند.
به گزارش ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان، این 
ســازمان در واکنش به انتشــار خبری تحت عنــوان »تخلف در اعلام 
قیمت علی الحســاب ۶ خودرو وارداتی« در توضیحاتی، اعلام کرد: بر 
اساس مصوبه ۱۸ مهرماه کارگروه خودرو شــورای رقابت مقرر شده با 
توجه به اینکه فرایند واردات خودروهای وارداتی در حال انجام اســت 
و تعیین قیمت قطعی و انجام فرایند ثبت نام مســتلزم ارائه تمام اسناد 
و مدارک ترخیص می شــود و با عنایت به زمان بر بودن این موضوع و به 
جهت تنظیم بازار خودرو قرار شده ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان نســبت به برآورد علی الحســاب خودرو، در خصوص 
خودروهایی که وارد شــده و مجوزهای لازم از قبیل استاندارد، محیط 
زیســت را اخذ کرده اند برای تخصیص به افراد دارای اولویت در سامانه 
فروش اقدامات اجرایی لازم را با دریافت بخشــی از مبلغ علی الحساب 

اعلامی معمول کنند.
همچنین قرار شــد تعیین قیمت قطعی پس از ارائه کلیه مستندات و 

تصویب شورای رقابت اجرایی و ملاک تسویه حساب با مشتری باشد.
بر همین اســاس ســازمان حمایت با توجه به این مصوبه، مجوز اعلام 
قیمت های علی الحساب را کسب کرده و هیچ گونه تخلفی در این رابطه 

صورت نگرفته است.

هشدار سازمان حمایت به صنایع لبنی:
 قیمت ها را افزایش دهید، برخورد می کنیم

مدیرکل نظارت بر محصولات کشــاورزی و فراورده های دامی سازمان 
حمایت اعــلام کرد که تاثیر افزایش قیمت مصوب شــیرخام و ســایر 
هزینه های تولیــد قبلا در قیمــت محصولات لبنی لحاظ و از ســوی 
واحدهای تولیدی اعمال شده اســت و هرگونه افزایش مجدد قیمت ها 
فاقد وجاهت بوده و می تواند با عنوان تخلف گرانفروشی مورد پیگیری 

قرار گیرد.
 در متن نامه داریوش بهنود قاســمی - مدیرکل نظارت بر محصولات 
کشــاورزی و فراورده های دامی ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان - به رضا باکری - دبیر انجمن صنایع فرآورده های لبنی 

ایران - آمده است:

با عنایت به گزارش های واصله مبنی بــر احتمال افزایش مجدد قیمت 
برخی از محصولات لبنی در ســطح بازار و از آنجایــی که تاثیر افزایش 
قیمت مصوب شــیرخام و ســایر هزینه های تولید )منجمله حقوق و 
دستمزد، سربار، مواد بســته بندی و ...( قبلا در قیمت این محصولات 
لحاظ و از سوی واحدهای تولیدی اعمال شده است، لذا هرگونه افزایش 
مجدد قیمت ها فاقد وجاهت بوده و می تواند با عنوان تخلف گرانفروشی 
مورد پیگیری قرار گیرد. بر این اســاس لازم اســت به کلیه واحدهای 
زیرمجموعه انجمن ضرورت رعایت مصوبــات قانونی منجمله رعایت 
سقف مجاز افزایش قیمت اعلام شده را یادآوری فرمایید. بدیهی است 
عندالــزوم برخورد قانونی لازم بــا واحدهای متخلــف صورت خواهد 

پذیرفت.

 هشدار نسبت به استهلاک سرمایه
تشکیل سرمایه نصف شد

رئیس اتاق تهران گفت: طی بازه زمانی ۱۲ ساله تشکیل سرمایه از ۵۲۳ 
همت به ۲۷۵ همت و استهلاک ســرمایه از ۱۸۰ همت به ۲۵۷ همت 

رسیده که یعنی این دو شاخص با هم برابر شده اند.
محمــود نجفی عــرب در هفتمین نشســت هیأت نماینــدگان اتاق 
بازرگانی تهــران اظهار کرد: یکــی از بحث های اساســی برنامه هفتم 
توسعه دستیابی به رشــد ۸ درصدی اقتصاد در کشــور است که برای 

دستیابی به این هدف ابزارهایی را نیاز داریم.
رئیس اتاق بازرگانی تهران افزود: در ســه برنامه قبلی میانگین رشــد 
اقتصادی ما ۱.۸ درصد بوده، لذا الزامات اساســی برای دستیابی به این 
رشــد لازم اســت و در کنار بهره وری پیش از الزامات تشکیل سرمایه 
است. بر همین اســاس نیز ســهم بخش خصوصی در تشکیل سرمایه 
طی برنامه هفتم توسعه باید حدود ۶ درصد از رشد سالانه اقتصاد است.

وی ادامه داد: اگر افزایش ســرمایه اتفاق نیفتد موضوع اشــتغال حل 
نمی شود و تولید ناخالص داخلی GDP کشور تکان نخواهد خورد و این 
در حالی است که وضعیت تشکیل ســرمایه بر اساس بررسی هایی که 
اتاق تهران از منابع معتبر مانند بانک مرکزی انجام داده نشان می دهد 
که در دهه ۱۳۹۰ میزان تشــکیل ســرمایه به قیمت ســال ۱۳۹۵ در 
مجموع ۵۲۳ همت بوده اما در سال ۱۴۰۱ به قیمت سال ۱۳۹۵ میزان 

تشکیل سرمایه ۲۷۵ همت بوده است.
نجفی عرب تصریح کرد: لذا بررســی وضعیت تشــکیل سرمایه در بازه 
زمانی ۱۲ ساله حاکی از آن است که تشکیل ســرمایه به نصف کاهش 
یافته اســت.وی افزود: همچنین بررســی وضعیت استهلاک سرمایه 
نشان می دهد که استهلاک ســرمایه در ســال ۱۳۹۰ به میزان ۱۸۰ 
همت و در سال ۱۴۰۰ به میزان ۲۵۷ همت بوده است و لذا استهلاک با 

تشکیل سرمایه برابر شده است.

وضعیت نامطلوب جذب سرمایه گذاری
نجفی عرب ادامه داد: بررسی وضعیت جذب ســرمایه گذاری خارجی 
در ســال ۱۳۹۰ تا ســال ۱۴۰۱ نیز حاکی از آن اســت که حداکثر ۵ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی جذب کرده ایم و در سال ۱۴۰۱ 
در مجموع میزان جذب ســرمایه گذاری خارجی کشور به ۱.۵ میلیارد 

دلار رسیده است.
وی افــزود: ایــن در حالی اســت که مــا برای رشــد اقتصــادی به 
ســرمایه گذاری نیاز داریم و بر اســاس شــنیده ها بانک مرکزی لزوم 
ســرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد دلار ســالانه را برای رشــد اقتصادی ۸ 
درصدی پیش بینی کرده اســت و ســازمان مدیریت و برنامه ریزی هم 
لزوم سرمایه گذاری بین ۷۰ تا ۸۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری سالانه را 

برای رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد پیش بینی کرده است.
رئیس اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: وزارت اقتصاد برای تحقق رشــد 
اقتصادی ۱۰۰ میلیارد دلار ســرمایه گذاری سالانه را پیش بینی کرده 
اســت، بنابراین من فکر می کنم به عنوان بخــش خصوصی باید برای 
تحقق رشــد اقتصادی در برنامه هفتم تدبیر کنیم و پیشنهاد عملی در 

جهت بایدها و نبایدها داشته باشیم.

بازار

خریدار   وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
بیان اینکه رویکرد دولت ســیزدهم مقابله 
با فرارهای مالیاتی و »از ما بهتران« اســت، 
گفت: شــاخص ضریب جینی هم نشــان 
می دهد کــه در دولت ســیزدهم شــاهد 
کاهــش نابرابری های اقتصادی هســتیم، 

البته به معنای از بین رفتن نابرابری نیست.
»ســید احســان خاندوزی« در نشســت 
صمیمی با دانشــجویان دانشــگاه علامه 
طباطبایی، اظهار داشــت: ما در مدرســه 
تابســتانه در واقــع از فــارغ التحصیلان و 
نخبگان دانشــگاهی می خواهیم که با ورود 
به مســائل و چالش های واقعی جامعه، به 

دنبال راه حل باشند.
وی با اشاره به دو مســیر وزارت اقتصاد در 
این زمینه برای دخیل کردن نهاد دانشــگاه 
در سیاســت گــذاری اقتصــادی، گفت: 
متاســفانه از گذشته، دســتگاه ها احساس 
بی نیازی و حس غلط اســتغنا را نســبت به 
دانشگاه داشــته اند که ســعی کردیم این 
حس را بشــکنیم و به یک باور تبدیل کنیم 
که بســیاری از نگاه ها و نگرش های علمی 
بیــرون ســاختار وزارتخانه هاســت و باید 
به صاحب نظران، اندیشــمندان و اســاتید 

مراجعه و آنها بهره برد.

جمهوری اسلامی ایران منتظر 
نمی ماند تا دستی از بیرون مسائلش 

را حل کند
وزیر اقتصاد تاکید گرد: در واقع، جمهوری 
اسلامی می خواهد مناســبات را به گونه ای 
ترتیب دهد که مســائل نه از بیرون، بلکه به 
صورت درونی شــده حل شود. باید ایده ها و 
انگیزه های خوب این نخبگان در مسیر حل 

مشکلات کشور قرار گیرد.
خاندوزی با اشاره به تربیت سیاست گذاران 
جوان برای آینــده، اظهار کرد: ثمره درخت 
گردو کاشــتن ۲۰ تا ۳۰ ســال بعد نصیب 
کشــور می شــود؛ در این راســتا مدرسه 
تابستانه سیاســت گذاری اقتصادی در دو 

دوره متوالی در وزارت اقتصاد برگزار شد.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه می خواهیــم 
پژوهشــگران و دانشــجویان را در امــور 
سیاســت گذاری اقتصــادی دخیل کنیم، 
تصریح کرد: شاید صید واژه مناسبی نباشد 
اما امسال توانستیم صیادی برخی نخبگان 
را انجام دهیم و کســانی که در دوره گذشته 
مدرسه تابســتانه شــرکت کرده بودند را 
آرام آرام وارد وزارت اقتصاد کردیم و کسانی 
که امسال شرکت کردند ســال آینده ورود 

خواهند کرد.
وزیر اقتصاد از دانشــجویان و پژوهشگران 
خواســت تا موضوعات مرتبط با رساله های 
ارشــد و دکترای خود را در مسائل مرتبط با 
سیاست گذاری و موضوعاتی که به معیشت 
اقتصادی مردم مربوط اســت انتخاب کنند 
تا رفته رفته فصلی ایجاد شــود تــا ایده ها، 
نیت ها و خواســت های درست با کسانی که 

تصمیم سازان خوبی هستند، مرتبط شود.
خانــدوزی تاکیــد کــرد: می خواهیــم 
پــل ارتباطــی خوبــی برقــرار کنیــم تا 
صندلی هــای  بــا  فارغ التحصیــلان 
سیاست گذاری پیوند داشته باشند. تلاش 
داریم ارتباط بین دانشــجویان خوش فکر 
و دغدغه مند نســبت به حل مسائل کشور 
برقرار شــود تا آنهــا در ســال های بعد بر 
کرسی های سیاست گذاری و تصمیم سازی 
کشــور بنشــینند. قائل به این هستیم که 
جدایی نهاد دانشــگاه و نهاد سیاست گذار 
باید از بین برود و این ایده هــا و انگیزه های 
خوب در مســیر حل مســائل کشــور قرار 

گیرند.

شفافیت تا قبل از دولت سیزدهم، 
حرکتی نمادین بود

وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه برخی اســامی 
بدهکاران را در جیب خود گذاشــته بودند 
و با آن اقدامات نمادیــن می کردند، گفت: 
این رفتارها مــردم را به حرف مســئولان 
بی اعتمــاد کــرده بود.خانــدوزی تاکید 
کرد: یکی از محورهای مهــم ایجاد امنیت 
اقتصادی که دولت ســیزدهم به دنبال آن 
رفت، بازگردانــدن اعتماد از دســت رفته 
مردم نسبت به ســاختارهای اقتصادی بود. 
یکی از مسیرهای بازگرداندن اعتماد، ایجاد 
شفافیت بود.وی ادامه داد: جامعه نسبت به 
حرف های مسئولان بی اعتماد شده بودند. 
به خاطر دارید که در مناظره های انتخاباتی، 
برخی از مسئولان اســبق در باب شفافیت و 
فساد ستیزی، فهرست هایی را از جیب خود 
خارج می کردند و به صورت نمادین نشــان 

می دادند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
ما ایــن اســامی را به صــورت نظام مند در 
قالب ابر بدهــکاران بانکی در وب ســایت 
رســمی بانک مرکــزی منتشــر کردیم، 

خاطرنشــان کرد: در خصوص شرکت های 
دولتی نیز قبلًا صرفاً شــاهد افشاگری های 
موردی بودیم، اما در دولت ســیزدهم مردم 
می توانند به صورت شــفاف اطلاعات مالی 
تمام شرکت های دولتی را مشاهده کنند و 
نســبت به رویدادهای مالی آن ها اظهارنظر 
و بر آن ها نظــارت کنند.خاندوزی گفت: تا 
قبل از دولت ســیزدهم، مالیــات و عوارض 
آلایندگی شــرکت های بزرگ به این دلیل 
کــه دفاترشــان در تهران بود، به حســاب 
تهران واریز و نصیب شــهرداری می شــد، 
در حالی که عدالــت حکم می کرد در همان 
استان مصرف شود؛ چراکه مردم آن استان 
از آلایندگی این شرکت ها آسیب می دیدند.
وی تاکید کرد: در دولت سیزدهم این رویه 
غلط را تغییــر دادیم؛ دولت خودش راســا 
مالیات اســتان ها را از حســاب شرکت ها 
برداشــت کرده و به حســاب شــهرداری 
شــهری که مردم آنجا از این شرکت آسیب 

می دیدند، واریز می کند.

حل مسائل کشور را معطل ترحّم چند 
کشور غربی کرده بودند

ســخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه در 
ادوار گذشته، برخی از مســئولان، کشور و 
مقدرات مردم را معطل این گذاشته بودند تا 
چند کشور غربی از سر ترحّم به اقتصاد ایران 
کمک کنند، تصریح کرد: دولت ســیزدهم 
از ابتدا معتقد بود که نباید کشــور را معطل 
گذاشــت. همین نگاه منجر به این شــد که 
بدون نیاز به اقدام کشــورهای خارجی طی 
دو سال گذشته شــاهد رشدهای اقتصادی 

بالا هستیم.
خاندوزی گفــت: نماگرهای بــازار کار نیز 
روند رو بــه بهبود را نشــان می دهد. همان 
نهادهایی کــه در دولت های گذشــته نیز 
فعالیت می کردند، امروز می گویند که نرخ 

بیکاری به ۸.۲ درصد رسیده است.

وزیر اقتصاد یادآور شد: دهه ۹۰ دهه ای بوده 
که سرمایه گذاری در این دوره صفر، منفی 
و یا کم بوده آیا ســرمایه گذاران از کشــور 
رفته بودند؟ خیــر نرفته بودنــد؛ اما برای 
سرمایه گذاری امنیت نداشــتند.؛ چرا که 
چشم انداز قابل پیش بینی برای این منظور 

نبود.

کاهش نابرابری های اقتصادی دولت 
سیزدهم

وزیر اقتصادی تصریح کرد: از مدیران مرکز 
آمار خواسته ام که شاخص جامعی در زمینه 
عدالت استخراج شــود. تاکنون رایج ترین 
شاخص مورد استفاده در این زمینه ضریب 

جینی بوده است.
وی با بیــان اینکه همین شــاخص ضریب 
جینی هــم نشــان می دهد کــه در دولت 
ســیزدهم شــاهد کاهــش نابرابری های 
اقتصادی هســتیم، گفت: البته این موضوع 
به معنای از بین رفتن نابرابری نیست، بلکه 
به معنای کاهش آن اســت؛ اما جهت گیری 
دولت ســیزدهم این اســت که با فرارهای 

مالیاتی و از ما بهتران ها مقابله شود.
خاندوزی با بیان اینکه از ابتدای شــروع به 
کار دولت ســیزدهم تا تابســتان امسال، ۲ 
میلیون مــودی مالیاتی جدیــد در اقتصاد 
ایران شناسایی شــدند، بیان کرد: این گونه 
نیســت که در مقابله با فرارهای مالیاتی به 
دنبال این باشیم که برخی افراد کم مالیات 
پرداخــت می کنند!، بلکه دولــت به دنبال 
این بود که افــرادی را شناســایی کند که 
اساساً فرار مالیاتی داشــتند و فاقد پرونده 
مالیاتی بودند.وزیر اقتصاد اظهار داشــت: 
سرعت ســاختن از ســرعت خراب کردن 
به مراتب آهســته تر و البته نیازمند اقدامات 
پیچیده تــر و مدون تر اســت. بســیاری از 
مشــکلاتی که امروز با آن مواجه هســتیم، 
ریشه در خرابی های گذشته دارد، برخی از 

مصادیق آن در نظام بانکی دیده می شود. به 
عنوان نمونه آیا بنگاهداری بانک ها ماحصل 
اقدامات امروز است؟ آیا ناترازی های برخی 
بانک ها محصول این چند ســال است یا از 
سال ها قبل روند این زیان دهی شکل گرفته 
بود؟.وی با بیان اینکه ما در دولت سیزدهم 
برای اصلاح بنگاه داری بانک ها برنامه ریزی 
گام به گامی انجام دادیم تا مدیران بانک ها 
نتوانند با عناوین مختلف از تکالیف اصلاحی 
فرار کنند، تاکید کرد: مثلًا بانک ها را مامور 
کردیم که باید در ســال اول برنامه ابلاغی، 
به میزان ۲ برابر ادوار گذشــته برای فروش 
اموال مازاد و دارائی هــای نامولد خود اقدام 
کنند و این برنامه های ابلاغی دائماً توســط 

دولت رصد می شود.
خاندوزی گفت: در پایان امسال مانند سال 
۱۴۰۱ که رکورد فروش اموال مازاد بانک ها 
را شکستیم، امسال نیز رکورد ادوار گذشته 

را ارتقا خواهیم داد.

نتایج اصلاح سیاست مولدسازی را در 
آمار سال آینده مشاهده خواهیم کرد

وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: مولدسازی 
پیش از دولت ســیزدهم هم تکلیف قانون 
بود و در واقع یک حکم چندساله برای دولت 
در بودجه ریــزی ادواری بود و این گونه نبود 
که ما یک دفعه دور هم بنشــینیم و یک امر 
جدید به نام مولدســازی را کشــف کنیم. 
مولدســازی یعنی دولــت زمین ها، املاک 
و دارائی هایــی که ســال ها در کشــور به 
ناکارآمدترین شــکل مدیریت می شدند را 
برای اســتفاده بهینه مردم مجدد به چرخه 

اقتصاد بازگرداند.
وی تصریــح کــرد: در برخــی ســال ها، 
مولدســازی دارائی هــای دولــت در ارقام 
بســیار کم و انــدک محقق می شــد؛ زیرا 
مدیران دولتی نمی خواســتند که از اموال 
و دارائی هــای تحت مدیریت خود دســت 
بکشــند. ما در ابتدای دولت با یک آســیب 
شناسی، ۱۵ ســرفصل مهم را بعنوان علت 
عدم پیشرفت مولدسازی در ادوار گذشته به 
آقای رئیس جمهور ارائه کردیم تا اصلاحات 
لازم صورت بگیرد.خانــدوزی تاکید کرد: 
گاهی در مولدســازی، ایرادهــای قانونی 
وجود داشت. به عنوان مثال با طولانی شدن 
فرایند اداری یا بررســی در کمیسیون های 
مختلف، ارزش کارشناسی دادگستری که 
۶ماهه بود به اتمام می رســید و باید مجدد 
کارشناسی انجام می شد و این فرایند مسیر 

مولدسازی را مختل کرده بود.
وزیــر اقتصــاد تصریــح کــرد: دولت در 
مولدسازی، نه اموال مردم، بلکه اموال مازاد 
خود را به نفع بهره مندی عمــوم جامعه به 
اقتصاد باز می گرداند. در نیمه دوم امســال 
و نیمه اول ســال آینده با اســتفاده از اعداد 
و ارقام محقق شــده، نتیجه اقدام دولت در 
ایجاد یک مسیر اصلاحی در مولدسازی را به 

مردم اعلام خواهم کرد.

 بازار دیگر متلاطم نمی شود

FATF وزش نسیم دلارهای آزاد شده بدون
سمیه رســولی  طی ســال های گذشــته آزادسازی 
 FATF دلارهای مسدود شــده را به مســائلی از قبیل
گرده زده بودند و با این بهانه ســال ها پول های ایران در 

کشورهای دیگر غیر قابل دسترسی بود.
طی ســال های گذشــته بنا به دلایلی از جمله تحریم، 
اقتصاد ایران با کلیدواژه »مضیقه های ارزی« آشــنا شد؛ 
به این شــکل پول های ایران در کشورهای دیگر مسدود 

می شد و امکان استفاده از این اموال وجود نداشت.
در این رابطه برآوردهای مختلفی از میزان اموال مسدود 
شده ایران بین ۲۰ تا ۱۰۰ میلیارد دلار اعلام می شد که 
البته هیچ کدام از این اعــداد مورد تأیید نهادهای دولتی 
قرار نمی گرفت و البته از آن ســو نیز اقــدام خاصی برای 

آزادسازی دلارهای مسدود شده انجام نمی شد.

آزادسازی گام به گام دلارها
پس از روی کار آمدن دولت ســیزدهم و فعال تر شــدن 
دیپلماسی اقتصادی دولت، مذاکرات و سفرهای متعدد 
با کشورهای مختلف در راســتای آزادسازی منابع ارزی 
مسدود شده ایران در کشــورهای مختلف آغاز شد و در 
همین زمان، محمدرضا فرزین رییس کل بانک مرکزی 
رقم اموال مسدود شده را بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار اعلام 

کرد.
بر همین اساس نیز گام نخســت در یازدهم خرداد ماه و 
با حق دسترســی به ۶.۷ میلیارد دلار از منابع موجود در 

صندوق بین المللی برداشته شد.
در گام دوم در ۲۱ مرداد مــاه بانک مرکزی اعلام کرد که 
حدود ۶ میلیارد دلار توقیف شــده ایران در کره جنوبی 
آزاد شــده و این منابع به صورت پرداخــت بانکی جهت 
خرید کالاهای غیرتحریمی اســتفاده می شــود که بر 
همین اساس نیز اواخر شهریور ماه به حساب شش بانک 

ایرانی در دو بانک در قطر واریز شد.
در گام ســوم در ۱۵ مهر ماه اعلام شــد که با صدور رأی 
دیوان عالی کشــور لوکزامبورگ، موانــع قضایی جهت 
دسترســی به معادل یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار از 
دارایی های ارزی بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 

در این کشور برطرف شد.

در گام چهارم که از بهار امســال شروع شد به صورت گام 
به گام دلارهای مسدود شــده ایران در عراق آزاد شد که 
تاکنون بیش از ۴ میلیارد دلار از این دلارها آزاد شــده و 
طبق گفته اعضای اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق 
با توجه به شــناور بودن میزان بدهی ها، آزادسازی این 

پول ها به تدریج و گام به گام خواهد بود.
بنابراین در این چهار گام تاکنون حــدود ۱۸.۱ میلیارد 
دلار از پول های مسدود شــده ایران در کشورهای دیگر 
آزاد شده است و در صورت آزادسازی ۶.۷ میلیارد دلار از 
منابع ایران در ترکیه و ژاپن این رقم به حدود ۲۵ میلیارد 

دلار می رسد.

FATF کجاست؟
موضوع قابل تأمل آنکه طی سال های گذشته آزادسازی 
 FATF دلارهای مسدود شــده را به مســائلی از قبیل
گرده زده بودند و با این بهانه ســال ها پول های ایران در 

کشورهای دیگر غیر قابل دسترسی بود.
محســن زنگنه نایب رییس کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اســلامی در این رابطه بــه مهر گفت: 
واقعیت مطلب آن است که بسیاری از مناسبات مالی دنیا 
از طریق مذاکره قابل حل اســت، این در حالی است که 
 CFT و FATF در ســال های قبل این قبیل مسائل را به
گره می زدند و می گفتند اگر به ایــن معاهده نپیوندیم، 
نمی توانیم مشــکلات مالی و آزادســازی امــوال بلوکه 
شــده را محقق کنیم. ما در ســال های قبل هم حتی اگر 
جزو لیست خاکستری یا فهرســت سیاه FATF بودیم، 
مراودات بیــن المللی، مالی و بانکی خود را داشــتیم؛ به 
عبارت دقیق تر در ۴۵ سال گذشته با وجود همه فشارها و 
تحریم ها معاملات خود را انجام داده و دنبال کردیم.وی 
تصریح کرد: منشــأ همه تحریم ها و مشکلاتی که برای 
ما پیش می آید، به طور مســتقیم آمریکاســت و دولت 
با آزادسازی منابع بلوکه شــده ایران نشان داد حل این 
 FATF مشکلات خیلی ربطی به عضویت ما یا پذیرفتن

و مسائل این چنینی ندارد.
زنگنه گفت: علت آنکه پول ها و برخی از منابع ما در خارج 
از کشــور بلوکه است، بدون تردید فشــارهایی است که 

آمریکا به کشــورهای مختلف می آورد. بــا وجود این، ما 
هیچ محدودیتی از لحاظ قوانین بین المللی در مراودات 
مالی خود نداریم. آزادســازی منابع ایران از کره جنوبی 
یک نمونه اســت و این موضوع درباره سایر کشورها هم 

صدق می کند و شدنی است.
وی تاکید کرد: تأثیر آزادســازی منابع ارزی بلوکه شده 
ایران آن اســت که ازدیاد منابع واقعی اعتبارات خارجی 
را به دنبال خواهد داشــت و می تواند تراز بانکی را تغییر 

دهد.

نرخ ارز تحت کنترل است
از سویی دیگر با توجه به اینکه بازار ارز از جمله بازارهای 
اثرپذیر محسوب می شــود، ثمرات آزادسازی پول های 
مسدود شده نقش غیر قابل انکاری در تحرکات این بازار 
ایفا می کند.علی شــریعتی عضو اتاق بازرگانی ایران در 
این باره به مهر گفت: در حال حاضر با توجه به آزادسازی 
منابع ارزی بلوکه شده و نیز تعاملات دیپلماسی ایران با 
کشورهای منطقه به ویژه کشــور عربستان، فروش نفت 
و… وضعیت منابــع ارزی دولت برای کنتــرل نرخ ارز 
بسیار مناسب اســت؛ بنابراین نوسان زیادی در نرخ دلار 

وجود نداشته و روند آرام فعلی ادامه خواهد یافت.
شــریعتی ادامه داد: منابع ارزی آزاد شده، فشار وارده بر 
بازار ارز را پوشــش می دهد؛ در حالی که ســال گذشته 
چنین چیزی وجود نداشــت. همچنین تســهیلاتی که 
برای بازگشــت طلا توســط دولت صورت گرفت باعث 
شــد تا ورودی ارز بهبود پیدا کند و مخارج روزانه ارزی 
کشور از محل منابع قبلی اســتفاده و فشار روی بازار ارز 
کمتر شــود.وی افزود: هم اکنون آرامش نســبی بر بازار 
حاکم شده و شــرایط هیجانی وجود ندارد؛ به طور مثال 
وقتی دلار در چند روز گذشــته به ۵۳ هزار تومان رسید، 
به دلیل سوءاستفاده دلالان و موج سواری آنان بود اما با 
کاهش دوباره نرخ ارز مشخص شــد که دولت به خوبی 

بازار را تحت کنترل دارد.

کاهش فشار تقاضا
همچنین مهدی دارابی، پژوهشــگر و کارشناس حوزه 

ارزی مرکــز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی 
گفت: آزاد شدن پول های بلوکه شــده از دو کانال عمده 
انتظــارات تورمی و افزایــش منابع در دســترس بانک 
مرکزی می توانــد روی بازار ارز تأثیر بگــذارد.وی تاکید 
کرد: هرچند گفته می شــود منابع بلوکه شده فقط برای 
غذا و دارو آزاد شده است، اما استفاده این ارزها برای غذا و 
دارو موجب می شود از منابع دیگر بانک مرکزی برداشت 
کمتری برای این موارد داشته باشیم. در نتیجه این منابع 
می تواند به مصارف دیگر برســد تا فشار تقاضا را پوشش 

دهد.
مجیدرضا حریری رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
چین با تاکید بر این که این ارقام در فضای فعلی اقتصاد 
کشورمان، رقم های بسیار مهمی تلقی می شوند، گفت: 
بانک مرکزی به عنوان فرمانده بازار ارز، زمانی می تواند 
اعمال فرماندهی کند، که در بازار دخالت های به موقع 
برای تنظیم بازار ارز داشــته و مســتلزم این است که 
منابع ارزی در دســترس داشــته و باید بازار را متعادل 

نگه دارد.
به گفتــه وی، این منابــع هنگامی کــه در اختیار بانک 
مرکزی قــرار می گیــرد از جمله این ۶ میلیــارد، اجازه 
مدیریت مناســب تر به بانک مرکزی برای تعیین قیمت 

بهینه ارز می دهد.
حریری با بیان اینکه ما به یــک نقطه با ثبات تری در بازار 
ارز رســیده ایم، گفت: بیش از چهار ماه است که قیمت 
دلار بین ۴۸ تا ۵۰ هــزار تومان در حال بازی اســت و با 
توجه به اینکه پیــش بینی هایی که دانه درشــت های 
بازار ارز می کردند که امســال باید ارز ۱۰۰ یا ۱۲۰ هزار 
تومانی را می دیدیم، اما مشــاهده کردیــم که با همین 
موفقیت هایی که در بازار نفت داشــتیم و سیستمی که 
بانک مرکزی با روش مدیریتی خود، اعمال کرده بازار ارز 

دیگر بازار متلاطمی نیست.



معاون بهداشت وزارت بهداشت اعلام کرد

ودی وژه بهداشتی؛ بز بهره برداری از ۱۰۳۷ پر

محسنی اژه ای در دیدار با مسئولان سازمان غذا و دارو:

نباید کالایی را بی دلیل توقیف کنیم
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 10 نفر بازداشت شدند
ونده قتل  وه مشترک برای پیگیری پر تشکیل کارگر

داریوش مهرجویی
 رییس کل دادگستری البرز از تشکیل کارگروه مشترک برای پیگیری 

پرونده قتل داریوش مهرجویی و همسرش در این استان خبرداد.
به گزارش مرکز رســانه قــوه قضاییه ،  حســین فاضلــی هریکندی 
اظهارکرد: در راســتای اجرای دســتور رییس قوه قضاییــه مبنی بر 
بهره گیری از تمام امکانات جهت شناسایی سریع قاتل یا قاتلان مرحوم 
داریوش مهرجویی و همســرش این کارگروه ویژه با مسوولیت رییس 
کل دادگستری اســتان البرز و با عضویت فرمانده فراجا و رییس پلیس 
آگاهی استان البرز، دادستان مرکز استان، معاون پیگیری پرونده های 
خاص دادگستری کل اســتان البرز، رییس دادگســتری و دادستان 

فردیس و بازپرس ویژه پرونده تشکیل شد.
وی اضافه کــرد: در پرونده های قتل که قاتل در صحنه جرم دســتگیر 
نشده و ناشناس است، به منظور کشــف جرم و شناسایی قاتل یا قاتلان 
فرضیه های مختلفــی در خصوص علــل و انگیزه های قتــل مطرح و 
بررسی می شــود و به تبع آن اشــخاصی که به هر نحوی می توانستند 
انگیزه قتل داشته باشند حســب مورد و مطابق مقررات با دستور مقام 
قضایی احضار یا بازداشت و از آن ها تحقیق می شود و به همین جهت در 
رسیدگی به پرونده قتل داریوش مهرجویی و همسرش تاکنون ۱۰ نفر 

بازداشت شده اند.
 داریوش مهرجویی همســرش شــامگاه شــنبه ۲۲ مهر ماه جاری در 

ویلای شخصی خود واقع در زیبادشت فردیس به قتل رسیدند .

رئیس کمیته بودجه شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد
وم ارائه گزارش شهرداری به شورا برای جذب  لز

وها از بین معلولان ۳  درصد نیر
رئیس کمیته بودجه شورای اسلامی شــهر تهران بر لزوم ارائه گزارش 
شهرداری به شــورا برای جذب ســه درصد نیروهای انســانی از بین 

معلولان تاکید کرد.
 میثم مظفــر در یکصد و هشــتاد و چهارمین جلســه علنی شــورای 
اسلامی شــهر تهران در تذکری با بیان اینکه ســتادی در دوره جدید 
با هدف مناسب سازی شــهر برای معلولان تشــکیل شده است گفت: 
عدالت به مثابه ایجاد فرصتی برابر است تا شهروندانی که دارای نواقص 
حرکتی هستند، فرصت رشد داشته باشند. اینکه برای اشتغال و تفریح 
این افراد اقدام کنیم بسیار ارزشمند اســت.وی افزود: ناظرینی در این 
ســتاد برای مناطق انتخاب شــده اند. این افراد از معلولان هستند و بر 
چگونگی اجرای پروژه های شهری نظارت می کنند که ارزشمند است؛ 
اما بر اساس گزارشــات پرداخت حق الزحمه ناظرین به تأخیر افتاده و 

درخواست می کنیم شهرداری در این زمینه اقدام کند.
مظفر با بیــان اینکه می توان ســه درصد از نیروهای انســانی را از بین 
معلولان جذب کرد افزود: از شهرداری می خواهیم این تکلیف قانونی را 

دنبال کند و گزارش آن را به شورا ارائه دهد.

رئیس کمیتــه بودجه شــورا با تأکید بــر اینکه باید فضــای تفریحی 
و شــهربازی ویژه معلولان ایجاد کرد، گفت: اگر شــهرداری بتواند این 
شهربازی را ایجاد کند، اتفاقی ارزشــمند برای کودکان معلول خواهد 

بود.

رئیس سازمان پژوهش وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد
 ثبت نظرات دانش آموزان و معلمان نسبت
 به کتاب های درسی در سامانه نظرسنجی

رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش و پرورش 
گفت: دانش آموزان و معلمان از طریق ســامانه نظرســنجی می توانند 

نظرات، پیشنهادات و ایرادات احتمالی کتاب های درسی را ثبت کنند.
علی لطیفی در ویژه برنامه گفتگو در شــبکه ملی دانش آموزی شــاد 
گفت: فرایند تولید کتاب بسیار زمانبر و پیچیده است و هرکتاب درسی 
که برای بار اول آماده و چاپ می شــود پس از گرفتــن تاییدات لازم در 
شــوراهای تخصصی با حضور صاحب نظران به صورت آزمایشــی ۱ تا 
۲ ســال در تعداد محدودی از مدارس منتخب کشور تدریس می شود 
و پس از این مــدت و گرفتن بازخــورد از معلمان و دانــش آموزان در 
خصوص محتوا، متن و حجم کتاب، اصلاحــات احتمالی انجام و چاپ 

نهایی می شود.

وی با بیان این که این روند برای تمامی۹۹۰ عنوان کتاب درسی صورت 
می پذیرد، افزود: دانش آموزان و همکاران مــا در مدارس می توانند از 
طریق سامانه نظرسنجی به آدرس www.nazar.roshd.ir وارد شده 
و پایه و کتاب درســی مورد نظر خود را انتخاب و نظرات پیشــنهادات 
و ایــرادات احتمالی که به نظر می رســد را ثبت کننــد . این نظرات در 
شــوراهای تخصصی بررســی شــده و تا جایی که امکان پذیر باشد در 
کتاب های درسی اعمال خواهند شد.لطیفی ادامه داد: منابع آموزشی 
که در ســازمان پژوهش علاوه بر کتاب های درســی، شامل ۳۰ عنوان 
مجله رشد، تولیدات چند رسانه ای، فیلم، صوت و غیره تولید می شوند 
با هدف کمک به یادگیری مهارت ها و شایســتگی هایی است که دانش 

آموزان باید در مدت تحصیل خود آن را بیاموزند.
وی عنوان کرد: یکی از دو ماموریت مهم سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشــی، برنامه ریزی های بلند مدت و هدفمند برای تدوین یک نظام 
و طرحواره که شامل مجموعه شایســتگی های مورد نیاز دانش آموزان 

است که با توجه به اهمیت این موضوع، در حال تکمیل شدن است.
رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی افزود: دیگر ماموریت  
سازمان تولید، توزیع و چاپ کتاب های درسی است. در سال تحصیلی 

جدید بیش از۱۵۰ میلیون جلد کتاب چاپ سپاری گردیده است.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت آموزش و پرورش، 
لطیفی در پایان ضمن تشــکر از زحمات تمامی فرهنگیان گفت: ابزار 
و فرصت و ظرفیت ها در مدارس در اختیار معلمان اســت و این شــما 

هستید که می توانید ما را در دستیابی اهداف کمک کنید.

دیوار

دادستان تهران به قضات پرونده ها دستور داد تا نسبت 
به تعیین تکلیــف متهمان حاضر در بازداشــتگاه ها با 

ماندگاری بیش از یک ماه اقدام کنند.
 هفتمین جلسه کاهش جمعیت کیفری و ساماندهی 
زندانیان تهران در ســال جاری، با حضور علی صالحی 
دادســتان تهران، حیات الغیب مدیــرکل زندان های 
استان تهران و معاونین دادستان و سرپرستان نواحی 
۳۲ گانه دادسرای تهران، در سالن جلسات دادستانی 

تهران برگزار شد.
علی صالحی، دادســتان تهران در این جلسه گفت: در 
راســتای تأکیدات رئیس قوه قضائیه در خصوص لزوم 
اعمال دقت و حساسیت در صدور قرار بازداشت و سایر 
قرارهای تأمیــن کیفری، این موضــوع باید به صورت 
روزانه رصد و کنترل شــده و قرارهای تأمین صادره و 
تناســب آن ها باید با دقت و حساســیت بررسی شود؛ 
ضمن اینکه قرار بازداشــت موقت لازم است صرفاً در 

موارد ضرورت و در چارچوب قانون صادر شود.

وی تأکید کرد: همکاران قضائی صرفاً پس از 
اخذ و جمع آوری دلایل و مســتندات مکفی 
باید نســبت به احضار افراد اقــدام کنند تا 
شــخصی بدون دلیل بازداشت نشود. ضمن 
اینکه لازم است سرپرستان نواحی دادسرای 
تهران، عملکرد شــعب را به صــورت روزانه 
بررسی کرده تا جز در موارد ضروری و قانونی 

قرار تأمین منتهی به بازداشــت صادر نگردد و فرد بی 
گناهی در این زمینه در زندان نماند.

دادســتان تهران ضمن تأکید بر لزوم و اهمیت تعیین 
تکلیف متهمان حاضر در بازداشــتگاه ها با ماندگاری 
بیش از یک ماه، بــه قضات پرونده هــای این متهمان 
دستور داد تا ظرف یک هفته نســبت به تعیین تکلیف 

چنین متهمانی اقدامات قانونی لازم را اتخاذ کنند.
صالحی با بیــان اینکه همکاران قضائــی باید بازدید از 
زندان ها را به صورت هدفمند و برنامه ریزی شده انجام 
دهند؛ تأکید کرد: لازم است خروجی و نتایج مؤثری از 

این بازدیدها حاصل گــردد و اقدامات انجام 
شده به طور مســتمر به دادســتانی تهران 

گزارش شود.
وی با اشــاره به نقــش مؤثر اســتفاده از 
تســهیلات ارفاقی نظیر عفو، آزادی تحت 
نظارت ســامانه های الکترونیک )استفاده 
از پابنــد الکترونیــک(، مرخصی متصل 
به آزادی، نظام هــای نیمه آزادی، آزادی مشــروط 
و.. در کاهش جمعیت کیفری و تســهیل فرایند باز 
اجتماعی شــدن محکومان، یادآور شــد: هر چند 
در نیمه اول ســال جاری با درخواست اعطای ۷۵۸ 
مورد ارفاق هــای قانونی به زندانیان واجد شــرایط 
موافقت شــده، لازم اســت با نظارت مستمر قضات 
ناظر بر زندان ها و بررســی رفتار و سلوک محکومان، 
شناسایی و پیشنهاد ارفاق های قانونی به سایر افراد 
مستحق و واجد شرایط برخورداری از این تسهیلات 

تداوم یابد.

علی صالحی با اشــاره به تدابیر صورت گرفته از سوی 
دادستانی تهران در راســتای کاهش مخاطرات اعزام 
زندانی به خارج از ندامتگاه ها اضافه کرد: از ابتدای سال 
جاری تاکنون تعداد ۲۸ هزار و ۹۵۶ مورد نیاز به اعزام 
زندانی به مراجع قضائی وجود داشــته که از این تعداد، 
۹۰ درصد در قالب دادرســی الکترونیک و بدون نیاز به 
جابجایی فیزیکی زندانیان انجام گرفته اســت. گفتنی 
اســت که این آمار دارای رشــد ۱۰ درصدی نسبت به 

مدت مشابه در سال قبل است.
دادســتان تهران با تأکید بر لزوم موافقــت همکاران 
قضائی با درخواست انتقال محکومان غیربومی دارای 
شــرایط به موطن خویش، تصریح کرد: از ابتدای سال 
۱۴۰۲ در اجــرای تبصــره ۳ ماده ۵۱۳ قانــون آئین 
دادرسی کیفری با انتقال ۱۱۰۲ زندانی موافقت شده 
و نســبت به جابجایی مشــارالیهم اقدام شده است که 
این میزان نسبت به تعداد مشــابه در سال قبل، دارای 

رشدی ۴۵ درصدی است.

دادستان

خریدار  رئیس قوه قضاییه گفت: باید برای 
مردم فرهنگ سازی شود تا در امر نظارت بر 
محصولات غذایی و دارویی مشارکت فعال 
داشــته باشــند و موارد و مصادیق ناظر بر 
وجود فساد و تخلف در فرآیند تولید و توزیع 
محصولات غذایی و دارویی را گزارش کنند.

 به نقــل از  قــوه قضاییه، حجت الاســلام 
والمســلمین محســنی اژه ای در دیدار با 
مسئولان سازمان غذا و دارو، ضمن اشاره به 
اهمیت مقوله بهداشت و سلامت و تاکیداتی 
که در رابطه با این دو مقولــه در آموزه های 
دینی صــورت گرفته اســت، اظهــار کرد: 
مطابق با اصول مبرهن عقلی، پیشــگیری 
مقدم بر درمان است، لذا اهمیت بهداشت در 
تحقق سلامت فردی و جمعی امری آشکار و 
واضح است؛ اما متأسفانه ما در ارتباط با این 
امرِ مهم آنطور که باید و شاید از حیث تجهیز 
ســاختار و منابع و امکانات عمل نکرده ایم و 
بیشتر متمرکز و معطوف بر درمان بوده ایم؛ 
از ســویی دیگــر علی رغم اهمیــت بالای 
ســلامت روحی و روانی، بیش از این مقوله 
به موضوع سلامت جســم پرداخته ایم حال 
آنکه تأثیر ســلامت روان بر سلامت جسم 
موضوعی اســت که بر هیچکس پوشــیده 

نیست.

 حوزه غذا و دارو فرد متخصص 
می خواهد

وی تصریح کرد: با عنایت به گســتره نقش 
و مأموریت هــای ســازمان غــذا و دارو در 
زنجیره تولید و مصرف مــواد غذایی و دارو 
و مقوله بســیار مهم و خطیر نظارت در این 
عرصه، باید این ســؤال را مطرح کرد که آیا 
ساختار، بودجه، نیروی انسانی و تجهیزات 
سازمان مزبور تکافوی ایفای مطلوب کلیه 
مأموریت ها بالاخص مأموریت های خطیر 
نظارتی می باشــد یا خیر؟ بدون تردید در 
امر نظارت ها در حــوزه غــذا و دارو باید از 
تجهیزات فناورانه روز بهــره برد تا تضمین 
ســلامت محصولات این حوزه ارتقاء یابد؛ 
همچنین باید توجه داشــت که حوزه غذا 
و دارو، حوزه ای اســت که به انســان هایی 
متخصــص و متعهــد و امین نیــاز دارد و 
لغزیــدن در این جایگاه بســیار گران تمام 

می شود.
وی موضوع فرهنگ سازی در بحث نظارت 
بر حوزه غــذا و دارو را مقولــه ای مهم تلقی 
کرد و گفت: باید برای مردم فرهنگ ســازی 

شود تا در امر نظارت بر محصولات غذایی و 
دارویی مشارکت فعال داشته باشند و موارد 
و مصادیق ناظر بر وجود فســاد و تخلف در 
فرآینــد تولید و توزیع محصــولات غذایی 
و دارویی را گزارش کنند؛ شــما در سازمان 
غذا و دارو و ما در دســتگاه قضایی و ســایر 
بخش های ذی صــلاح باید توجه داشــته 
باشــیم که مبادا در کار مردم در این حوزه 
گره بیفکنیم. نباید کالایی را بلاوجه توقیف 
کنیم؛ امری که ســبب تحمیل خسارت به 
مردم و صاحبــان اموال می شــود و ممکن 
است فاسد شدن محموله توقیف شده را در 

پی داشته باشد.
رئیس قوه قضاییــه جلب اعتمــاد مردم و 
مصرف کننــدگان در حوزه غــذا و دارو را 
مقوله ای بســیار با اهمیــت توصیف کرد و 
اظهار داشت: برای مردم و مصرف کنندگان، 
مســائل و شــبهات را تبیین کنید و اجازه 
ندهید اعتماد آن ها از مســئولان و متولیان 

این حوزه سلب شود.
وی در بخشــی از این جلســه با اشــاره به 
گلایه مسئولان سازمان غذا و دارو در مورد 
برخی آرای صادره از ناحیه هیئت عمومی 
دیــوان عدالت اداری بیان داشــت: دیوان 
عدالت اداری نمی تواند مصلحت ســنجی 
کند، بلکه باید کاملًا منطبق با قانون حکم 
کند؛ اینکه شــما بعنوان متولیان امر غذا و 
دارو نســبت به برخی مقولات نظیر نحوه 

تأســیس داروخانه ها و موضوعاتی از این 
دست نقد و اعتراض دارید، باید همت خود 
را معطوف و متمرکز بر اصلاح قانون کنید؛ 
البته مطمئن باشــید چنانچه رأیی خلاف 
قانون در دیوان عدالت اداری صادر شــود، 
ســازوکارهای نقض آن رأی در خود قانون 
پیش بینی شــده اســت که از جمله آن ها 
می توان به مــاده ۹۱ قانون تشــکیلات و 
آیین دادرســی دیوان عدالت اداری اشاره 

کرد. 
 پیش از سخنان حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای، »محمدی« رئیس سازمان 
غذا و دارو ضمن قدردانی از دســتگاه قضا و 
به صورت ویژه دادســرای ویژه رسیدگی به 
جرایم پزشکی برای رسیدگی به موضوعات 
و پرونده های ســازمان غــذا و دارو، گفت: 
»ایجاد شعب ویژه و اختصاصی در استان ها 
برای رســیدگی به پرونده های ســازمان 
غــذا و دارو« و همچنین »تســریع در روند 
رسیدگی به پرونده های مرتبط با حوزه غذا 
و دارو«، دو درخواســت اصلی ما از دستگاه 

قضایی است. 
طی مدت اخیر شــاهد بودیم که ســازمان 
بازرســی در زمینه نظارت هــای مرتبط با 
حوزه غــذا و دارو، رویکردی پیشــگیرانه 
داشته است و تقاضای ما، استمرار این نگاه و 

رویکرد از سوی سازمان بازرسی است.
وی همچنین تعامل این ســازمان با دیوان 

عدالــت اداری را مثبت ارزیابــی کرد و در 
عین حال گفت: انتظار مــا از دیوان عدالت 
اداری آن اســت که به حوزه سلامت نگاهی 
تخصصی داشته باشــد و میان رسیدگی به 
موضوعــات و پرونده های مرتبــط با حوزه 
ســلامت مردم که امــری بســیار خطیر و 
حساس است با سایر موضوعات و پرونده ها، 

تمایز و تفاوت قائل شود.
میرزازاده معاون توســعه مدیریت و منابع 
ســازمان غــذا و دارو نیز در این جلســه، با 
اشاره به همکاری خوب و موثر این سازمان 
با سازمان بازرســی اظهار کرد: سعی ما در 
ســازمان غذا و دارو این اســت که در اسرع 
وقت، به تذکرات سازمان بازرسی رسیدگی 

کنیم و مشکلات را برطرف سازیم.
وی بر ضرورت تقویت سامانه های مرتبط 
با غذا و دارو و همچنین ارتقاء سامانه های 
آزمایشــگاهی مرتبط با این حوزه تاکید 
کرد و خواســتار حمایت هرچه بیشــتر 
دولت و دســتگاه قضایی برای تحقق این 

مهم شد.
حیدری مدیرکل حراســت ســازمان غذا 
و دارو نیز در این جلســه اظهار کرد: تمرکز 
ما در بخش حراست ســازمان غذا و دارو بر 
شناســایی گلوگاه های اصلی فساد است و 
تلاش می کنیم با تمرکز بر روی فرآیندهای 
فســادزا و رفع اشــکلات موجــود در این 
فرآیندهــا، به صــورت اصولی بــا تخلفات 

برخــورد کنیــم. از طریق راه انــدازی میز 
خدمت الکترونیک در ســازمان غذا و دارو، 
حدود ۷۰ درصد از مراجعــات حضوری به 

این سازمان کاهش پیدا کرده است.
حاضری مدیــرکل حقوقی ســازمان غذا و 
دارو نیز طی سخنانی با اشاره به حساسیت 
و خطیــر بودن موضــوع ســلامت مردم، 
خواستار اصلاح نگاه دیوان عدالت اداری به 
موضوعات و پرونده های مرتبط با حوزه غذا 

و دارو شد.
 به نظر می رسد با توجه به نقش تنظیم گری 
سازمان غذا و دارو در سطح کشور، لازم باشد 
با انجام برخی اصلاحــات قانونی، نیروهای 
ســازمان غذا و دارو به عنوان »ضابط« مورد 
پذیــرش قضــات قــرار بگیرند.پیکان پور 
مدیــرکل امــور دارو و مواد تحــت کنترل 
ســازمان غذا و دارو نیز در این جلسه با بیان 
این کــه »وضعیــت تامین دارو در کشــور 
نســبت به ســال گذشــته به مراتب بهتر 
شــده اســت«، گفت: این مهم با همراهی 
و همــکاری بخش های مختلــف از جمله 

دستگاه قضا محقق شده است.
وی همچنین با اشــاره به روند فروش دارو 
در برخــی نرم افزارهــای اینترنتی گفت: 
فروش دارو در نرم افزارهــای اینترنتی، به 
صورت »بــدون کنترل« و بــا »قیمت های 
چندبرابر قیمت واقعی« صورت می گیرد و 
ما از دســتگاه قضایی تقاضا داریم که به این 

موضوع، ورود داشته باشد.
غفــارزاده مدیرکل تجهیــزات و ملزومات 
پزشــکی ســازمان غذا و دارو نیــز در این 
جلســه با قدردانی از عملکرد موثر سازمان 
بازرســی در مســائل و موضوعات مرتبط با 
حوزه تجهیزات و ملزومات پزشــکی گفت: 
از طریق این بازرسی ها و نظارت ها، می توان 
فرآیندهای ناکارآمد را شناســایی کرد و در 

صدد رفع آن ها برآمد.
وی همچنین خواستار حمایت های بیشتر 
بخش های ذی ربط از روند تولید تجهیزات 

پزشکی در کشور شد.
یکی دیگر از مدیران ســازمان غذا و دارو نیز 
در این جلســه به بیان مطالبی در مورد »به 
ارث رسیدن داروخانه ها به وراث« پرداخت.

در ایــن نشســت، »خداییــان« رئیــس 
ســازمان بازرســی، »مســجدی« رئیس 
سازمان پزشــکی قانونی و »دُربین« معاون 
دیــوان عدالت اداری نیز به بیــان مطالب و 

نقطه نظرات خود پرداختند.

خریدار  معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با اشــاره به کمبود ۵۸هزار نیــرو در حوزه 
بهداشــت، از اخذ مجوز اســتخدام ۸هزار 
نفر خبر داد و گفت: از ایــن تعداد ۴هزار نفر 

بهورز خواهند بود.
 دکتر حسین فرشــیدی در اولین همایش 
تجلیــل از دســتاوردها و تکریــم فعالان 
بهداشــت نظــام ســلامت، گفــت: بحث 
جمعیت دغدغه مهم مقــام معظم رهبری 
اســت که باید از مسیر بهداشــت پیگیری 
شود و منویات مقام معظم رهبری از شبکه 

بهداشت و درمان آغاز شود.
وی افــزود: در حــوزه بهداشــت روزهای 
مختلفــی در تقویــم وجــود دارد اما کار 
شایســته ای که عملکرد همکاران بنده در 
بخش بهداشت را نشان دهد نداشتیم و مهم 

است که وجود داشته باشد.
 باید بهداشــت را دریابیم. چندین جلســه 
آقای رئیس جمهور در افتتاح بیمارستان ها 
یــا پروژه هــای درمانی حضور داشــتند و 
همانجا هم تاکید کردند که بهداشت مقدم 

بر درمان است.
وی با اشاره دســتاوردهای حوزه بهداشت، 

اظهار کــرد: بــرای آینده  هــم برنامه های 
بزرگی داریم. دولت ظرف دو ســال گذشته 
هم در این زمینه اقدامات خوبی انجام داده 
اســت که مهم ترین آن تقویت نظام شبکه 
اســت. اگر بخش بهداشــت تقویت شــود 
هزینه های نظام سلامت کاهش می یابد که 
در این زمینه طرح پزشکی خانواده هم باید 
سریع تر تکمیل شــود، طرحی که چندین 
سال اســت دنبال آن هســتیم اما هنوز به 

نتیجه نهایی نرسیده است.
او تاکید کرد: ایجاد فضای مناســب کاری و 
لجستیک مناسب در این حیطه بسیار مهم 
است. در همین مدت اخیر ما ۵۰۰۰ موتور 
ســیکلت و ۵۰۰ خودرو شاســی بلند برای 
ارائه خدمــات در مناطق روســتایی توزیع 

کرده ایم.
وی افزود: ظرف دو ســال گذشــته بیش از 
۴۰۰۰ پروژه بهداشتی را تعمیر و بازسازی 
و یا حتی شروع به ســاخت کردیم و ۲۰۰۰ 
پروژه به بهره برداری رسیده است و ۱۰۳۷ 
پروژه هم همیــن هفته با دســتور رئیس 
جمهور به بهره برداری می رسد و مابقی هم 

تا دهه فجر سال آینده به نتیجه می رسد.

او به اهمیت تقویت نیروی انســانی اشــاره 
کرد و گفت: حدود ۴۰ ســال قبل آموزش 
بهورزان ما آغاز شــد و  ماحدود ۱۳۵ هزار 
نیروی بهداشتی در سراسر کشور داریم که 
۳۲ هزار نفر بهورز هستند و  ۵۸ هزارنفر هم 
اکنون کمبود نیرو داریم که به دولت منتقل 
شــد و بــرای ۸۰۰۰ نفر مجوز اســتخدام 
رســمی گرفتیم که جذب ۴۰۰۰ بهورز در 

این تعداد دیده شده است. 
در بخش تامیــن نیروی انســانی با تامین 
مراقبین سلامت خانواده  کار را جدی ادامه 

می دهیم.
وی با تاکید بر اهمیــت ایجاد ارتباط اعتماد 
محور مراقب سلامت با خانوار، تصریح کرد: 
این کار باید در جهت ارتقای سواد سلامت، 
خود مراقبتی و ارتقای سلامت جامعه انجام 

شود. 
ما گاهی با ایــن انتقاد روبرو می شــویم که 
نیروهــا برای خدمــت باید تغییــر نگرش 
داشته باشــند و باید تغییر آموزش منجر به 
آموزش به مردم در سطح یک خدمات شود. 
ادغام آموزش یعنی ســلامت چه در بخش 
بهداشت چه درمان بگوید چه می خواهد و 

آموزش نیرو بر همین اساس انجام شود.
فرشــیدی بیان کــرد: فرایندهــای ارائه 
خدمت هم مهم اســت که باید برای تقویت 
شبکه تغییر کند و متناسب با نیاز روز مردم 

ارائه شود.
او با اشاره به پیوســتگی نظام ارجاع و برنامه 
سلامت خانواده، تصریح کرد: ارجاع مناسب 
افراد به پزشــک مناســب یا ســطح بالاتر 
خدمات توسط سیستم درســت باید ارائه 

شود. 
اکنــون نظــام ارجــاع بایــد منطبــق بر 
کاهــش پرداخــت از جیب، دسترســی 

مناســب و خدمات اســتاندارد منطبق بر 
دستورالعمل ها باشــد. مراقب سلامت در 
برنامه سلامت خانواده می خواهد این مهم 
را به شــکل کامل محقق کند تا در شهرها 
هم این روند تکمیل شــود و مراقب سلامت 
صرفا به واکسیناســیون کودکان و مراقبت 
مادران بــاردار فکر نکند و بعــد خدمات را 
افزایش دهد؛ زیرا دولت هــم برای این کار 
بودجه گذاشته است. اگر در حوزه شهری به 
فعالیت های فعالانه تغییر روش دهیم باید 
جمعیت به ازای پزشک و مراقب سلامت به 

درستی تعیین شود.

صالحی:متهمان در بازداشتگاه ها سریع تر تعیین تکلیف شوند
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آقای مهرجویی سفره  پهن نشده  خانه  شما 
کابوس ابدی ما شد

زهرا علی اکبری این زنگ ساعت ها نیســت که صبح ها ما را از خواب 
بیدار می کند. این خبرهای شــوم اســت که زندگی را از مــا می رباید. 
ابتدای صبح  وقتی قرار اســت پی آغاز باشــیم در چــاه بی نهایتی فرو 
می رویم. یخ می کنیم. یخ می زنیم و منجمــد می مانیم تا خبری دیگر 

آوار شود.  
چند بار اول صبح، قبل از ســرزدن ســپیده دم خبرهــای هولناک را 
شــنیده ایم؟ اتفاق شوم در سیاهی شــب رخ می دهد و پرده ی شب که 
برداشته می شــود خبر آن اتفاق هولناک، آدمی را در بهت و حیرت فرو 

می برد.
داریوش مهرجویی قرار اســت بابت اتفاقی که شــنبه شــب رخ داد و 
ادامه ی روزهای زندگی را از او ربود تا خانه ی ابدی اش بدرقه شــود. چه 
خوش شانس بودیم ما؛ در عصر و زمانه ای نفس کشیدیم که مهرجویی 
در آن زیســت. ما آخرین نسلی هســتیم که روی صندلی های سینما، 
هامون را دیدیم و لیلا و پری و درخــت گلابی را. لحظه لحظه ی فیلم ها 

را نفس کشیدیم.
فکر می کنم به دســتی که زندگی را با مرگ معاوضه کــرد. به تیغه ی 
برنده ای که گردن مهرجویی را نشــانه گرفت. حیات ســتونی ستبر از 

سینما را.
وقتی شنیدم آخرین پیامکی که برای دخترش فرستاده، خطابی بوده 
برای خوردن شام، ســفره برایم مفهومی دیگر پیدا کرد. مهرجویی در 
فیلم هایش بارها و بارها خانواده ی ایرانی را ســر ســفره نشاند. با خلق 
تصاویر بدیعی که تنها از عهده ی او بــر می آمد، همه را به کبابی مهمان 

کرد که در خانه ی در حال ویرانی اجاره نشین ها پخته شد. 
صحنه ی پختن شــله زرد نذری در حافظه ی بصری همه ی ما هســت، 
مهرجویی بر پرده ی نقره ای سینما این تصویر را جاودانه کرد. شام های 
دو نفره ی لیلا و مــردی که به بهانه ی بچه دار شــدن زنــی دیگر را در 

خانه ی امن لیلا جا داد. 
وقتی ســارا، نگران واکنش حســام به راز پنهانش بود، هم غذا و سفره 
نقشی اساسی را در تصاویر ایفا کرد. ســارای فیلم سارا سفره ی بزرگی 

گسترانید تا آخرین تولد همسرش را جشن بگیرد.
سفره ای که برای همه بر ســر آن جا بود در مهمان مامان پهن شد. حالا 
که زندگی را از مهرجویی ربودنــد و او را از ما، تک تــک فریم هایی که 

مقابل چشم مان خلق شده است معنا و مفهومی دیگر می یابد.
هامون، این تجربه ی بی نظیر و جریان ســاز ســینمای ایــران را به یاد 

بیاورید. صحنه ای که سفره را در آن باد برد. 
کسی نتوانست دور سفره ای که قرار بود همه را جمع کند، بنشیند. انگار 
در فیلم هامون پیشگویی کرده بود که این سفره از کف می رود و کم کم 
جایی برای جمع شــدن باقی نخواهد ماند. آن دیالوگ درخشــان را به 
خاطر بســپارید: »خواب دیدم که در ســردابه قرون وسطایی سلاخی 

شدم«.
داریوش مهرجویی دخترش را برای شــام فراخوانده بود. قرار بود شنبه 
شب، حوالی ساعت ده و بیســت و پنج دقیقه، یعنی همان لحظاتی که 
دخترش به خانه می رسید، سفره ای پهن شود و مهرجویی و خانواده ی 
کوچکش بر سر آن بنشــینند و غذایی بخورند. پیش از این اما دستی یا 
دستانی تیغه ی چاقو را ســهمگین در رگ گردن مهرجویی فرو کرده و 

حیات را از او و همسرش ربوده بود.
دنیای بی رحمی اســت. هشتاد و سه ســال زندگی کردید اما دریغ که 
دستی ناپاک فرصت گسترانیدن سفره را از شما گرفت آقای مهرجویی. 
دریغ. دل ما به حال خودمان می ســوزد که ســفره ی خانه ی شما پهن 

نشده، جمع شد.

 مخاطب طنزهای قدیمی با 20 بار پخش بیشتر است
مردم تشنه کمدی هستند

یک تهیه کننده ســریال های طنز با اشــاره به علاقــه مخاطب به 
کمدی بیان کرد که مردم تشــنه دیدن ســریال های طنز و کمدی 

هستند.
احمد زالی تهیه کننده تلویزیون درباره فعالیت این روزهایش بیان کرد: 
فیلمنامه ای سریالی دارم که در حال کار روی آن هستیم تا به خروجی 

نهایی برسد و درباره ساخت آن تصمیم بگیریم.
وی درباره »خوشنام« که آخرین اثرش در مقام تهیه کننده بود و سال 
گذشته روی آنتن رفت، گفت: سریال »خوشنام« به کارگردانی علیرضا 
نجف زاده پخش شــد و ما آماده بودیم فصل دوم این ســریال را هم به 
تولید برســانیم. با این حال تلویزیون از ما نخواست که این سریال ادامه 

پیدا کند.

این تهیــه کننده درباره مجموعه »خوشــنام« تصریــح کرد: طرح 
آماده ای هم داشــتیم که اتفاقا بامزه تر و شــیرین تر از فصل قبلی 
بود ولی متاســفانه تیم مدیران تلویزیون از ما نخواســت که آن را به 

تولید برسانیم.
وی درباره اینکه طرح یا فیلمنامه فصل دوم این سریال به تلویزیون ارائه 
شــد یا خیر؟ عنوان کرد: طرح فصل دوم آماده بود اما از ما هیچ طرحی 
نخواستند. با توجه به اینکه سریال »خوشــنام« در زمان خود از طرف 
مرکز تحقیقات صداوسیما مخاطب بالایی در ماه رمضان داشت اما از ما 

نخواستند که ادامه سریال را بسازیم.
این تهیه کننده در ادامه درباره نبــود طنزهای خوب در تلویزیون بیان 
کرد: واقعیت این اســت که هر چه جلوتر رفته ایم ســخت گیری ها در 

تصویب فیلمنامه بیشتر شده و موضوعات بسته تر شده اند.
وی در پاسخ به اینکه تاکنون محدودیتی ایجاد شده که درباره موضوع 
یا سوژه ای سریال ساخته نشــود، بیان کرد: با نساختن سوژه ها کاری 
ندارند اما به نظــرم اقبال چندانی به کار کمدی نیســت. مردم نیازمند 
کارهای شیرین و جذاب هســتند و الان بیشــترین بیننده را کارهای 

کمدی سال های پیش دارد.
زالی با اشاره به برخی از سریال ها از جمله آثار عطاران و دیگر کارگردان 
های کمدی ساز اشــاره کرد: برخی از این سریال ها شاید ۲۰ بار پخش 

شده اند اما هنوز هم مردم آنها را می بینند و دوست دارند.
 حتی سریال »خوشــنام« در بازپخش و در شبکه های آی فیلم و تماشا 
بیشتر دیده شد و اینها نشان می دهد مردم تشنه دیدن کارهای کمدی 

هستند.
سریال »خوشــنام« قصه شخصی به نام شــهرام بود که می خواست 
از گذشــته تاریک و ویرانه اش بازگردد. این مجموعه با بازی هومن 
حاجی عبداللهی، عباس جمشیدی فر، حمید لولایی، سیاوش چراغی 
پور و جمعی از بازیگران طنز سال گذشته از شبکه یک سیما روی آنتن 

رفت.

دیدگاه

قاب

خریــدار   موضــوع فلســطین، همواره 
ســوژه ملتهبی برای ســینمای ایران بوده 
اســت؛ آثار درخوری در این حــوزه تولید 
شــده اند که برخی از آنها در حافظه بصری 
سینمادوســتان به ثبت رســیده اند. با این 
حــال، ظرفیت ســوژه ای و ابــژه ای محور 
مقاومت به اندازه ای است که می توان ده ها 
و صدها فیلم دیگر نیــز راجع به آن به تولید 

رساند.
فلسطین مظلوم این روزها دیگر درد بزرگ 
جهان اسلام نیســت بلکه به دغدغه اصلی 
بسیاری از مردم سراسر جهان تبدیل شده 
اســت که می بینند پاره تن جهان اســلام 
چگونــه در برابر یوغ وحشــی اســتعمار، 
این چنین مردانه مبــارزه کرده و جان خود 

را در مسیر آرمان، فدا می کند.
مخابره گزارش های بصــری از میدان نبرد، 
خون مردم آزادی خواه در سراســر جهان را 
به جوش آورده است هم چنان که تا پیش از 
این، بخشی از این مجاهدت ها و نقشه راه، با 
بیانی دراماتیک در آثار ســینمایی به ثبت 
رســیده و برخی از آنها توانســتند حتی در 
اکران هایی جهانی، به موفقیت های خوبی 

دست پیدا کنند.
برخلاف آن چه که انتظار می رفت، دســت 
ســینمای ایــران در موضوع فلســطین و 
مقاومت، چندان هم خالی نیســت اما نکته 
قابل توجه آن که در این مسیر، نباید چندان 
به داشته های گذشته دل خوش کرد چرا که 
این معادله، هر روز و با بسط دانش و فناوری 
لجســتیک این مردم شــریف، تغییر کرده 
و این الزام احساس می شــود که فیلم های 
تکنیکی تری با این محوریت به تولید برسد 
که طی آن، فلســطینی قدرتمند به تصویر 
کشــیده شــود.در ادامه نگاهــی خواهیم 
انداخت بــه مهم تریــن فیلم هایــی که با 
محوریت فلسطین و جبهه مقاومت ساخته 

شده است.

سرب
شاید جالب باشــد که مســعود کیمیایی 
در ســال ۶۷ و با فیلم ســرب، به نخستین 
کارگردان پــس از انقلاب تبدیل شــد که 

مستقیما به موضوع فلسطین پرداخت.
این فیلــم، داســتان دانیال با بــازی امین 
تارخ و مونس با بازی فریماه فرجامی اســت 
که می خواهند به ارض موعــود بروند؛ اما با 
مخالفت سازمانی به نام هاگانا که یهودیان 
را بســیج می کند، روبرو می شوند. یعقوب، 
عموی دانیــال به دســت اعضــای هاگانا 
کشــته می شــود و دانیال و مونس که قاتل 
را شــناخته اند، می گریزند. میرزا محسن، 
فرد متدینی که به کمک مقتول شــتافته، 
به عنوان قاتل دســتگیر و به زندان افکنده 

می شود.
نوری برادر میرزا محسن که خبرنگار است، 
تصمیم دارد زن و شوهر یهودی را برای ادای 
شــهادت به دادگاه ببرد. مونس و دانیال که 
مصمم هســتند از مرز خارج شوند، از دست 
نوری و اعضای هاگانا می گریزند. نوری آنها 
را می یابد. زن می گریــزد اما نوری دانیال را 
به موقع به جلسه دادگاه می رساند. روبروی 
کاخ دادگســتری، او خــود را ســپر تیری 
می کند که یکی از آدمکش ها که در تعقیب 

آنها بودند، به سوی دانیال شلیک می کند.

آتش پنهان
آتش پنهــان به کارگردانــی حبیب کاوش 
در سال ۱۳۶۹، از نخستین آثاری است که 
مستقیما اشغال فلسطین را دستمایه خود 

قرار داده است.
ژاکــوب، یهــودی لبنانی الاصــل، در یک 
مهمانی همــراه تعــدادی از نزدیکانش به 
 دســت گروهی که بــه لبــاس رزمندگان 
فلسطین درآمده اند، کشته می شود. خواهر 
و دختر ژاکوب، سارا، از این حمله جان سالم 
به در می برنــد. رزمندگان فلســطینی که 
درمی یابند هدف اسراییلی ها از این ماجرا، 
برانگیختن افــکار عمومی بــرای مبارزه با 
آنهاســت، مســببان اصلی واقعه را افشــا 

می کنند.
سارا پس از شرکت در یک عملیات ناموفق 
تروریستی علیه ابوخلیل و فرزندش ابوعلی، 
درمی یابد کــه نامزد اســراییلی اش طراح 
و مجری توطئــه قتل پدرش بوده اســت. 
نظامیان اســراییلی برای مقابله، دســت به 
اقــدام تلافی جویانه می زننــد و گروهی از 
رهبران فلســطینی از جملــه ابوخلیل را 
دســتگیر می کنند. به دنبال ایــن ماجرا، 
دو رزمنــده  فلســطینی در یــک عملیات 
انتحــاری، ســتاد فرماندهــی نیروهــای 

اسراییلی را منهدم می کنند.

بازمانده
بازمانده را ســیف الله داد در ســال ۱۳۷۳ 
ساخت. این فیلم، یکی از نخستین فیلم های 
استاندارد درباره فلســطین اشغالی است. 
داســتان فیلم درباره زن و شــوهر جوانی 
اســت که به همراه فرزند نوزادشان؛ فرحان 
در بیت المقــدس زندگــی می کنند. وقتی 
صهیونیســت ها به قدس حمله می کنند، 
پدر و مادر فرحان را می کشند. یک خانواده 
یهــودی مهاجر از لهســتان، خانــه آنها را 
اشــغال می کند. به دلیل عقیــم بودن زوج 
یهودی، آنها فرحــان را به عنوان فرزند خود 

بزرگ می کنند.
اما مادربزرگ فرحان بــا نفوذ به خانه تحت 
اشغال، به عنوان پرســتار بچه، مبارزه ای را 
برای حفاظت و بازپس گیــری نوه اش آغاز 
می کند. در نهایت مادربزرگ با پیوســتن 
به یک گــروه انقلابی در نقش یــک مبارز 

سیاسی ظاهر می شــود. او با انجام عملیاتی 
خطرنــاک، قطــار حامــل اشــغالگران 
صهیونیســت را منفجر می کند و نوه  خود را 

از غاصبان پس می گیرد.

هفت سنگ
عبدالرضا نواب صفوی در ســال ۷۶، هفت 

سنگ را جلوی دوربین می برد.
هفت ســنگ، داســتان دیوید پسر خاخام 
الیاس مشــوه شــمعون اســت که پس از 
سال ها اقامت در هلند و پایان تحصیلاتش، 
بــرای زیارت و ملاقــات با شــخصی به نام 
شیخ کریم وارد فلســطین می شود. خاخام 
کــه قصــد دارد پســرش را در الخلیل نگه 
دارد و برای آینده  او در دســتگاه حکومتی 
صهیونیســت ها امیدهــا دارد، دیوید را به 
مقامات معرفی می کند اما ماموران موساد 
که از مقاصد دیوید مطلع شده اند، به دنبال 

او می روند.

قاعده بازی
نواب صفوی پس از ســاخت هفت ســنگ، 
بلافاصلــه فیلم قاعده بــازی را بــه تولید 

می رساند.
در این فیلم، یــک هواپیمــای ۴۷۴ که از 
وین عازم تل آویو اســت، توســط نیروهای 
مبارز فلســطینی ربوده می شــود و ۳۵۰ 
نفر مســافر آن به گروگان گرفته می شوند. 
دولت صهیونیستی برای استفاده تبلیغاتی، 
ترجیح می دهد که مسافران به نحوی از بین 
بروند و درصدد نقشــه ای بــرای انجام این 
برنامه برمی آید. مبارزان فلســطینی برای 
نجات جان مســافران در تلاش هســتند تا 

نقشه  صهیونیست ها را خنثی کنند.

قناری
قناری به کارگردانی جــواد اردکانی، دیگر 
فیلم مهم این حوزه به شمار می رود. قناری 
درباره یک پسر خردســال فلسطینی است 
که دچار لکنت زبان اســت. یک کشــیش 
مســیحی، قنــاری کوچکی را بــه او هدیه 
می دهد. به سفارش پدر، سیمون باید برای 
قناری خــود محیطی آرام و کم ســروصدا 
ایجاد کنــد تا قنــاری بتوانــد برایش آواز 
بخواند. تلاش این کودک برای یافتن محیط 

آرام، او را با مســائل مختلفی روبرو می کند. 
این فیلم، اکران عمومی نشد و تنها در چند 
جشــنواره و همچنین تلویزیون به نمایش 

درآمد.

هیام
کارگردانــی هیــام را محمــد درمنش به 
عهده دارد. هیام، داســتان یک دانشجوی 
مهندسی تبعه انگلیس است که برای ازدواج 
با دختری به نام هیــام، از انگلیس به جنین 
در فلسطین اشغالی ســفر می کند. مراسم 
ازدواج برگزار می شود. وقتی آن دو نفر قصد 
خروج از فلسطین را دارند، صهیونیست ها به 
آنها حمله می کنند و شــوهر هیام دستگیر 
می شود. در انتهای فیلم، هیام و شوهرش از 

دست صهیونیست ها آزاد می شوند.

چشمان آبی زهرا
چشــمان آبی زهــرا بــه کارگردانی علی 
درخشــی، ســریالی اســت که یک نسخه 
ســینمایی از روی آن تهیه شــد. این فیلم 
درباره جســتجوی یــک گروه پزشــکی 
اســرائیل در اردوگاه های فلسطینی برای 
یافتن یک کودک است تا چشــمان او را به 
جای چشمان فرزند یکی از مقامات بلندپایه 
اسرائیل پیوند بزنند. فرزند اسرائیلی دارای 
معلولیت هــای متفاوتــی اســت. تئودور؛ 
کودک ناقص الخلقه ای است که با دزدیدن 
چشــمان زیبای یک کودک فلســطینی، 

بینایی اش را به دست می آورد.
پخش چشــمان آبــی زهرا در ســال های 
ابتدایی دهه ۸۰ واکنش های متفاوتی را در 
پی داشــت. از جمله آن که در زمان نمایش 
نسخه سریالی این اثر از شبکه جهانی سحر، 
دریافت تصاویر این شــبکه در فرانسه قطع 

شد.

راه نجات
این فیلم، نخستین ســاخته بلند سینمایی 
راما قویدل اســت. راه نجات، داستان مها، 
مربی مهربان و دلسوز پرورشگاه بهشت در 
غزه اســت. بین مها و بچه های پرورشــگاه، 
ارتبــاط عاطفــی عمیقی وجــود دارد که 
لحظه های شــیرینی را رقم می زند اما یک 
حادثه باعث می شــود مهــا حافظه اش را از 

دســت بدهد.راما قویدل در این فیلم برای 
مطابقت جزئیات لوکیشــن بــا مختصات 
بومی فضا و بستر مکانی وقوع داستان فیلم، 
از مشــاوره عبدالله عبدالرحیم؛ فیلمســاز 
جوان فلسطینی و ســاکن غزه بهره گرفته 

است.

بیگانگان
بیگانگان به کارگردانی عباس رافعی از دیگر 
محصولات ســینمای ایران درباره مســاله 
فلســطین اســت که درواقع برای مخاطب 
برون مرزی ساخته شــده است. همه عوامل 
این فیلم به جز نویسنده و کارگردان، عرب 
هســتند. این فیلم داســتان جوانی به نام 
حسام است که عاشــق دختری به نام لیلا 
می شــود. آن دو قصد ازدواج بــا یکدیگر را 
دارند اما حمله صهیونیست ها و آواره شدن 
ساکنان شهر باعث می شود که این دختر و 
پســر، یکدیگر را گم کنند. پس از گذشت 
مدت زمانی طولانــی، این دو عاشــق، در 

پیری، یکدیگر را پیدا می کنند.

زخم زیتون
زخم زیتون، نخستین ســاخته سینمایی 
محمدرضــا آهنج، محصول ســال ۱۳۸۳ 

است.
این فیلم، داستان زنی است که همسرش از 
مبارزان علیه اشغالگری اسراییل است که با 
وجود مخالفت زن، نسبت به حضور مرد در 
جهاد علیه اسراییلی ها براثر اتفاقی مجبور 
می شــود خودش نیز در جریان مبارزه قرار 
بگیرد و در این راه آن قــدر پیش می رود که 
یک تصمیم غیرمنتظره می گیرد؛ تصمیمی 
که باعث تحــول شــخصیتی او و دیگران 

می شود.

شکارچی شنبه
شــکارچی شــنبه به کارگردانــی پرویز 
شــیخ طادی به ایدئولوژی صهیونیست ها 
در تربیت فرزندانشان می پردازد. این فیلم 
داستان زندگی کودکی است که میان اقوام 
مختلف رفتــه و از هر یک از آنهــا، چیزی 

آموخته  است. 
کودکی یتیم به اصــرار پدربزرگش که یکی 
از سران صهیونیسم اســت، مدت یک ماه از 
مادرش جدا می شــود و تحت آموزش های 
صهیونیســتی قرار می گیرد. بعد از گذشت 
یک مــاه، کــودک که حالا شست وشــوی 
مغزی شده، به موجودی خشن، خطرناک و 
خونریز تبدیل می شود تا جایی که در پایان 
این فیلم، شاهد به قتل رسیدن پدربزرگ به 

دست کودک هستیم.
شــیخ طادی عنوان کــرده که با بررســی 
متون و اندیشه های اســرائیلی و گفت وگو 
با یهودیــان بی طرف توانســته به لایه های 
پنهان افراطی گری های یهود دســت پیدا 

کند.

فیلادلی
فیلادلفی به کارگردانــی عزت الله جامعی، 
درباره گروهی اســت که برای انجام فعالیت 
بشردوســتانه تصمیم می گیرند تا آذوقه و 
وسایل پزشــکی را به محاصره شدگان غزه 
برسانند و برای رســیدن به این هدف، اقدام 

به حفر تونلی زیرزمینی می کنند.

اکران فیلم »کنترل« در یک ســینمای لندن به دلیل 
بازی کوین اسپیسی در آن لغو شد.

 اولین نمایش جهانی »کنترل« کــه اولین فیلم کوین 
اسپیسی پس از تبرئه شدن وی از آزار جنسی است، در 

یک سینمای مستقل لندن منتفی شد.
ســینما پرنس چارلز در لندن که از حامیان پرشــور 
فیلم های مستقل اســت و قرار بود این فیلم کم هزینه 
ولزی را بــه نمایــش درآورد، پس از آنکه مطلع شــد 

اسپیســی در این فیلــم نقش آفرینی کرده اســت، از 
پیشــنهاد خود برای میزبانی اولین نمایش »کنترل« 

صرف نظر کرد.
اسپیسی برنده ۲ جایزه اسکار، تابستان امسال در لندن 

دادگاهی و از همه اتهام های آزار جنسی که به وی وارد 
آمده بود تبرئه شــد. در این فیلم تنها صدای اسپیسی 
در تماس های تلفنی با وزیر کشــور اســتلا سیمونز با 

بازی لورن متکالف بازیگر ولزی شنیده می شود.

کنترل

اکران کنترل کوین اسپیسی در لندن لغو شد

خاطرات یک نوازنده از همکاری با زنده یاد داریوش مهرجویی:

مهرجویی تماس گرفت و گفت سنتورت را هم بیاور!
خریدار  یک نوازنده ســنتور که در پروژه 
»لامینور« بــا مهرجویی همــکاری کرده 
اســت، درباره حــال و هــوای او می گوید: 
»ای کاش بیشــتر قدر اســتاد مهرجویی 
را می دانســتیم؛ زیرا روزهــای آخر خیلی 
ناراحت بود و احســاس تنهایی بیشــتری 
هم می کــرد. اگرچه که همچنــان فعالیت 
داشــت و در حال ترجمه کتابی از ژان ـ پل 
سارتر بود. با این حال دوست داشت دوباره 
فعالیت کند ولی از فضای سینما و شرایطی 
که برای کار کردن خودش پیش آمده بود، 

دلچرکین بود.«
مهدی مرتضایــی )نوازنده ســنتور ( که 
در دو فیلــم »ســنتوری ۲« و »لامینور« 
بــه کارگردانی داریــوش مهرجویی، با او 
همکاری داشــته اســت، درباره آشنایی 
خود بــا مهرجویی بــه خبرنگار ایســنا 
می گویــد: بحث آشــنایی من و اســتاد 
مهرجویــی به ســال ۹۵ و پــروژه »مرد 
پاییــزی« )ســنتوری ۲( برمی گردد که 

پروژه را آغاز کردیم و ۱۱ قطعه موســیقی 
آماده کردیــم که بنابر دلایلــی فیلم نامه 
مجوز نگرفت و کار عقــب افتاد. بعد از آن 
هم در زمان ســاخت فیلــم »لامینور« به 
دلیل لطفی کــه به بنده داشــتند، از من 
برای همــکاری دعــوت کردند. اســتاد 
مهرجویی به واســطه علاقه زیادشــان به 
ساز سنتور همیشه من را تشویق و حمایت 
می کردند و افتخار بزرگــی بود که به عنوان 

نوازنده در کنار او بودم.
او همچنیــن دربــاره تأثیــر مهرجویی بر 
زندگــی اش و ویژگی هــای اخلاقــی او 
می گوید: زنده یاد مهرجویی بســیار انسان 
مهربانی بــود و من بســیار از او آموختم. او 
دیدگاهی بسیار فلســفی به مسائل داشت 
و حضور در کنار او برای مــن تجربه خیلی 
عجیب و غریــب و فوق العــاده ای بود. هر 
دیالوگ و صحبــت از او یــک درس بود. با 
همه اعضای تیم برخــورد خیلی صمیمی و 
دوستانه ای داشــت که باعث می شد که به 

این فکر کنیم که او با وجود اینکه فرد بزرگی 
است ولی چقدر در عین حال افتاده و خاکی 
اســت. حرف هایی که می زد بســیار برای 
آینده ما تأثیرگذار بود. بــه ما می گفت که 
باید امیدوار باشیم. همیشه دغدغه مردم را 
داشت و حساس بود که جوان ها در زندگی 
خود هدفی داشته باشــند و معتقد بود این 
هدف ها همه در کنار هم باعث می شــوند، 

کشور به یک آبادانی برسد.

از مرتضایی ســوال می کنیم کــه جایگاه 
موســیقی فیلم در ذهن زنده یاد مهرجویی 
چه جایگاهی داشــت؟ که پاسخ می دهد: 
اســتاد مهرجویــی شــناخت عمیقی به 
موســیقی داشت. او موســیقی کلاسیک و 
موسیقی ایرانی را خیلی خوب می شناخت 
و نظراتی حرفه ای می داد؛ نه اینکه از ســر 
احســاس حرفی بزند. درحقیقت او عاشق 

موسیقی بود. 
خودش موسیقی می دانست و سنتور و پیانو 
می نواخت. به همین جهــت اگر فیلم های 
قبلی او را بررســی کنید، متوجه می شوید 
که حضور موســیقی در فیلم های او بسیار 
پررنگ بود. بــه عقب هم کــه برگردیم، در 
فیلم »گاو« می بینیم، موسیقی تأثیر بالایی 
داشت و حتی سنتور آن فیلم را خود ایشان 

نواختند.
او در پاســخ به این پرسش که آیا مهرجویی 
برای موســیقی آثارش ایده  می داد یا دست 
آهنگســاز را بــاز می گذاشــت؟ توضیح 

می دهد: بلــه؛ او ایده داشــت. درحقیقت 
موضوع و اتمســفر را به آهنگساز می دادند 
که مثلا یک فضای شاد، وهم آلود یا توهم زا 
برای فیلم می خواهند ولی دست آهنگساز 
را کاملا باز می گذاشتند و خلاقیت آزاد بود. 
بعد از ساخته شدن موسیقی هم اگر جایی 
لازم بود، نظراتی بــرای اصلاح می دادند که 
اصولا نظرات ایشــان درســت بود. مثلا در 
فیلم »لامینــور« در یکی از ســکانس ها به 
من گفت: »مهدی! شما دســتت باز است. 
یک دقیقه دست گرمی برای ما سنتور بزن 

ببینم چه می کنی!«
مرتضایــی در پایان ســخنانش می گوید: 
تک تــک لحظاتــی که بــه همراه اســتاد 
مهرجویی در کنار هم جمع شــدیم، برایم 
خاطــره اســت. از اتفاقی که افتاد بســیار 
متاسفم. بارها ما را به خلوت خودش دعوت 
می کــرد. آخرین دیدارمان هــم همین دو 
هفته پیش بــود که تمــاس گرفت و گفت 

سنتورت را هم بیاور.
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میدان

کاروان ایران اگر بدون دو فدراســیون کشتی و ووشو 
در بازی های آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو شرکت می کرد، 

رتبه ای بهتر از ۱۴ در جدول مدالی به دست نمی آورد.
 بازی های آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو در حالــی به پایان 
رســید که کاروان ورزشی ایران نســبت به دوره قبل 
این مســابقات؛ از نظر مرغوبیت مدال ها )کسب مدال 
طلا( عملکرد ضعیف تری داشــت و در نهایت پایین تر 
از کشــورهایی چون چین تایپه و هند در جایگاه هفتم 

جدول مدال ها ایستاد.
کاروان ایــران که به عنوان یــک کاروان کیفی )از نظر 
ورزشــکاران دارای شــانس مدال( با ۲۸۹ ورزشکار 
عازم بازی های آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو شــده بود، در 
مجموع ۵۴ مــدال )۱۳ طلا، ۲۱ نقــره و ۲۰برنز( را به 
دســت آورد. این عملکرد در حالی به ثبت رســید که 
دوره گذشته بازی های آســیایی، کاروان ایران با ۳۷۸ 
ورزشــکار ۶۲ مدال )۲۰ طلا، ۲۰ نقره و ۲۲ برنز( را به 

دســت آورده بود.در این دوره از رقابت های 
بازی های آسیایی نیز همانند دوره گذشته، 
دو فدراسیون کشتی و ووشو عملکرد بهتری 
نسبت به سایر رشــته های ورزشی داشتند و 
به نحوی می توان آن ها را عامل اصلی جایگاه 
فعلــی ایران در جــدول مدالی دانســت. به 
عنوان مثال، این دو فدراسیون در بازی های 

آســیایی ۲۰۱۸ جاکارتا نیــز روی هــم رفته ۷ طلا 
)کشتی ۵ طلا و ووشــو ۲ طلا(، ۴ نقره )ووشو( و ۳ برنز 

)کشتی( را به دست آورده بودند.
در این دوره از بازی های آســیایی فدراســیون کشتی 
ایران در دو بخــش آزاد و فرنگی ۱۰ مــدال )۵ طلا، ۴ 
نقره و یک برنز( را به دست آورد تا به همراه فدراسیون 
ووشــو - کوراش که ۱۲ مدال )۳ طلا، ۷ نقره و ۲ برنز( 
کســب کرد، روی هم رفته ۸ طلا، ۱۱ نقــره و ۳ برنز را 

برای کاروان ایران به ارمغان بیاورند.

حال که اگر مدال های این دو فدراســیون را 
در نظر نگیریم، آنجا اســت که عمق ماجرا و 
وضعیت ورزش ایران مشــخص می شود. در 
چنین شــرایطی و بدون مدالهای کشتی و 
ووشــو، کاروان ایران با ۵ طلا، ۱۰ نقره و ۱۷ 
برنز، پایین تر از کشور مالزی با ۶ طلا، ۸ نقره 
و ۱۸ برنــز، در رتبه ۱۴ جــدول مدالی قرار 

می گیرد. 
یکــی از موضوعات مهمی هــم که باید به آن اشــاره 
کرد، عملکرد ضعیف رشــته هایی چون وزنه برداری و 
تکواندو در این دوره بود. برخلاف ادوار گذشته که این 
دو رشته هم سهم نســبتا پررنگی در مدال های طلای 
ایران داشــتند؛ در این دوره خبری از کسب مدال طلا 

توسط این دو رشته نبود.
برای لمس بهتر این موضــوع باید اشــاره کرد که در 
بازی های آســیایی ۲۰۱۸ جاکارتا وزنه برداری ایران 

۲ طلا، ۱ نقــره و ۱ برنز را به دســت آورد اما در ۲۰۲۲ 
هانگژو، تنها به یک مدال نقره دست یافت. 

تکواندوی ایران هم که در دوره گذشــته ۲ طلا، ۳ نقره 
و ۲ برنز را به دســت آورده بود، در بازی های آســیایی 
۲۰۲۲ هانگژو با کســب ۳ نقره و ۵ برنز و بدون طلا به 

کار خود در این رقابت ها پایان داد. 
همچنین تیراندازی با ۱۶ ورزشکار تنها یک مدال برنز 
گرفت یا کاراته نتوانست بیشــتر از یک طلا برای ایران 

کسب کند. 
این آمار گویای ورزش ایران در بســیاری از رشته های 
ورزشی است و مســئولان مربوطه نباید به این راحتی 
از کنار وضعیت فعلی ورزش کشــور عبور کرده و پشت 

مدالهای این دو فدراسیون پنهان شوند.
باید مسئولان ورزش کشــور از همین الان مشکلات را 
ریشه یابی  کرده و برای چهار ســال آینده برنامه ریزی 

کنند تا جلوی نزول و افت ورزش ایران گرفته شود.

تیم های فوتبال پیکان و پرســپولیس در هفته ششم 
رقابت هــای لیگ برتر در ورزشــگاه ســردار آزادگان 

قزوین به مصاف هم می روند.
تیم های فوتبال پیکان و پرســپولیس ساعت ۱۸ روز 
پنجشنبه هفته جاری در هفته ششم لیگ برتر باید رو 

در روی هم قرار گیرند.

 پرسپولیســی ها با ۱۲ امتیــاز در رده دوم جدول 
و پیکانی هــا هــم بــا ۶ امتیــاز در جایــگاه نهم 

ایستاده اند.
در چند روز گذشــته خبرهای زیــادی در مورد 
ورزشــگاه میزبان این دیدار منتشر شد. در همین 
رابطه مدیــران باشــگاه پیکان و ســازمان لیگ 

صحبت هایی را با مســئولان هیأت فوتبال و اداره 
کل ورزش و جوانان اســتان قزوین داشــته اند و 
پس از جلســه امروز مشخص شــد که ورزشگاه 
ســردار آزادگان قزوین میزبان این دیدار خواهد 

بود.
یک مقام مسئول در هیأت فوتبال استان قزوین با تأیید 

این خبر گفــت که رایزنی ها برای حضور تماشــاگران 
برای این بازی ادامه دارد و هنوز تکلیف بلیت فروشــی 

مشخص نیست.
 البته مســئولان ورزش اســتان قزوین مشکلی بابت 
حضور تماشاگران در این بازی ندارند اما هنوز تصمیم 

نهایی در این باره گرفته نشده است.

ورزش

لیگ

خریدار  کارشــناس والیبال ایران معتقد 
اســت تیم ملی شانســی بــرای حضور در 
المپیک پاریس ندارد.محمد ترکاشــوند، 
درباره جنگ بهروز عطایی ســرمربی سابق 
تیم ملی و میــلاد عبادی پور در رســانه ها 
گفت: رســانه ای کردن برخی مســائل از 
طرف بازیکن و ســرمربی تیم کار درستی 
نیست. نفس کار غلط اســت. میلاد عبادی 
پور به عنوان یــک بازیکن حرفــه ای باید 
خویشــتن دار بود و اصلا درســت نبود که 
مصاحبه کــرد. او به هر دلیلــی از تیم ملی 
کنار گذاشته شــد و مردم هم می دانستند 
حق میلاد این نبود که کنار گذاشــته شود 
و این به نظرم برای او کافــی بود.وی افزود: 
شــاید بهتر بود کــه میــلاد حرفه ای گری 
می کرد اما متأسفانه شاید مشاوره های غلط 
به او داده شد. عطایی سرمربی تیم ملی بود 
و من برخی اوقات بــه او انتقاد کردم ولی به 
اعتقاد من این کار درست نیست. امیدوارم 
فدراســیون بزرگی کند و هر چه زودتر این 
قائله ختم شود چرا که این مسائل در شأن و 

شخصیت والیبال ایران نیست.
کارشــناس والیبال ایــران عنــوان کرد: 
متأســفانه والیبال ایران حــال و روز خوبی 
ندارد. دوره ریاســت داورزنی یک ماه دیگر 
به پایان می رســد و باید هر چه زودتر همه 
چیز تعیین تکلیف شود و هر کسی به عنوان 
رئیس فدراســیون انتخاب می شــود برای 
انتخاب ســرمربی تیم ملــی زودتر تصمیم 
بگیرد. ســرمربی تیم ملی هم نباید در لیگ 
تیم داشته باشــد و فرقی نمی کند ایرانی یا 
خارجی باشــد. در هر صورت بایــد کاملًا 
وقتش را در اختیار تیــم ملی بگذارد. حتی 
دستیارانی که با ســرمربی به تیم می آیند 

هم باید تمام وقت در اختیار تیم ملی باشند.
ترکاشوند خاطرنشــان کرد: سرمربی تیم 
ملی باید هر ســریع تر مشخص شود تا لیگ 
برتر را هم زیر نظر بگیرد. اگر هم واقعاً کسی 
به تیم ملی خیانت کــرده و در صورت اثبات 
باید برای همیشه محروم شــود. متأسفانه 
چند ســالی اســت موضوع قمار در والیبال 
ایران مطرح شــده اما بایــد برخورد جدی 
شود. این موضوع چه در ســطح ملی و چه 

باشگاهی نابخشودنی است.
کارشــناس والیبال ایران عنــوان کرد: اگر 
مســائلی مثل قمار یا ویپ کشیدن بازیکن 
باسابقه تیم ملی صحت داشــته باشد، این 
انتقاد بــه کادر فنی و سرپرســت تیم هم 

وارد است که چرا این مسائل را زودتر اعلام 
نکردند! اگر هر بازیکنی که مرتکب این کار 
می شد باید اخراج می شد چون اصلًا شوخی 
بردار نیســت. این مســائل به فدراســیون 
برمی گردد که باید جــدی برخورد می کرد. 
در این شرایط دیگر کسی به خودش اجازه 
نمی داد این کارها را انجام دهد. در ســطح 
باشــگاهی این موضوعات مطرح بود اما در 

بحث ملی واقعاً فاجعه و تأسف آور است.
وی در مــورد انتخابــات پیــش رو در 
فدراســیون والیبال گفت: بهترین کار این 
اســت که اول رئیس فدراســیون مشخص 
شــود. چون اگر الان مربی جذب شــود به 
غیر از این که ۶ تا ۷ ماه یــک قرارداد اضافه 

می شــود جنبه دیگری نــدارد. مگر اینکه 
مربی مدنظر فدراســیون قرار اســت با تیم 
دیگری قــرارداد ببنــدد، در ایــن صورت 
فدراســیون مجبــور اســت کــه انتخاب 
کند. اما در حالت عادی به غیــر از بار مالی 
آورده ای برای فدراســیون والیبــال ندارد. 
بنابراین بهترین کار تعیین تکلیف ریاست 

فدراسیون است.
کارشــناس والیبال ایران خاطرنشان کرد: 
اگر داورزنی مطمئن اســت که برای چهار 
سال آینده هم ریاست فدراسیون را برعهده 
دارد، قضیه اش کاملًا متفاوت است. اما اگر او 
بازنشسته شده و دیگر در والیبال نمی تواند 
فعالیت کنــد، باید انتخاب ســرمربی را به 

رئیس آینده ســپرد و او با توجه به شــرایط 
تصمیم بگیرد. رئیس جدید فدراسیون باید 
یک قرارداد چهارساله با سرمربی تیم ببندد. 
واقعیت این اســت که با دو مــاه هیچ مربی 
نمی تواند در تیم ملــی تغییر و تحول ایجاد 
کند. باید زمانی در اختیار مربی قرار بگیرد 
که اگر این المپیک را از دست دادیم حداقل 

در المپیک بعدی حضور داشته باشیم.
ترکاشوند تاکید کرد: در حال حاضر شرایط 
تیم ملی بــرای حضور در المپیک بســیار 
سخت شده اســت، اصلًا این طور نیست که 
ما فکر کنیم در لیگ ملت ها می توانیم همه 
تیم ها را شکســت دهیم و کار صعود راحت 
باشــد. اتاق فکر هم در فدراسیون تشکیل 
شد اما هیچ توجهی به آن نشــد. قطعاً تیم 
ملی دچار مشکل و حاشیه شده بود و همین 
مسائل باعث عدم نتیجه گیری تیم شده بود. 
به نظرم والیبال ایران نیاز به خون تازه دارد. 
نمی توان منکر زحمات داورزنی در والیبال 
شد، تیم ما در زمان ریاســت او نتایج خوبی 
گرفت و در آســیا هم خوب نتیجه گرفتیم، 

اما در چند سال اخیر تیم به شدت افت کرد.
وی گفت: در حالی که تیم ملی ما شرایطی 
داشت که می توانست از آســیا فراتر برود و 
در جهانی نتیجه بگیرد. مــن فکر می کنم 
شرایط در والیبال باید تغییر کند. داورزنی 
هم می تواند تجربیاتــش را در اختیار بقیه 
بگذارد. در چند ســال گذشته مشاوره های 
جوان در فدراســیون ها حضور داشتند اما 
این کار مثبت را هــم از بین بردند. همانطور 
که بازیکنان بازنشسته می شوند و از دنیای 
قهرمانــی خداحافظی می کنند، رؤســای 
فدراسیون ها هم چنین شرایطی دارند و هر 

رئیسی دوره محدودی برای ریاست دارد.

ایران بدون کشتی و ووشو در بازی های آسیایی چندم می شد؟

وین میزبان دیدار پیکان - پرسپولیس هفته ششم لیگ بیست و سوم؛قز

رکوردها تعیین کننده شد نه سهمیه

وکمان حذف شد زهرا نعمتی از ترکیب تیم ملی تیر
خریدار  بر اســاس رقابت هــای انتخابی 
برگزار شده برای تعیین ترکیب جدید تیم 
های ملی تیروکمان، زهرا نعمتی جایی در 
این ترکیب ندارد.فدراســیون تیروکمان با 
توجه به در پیش بودن مسابقات تیروکمان 
قهرمانی آســیا و بــا نظر »ســونگ چیل 
هونگ« ســرمربی کره ای تیــم ملی، طی 
ســه مرحله اقدام به برگــزاری رقابت های 
انتخابی میان کمانداران کرد تا بر اســاس 
نتیجه رکوردگیری ثبت شده از آنها، ترکیب 
تیم اعزامی به این رقابت ها مشــخص شود.

دو مرحله از رکوردگیری پیش از بازی های 
آسیایی انجام شد و مرحله سوم و نهایی هم 

دو روز پیش به سرانجام رسید.
زهــرا نعمتی یکــی از کمانداران شــرکت 
کننده در دو مرحلــه ابتدایی رکوردگیری 
بود اما وی از حضور در مرحله ســوم امتناع 
کرد. بدین ترتیــب با توجه بــه عملکرد نه 
چندان قابل قبولی کــه او در رکوردگیری 
های مرحله اول و دوم داشــت، در مجموع 
نتوانست مجوز لازم برای حضور در ترکیب 

تیم ملی تیروکمان را به دست بیاورد.

اعزام چهار نفر برتر رکوردگیری ها
به گفتــه غلامرضا شــعبانی بهــار رئیس 
فدراســیون تیروکمان، تیــم ملی حداکثر 

با چهار ورزشــکار در هر یک از بخش های 
ریکرو و کامپوند مردان و بانوان در مسابقات 

قهرمانی آسیا شرکت خواهد کرد.
وی در این زمینه گفت: مســابقات قهرمانی 
آســیا برای ما از اهمیت بالایــی برخوردار 
است و در نظر داریم با حداکثر قدرت در این 

رویداد حاضر شویم.
شــعبانی بهار تاکید کــرد: حضورمان در 
مســابقات قهرمانی آســیا قطعی است اما 
اینکه با چــه تعداد ورزشــکار راهی تایلند 
شــویم، مشــخص نیســت. مجاز هستیم 
حداقل یــک و »حداکثر« چهار ورزشــکار 
در هر بخش داشته باشــیم و تلاش مان هم 
این اســت که با حداکثر ظرفیت ممکن در 

مسابقات حاضر شویم.
رئیس فدراســیون تیروکمــان همچنین 
تاکید کرد که بر این اســاس، چهار نفر برتر 
رکوردگیری انجام شده در هر بخش ریکرو و 
کامپوند، در ترکیب تیم اعزامی به مسابقات 

قهرمانی آسیا قرار می گیرند.
این در حالی اســت کــه زهــرا نعمتی در 
مجموع رکوردگیری ها انجام شــده برای 
تعیین ترکیب تیم ملــی تیروکمان، در رده 
پنجم ایســتاد. بدین ترتیب این کماندار در 
ترکیب تیم اعزامی به مســابقات قهرمانی 

آسیا جایی ندارد.

رکوردگیری تعیین کننده شد نه 
سهمیه تخصیصی

زهرا نعمتی در حالی از حضور در مسابقات 
تیروکمــان قهرمانــی آســیا بازمانــد که 
این رقابت هــا یکی از رویدادهای کســب 
سهمیه المپیک اســت. جام جهانی آلمان 
اولین میدان توزیع ســهمیه المپیک برای 
کمانداران بود که ایران اصلا نماینده ای در 

آن داشت.
بعــد از آن بــازی هــای آســیایی دومین 
رویــداد توزیع ســهمیه بــرای کمانداران 
آسیایی به حســاب می آمد. اصلا به خاطر 
همین موضــوع، زهــرا نعمتی بــا لطف و 
عنایت کمیته ملــی المپیک و بر اســاس 
سهمیه اضافی که به فدراسیون تیروکمان 
اختصاص داده شــد، در ترکیب تیم اعزامی 
به هانگژو قرار گرفت با این امید که او بتواند 
همچون المپیــک ۲۰۱۶ ریو برای المپیک 
۲۰۲۴ پاریس هم کســب ســهمیه کند. 
حال آنکه این اقدام بــر خلاف تاکیداتی بود 
که نســبت به کیفی ســازی کاروان ورزش 
ایران در هانگژو مطرح می شــد.در همین 
رابطه مهر در گزارشــی با عنوان »تصمیمی 
بر خلاف شــعار کمیته ملی المپیک / اعزام 
ورزشــکار دور از مســابقه« بــه تخصیص 
سهمیه خارج از عرف به این ورزشکار انتقاد 

کرد اما کمیته ملــی المپیک به این گزارش 
واکنش نشــان داد و با تاکید بر اینکه زهرا 
نعمتی جزو امیدهای ورزش جهت کســب 
ســهمیه المپیــک اســت، از او و اعزامش 

حمایت کرد.
با این حال زهرا نعمتی در بازی های آسیایی 
اصلا مجــوز حضور در رقابــت های مرحله 
حذفــی را به دســت نیاورد کــه بخواهد تا 
فینال و پیروزی در آن برای کســب سهمیه 
المپیک پیش برود. حالا هم وی با کنار رفتن 
از ترکیب تیم اعزامی به مسابقات قهرمانی 
آســیا، فاصله خود را نســبت به امیدهایی 
که به او و المپیکی شــدن دوباره اش وجود 
داشت، بیشتر کرد چراکه بعد از تایلند تنها 
یک مرحله دیگر برای توزیع ســهمیه های 
باقی مانده المپیک میــان کمانداران وجود 
دارد.بر اســاس رکوردگیری انجام شــده، 
ترکیب کمانــداران اعزامی به مســابقات 

قهرمانی آســیا و انتخابی المپیــک به این 
شرح است:

کامپوند آقایان
محمد صالح پالیزبان، آرمین پاکزاد، میلاد 

رشیدی، محمد معدن دار

ریکرو آقایان
صادق اشرفی، رضا شــبانی، محمد حسین 

گلشنی، فائزمحمدی

ریکرو بانوان
مبینا فلاح، مهتا عبدالهی، یسنا پورماهانی، 

حوریه حاجی حسینی

کامپوند بانوان
بیتا عاشــق زاده، هانیه اســلامی، پریســا 

سپاهانی، گیسا بایبوردی

خطیر برای خودش بازرس ویژه انتخاب کرد!
مدیرعامل باشــگاه اســتقلال، محمد خدادادی را به عنــوان بازرس 
ویژه خود در امور این باشــگاه منصوب کرد. به نقل از باشگاه استقلال، 
با حکم علی خطیر مدیرعامل باشــگاه اســتقلال، محمد خدادادی به 
عنوان بازرس ویژه مدیرعامل در باشگاه استقلال منصوب شد.در حکم 
ایشــان آمده که با توجه به تخصص و تعهد آقای خدادادی در راستای 

سازماندهی امور نظارتی و توسعه شفافیت این حکم صادر شده است.
گفتنی اســت محمد خدادادی اخیــراً به عنوان مدیر اماکن ورزشــی 
باشگاه استقلال، منصوب شــده بودند و اکنون با حفظ سمت، به عنوان 

بازرس ویژه مدیرعامل هم فعالیت خواهند داشت.

جام ملت های آسیا - قطر
وشی وز اول بلیت فر استقبال فوق العاده از ر

در اولین روز از بلیت فروشــی رقابتهای جام ملت های آسیا ۱۵۰ هزار 
بلیت به فروش رفته است که هواداران کشور میزبان در صدر خریداران 

هستند.
 کمیته سازماندهی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ قطر اعلام کرد که اولین 
سری از بلیت های مســابقات قهرمانی قاره به فروش رسیده و در اولین 

روزهای آغاز بلیت فروشی، بیش از ۱۵۰ هزار بلیت فروخته شده است.
سایت »اســتاد الدوحه« با انتشــار این خبر اعلام کرد: »بلیت های این 
بخش را افرادی از سراسر قاره آســیا خریده اند و استقبال خوبی از این 
بلیت فروشی شده است. کشــورهای قطر، عربستان سعودی و هند در 

صدر کشورهایی بودند که بیشترین بلیت را خریده اند«.
۲۴ تیم از قاره آســیا قرار اســت در رقابت های جام ملت های آســیا از 
۱۲ ژانویه تا ۱۰ فوریــه ۲۰۲۴ )۲۰ دی تا ۸ بهمــن ۱۴۰۲( به رقابت 
بپردازند. این مســابقات در ۹ ورزشــگاه قطر برگزار خواهد شد و قطر 

سومین میزبانی خود در این مسابقات را تجربه خواهد کرد.
دیدار افتتاحیه جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ بین قطــر میزبان و مدافع 
عنوان قهرمانی و تیم ملی لبنان در ورزشگاه لوسیل با ظرفیت تقریبی 
۸۸۰۰۰ صندلی برگزار می شود. این ورزشگاه قرار است میزبان فینال 

مسابقات نیز باشد.
تیم ملی ایران در گروه C مســابقات با تیم های امــارات، هنگ کنگ و 
فلسطین هم گروه است. برنامه بازی های تیم ملی کشورمان در مرحله 

گروهی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳ به شرح زیر است:
* تیم ملی ایران - فلســطین؛ ۲۴ دی؛ ورزشــگاه اجوکیشــن سیتی؛ 

ساعت ۲۱
* تیم ملی ایران - هنگ کنگ؛ ۲۹ دی؛ ورزشگاه خلیفه؛ ساعت ۲۱

* تیم ملی ایران - امارات؛ ۳ بهمن؛ ورزشگاه اجوکیشن سیتی؛ ساعت 
۱۸:۳۰

تصمیم خطیر و نکونام
کسر ۱۰ درصد قرارداد استقلالی ها به خاطر بلانکو

باشگاه استقلال تصمیم گرفته است برای ثبت قرارداد گوستاوو بلانکو، 
۱۰ درصد از قرارداد تمام اعضای تیم کم کند.

 

علی خطیر، مدیرعامل باشــگاه اســتقلال و جواد نکونام، سرمربی این 
تیم در جلسه دوشنبه شــب تصمیم گرفتند ۱۰ درصد از مبلغ قرارداد 
تمامی بازیکنان تیم کســر شــود تا امکان ثبت قرارداد بلانکو، مهاجم 
آرژانتینی آبی پوشــان فراهم شــود.مدیران باشگاه اســتقلال منتظر 
بازگشت ملی پوشــان این تیم هســتند تا با برخی بازیکنان برای کسر 
مبالغ قراردادشان توافق کنند.باشگاه استقلال هفته گذشته اعلام کرد 

مجموع قرارداد اعضای این تیم ۳۲۳ میلیارد تومان شده است.

مسابقات هندبال انتخابی المپیک پاریس
ژاپن اولین حریف ایران در انتخابی المپیک

تیم ملی هندبال مردان ایران در اولین دیدار خود از مســابقات انتخابی 
المپیک به مصاف ژاپن خواهد رفت.

 مســابقات هندبال انتخابی المپیک پاریس ۲۰۲۴ از ۲۶ مهر تا ششم 
آبان به میزبانی دوحه قطر برگزار می شــود. تیم ملی هندبال مردان در 
این مســابقات در گروه دوم با ژاپن، کویت، قزاقستان و بحرین همگروه 
است. در گروه A نیز تیم های ملی هندبال قطر، عربستان سعودی، کره 

جنوبی، امارات متحده عربی، هند و چین همگروه شدند.
در این رقابت هــا ۱۱ تیم حضور دارنــد که تنها یک تیم از آســیا جواز 

حضور در المپیک پاریس را کسب خواهد کرد.
محمد سیاوشــی، علی رحیمی، فــواد فرهادی، مجتبــی حیدرپور، 
سلامان بربط، علی حیدریان، بهشــاد فاتحی زاده، رضا عزتی، علیرضا 
دادوند، امیرعباس ســلطانی، یونس آثاری، محمدمهــدی بهنام نیا، 
افشین صادقی، حسین جهانی، محمدرضا کاظمی، محمدرضا اورعی، 
مهران رهنما و کیارش طاهری ۱۸ بازیکن تیم ملی هندبال کشورمان 
در این رقابت ها هســتند.روح الله اکرمی نیا به عنوان سرپرست، وسلین 
وویوویچ به عنوان ســرمربی، حمید صادقی شاه نشین به عنوان مربی، 
مهدی قشــقایی راد آنالیزور و بدنساز و علی بخشــی به عنوان ماسور 

کادرفنی تیم ملی کشورمان در این رقابت ها را تشکیل می دهند.
*برنامه کامل مسابقات تیم ملی هندبال مردان:

چهارشنبه 26 مهر
ایران - ژاپن ساعت ۱۷:۰۰

 پنج شنبه 2۷ مهر
ایران - کویت ساعت ۱۷:۰۰

 شنبه 2۹ مهر
ایران - قزاقستان ساعت ۱۱:۰۰

 سه شنبه 2 آبان
ایران - بحرین ساعت ۱۷:۰۰



استان

کیفــی  کنتــرل  اصفهــان - مریــم مومنــی    رئیــس 
از  بهره بــرداری  از  مــداوم  ریخته گــری  و  فولادســازی 
سیســتم بازرســی کیفیــت ســطوح تختــال در ماشــین 

ریخته گری شماره 5 فولاد مبارکه خبر داد. 
اهمیــت  و  تشــریح  در  مرنــدی  محمدمهــدی  ســید 
ریخته گــری  خطــوط  در  سیســتم  ایــن  به کارگیــری 
گفــت: یکــی از مراحــل بازرســی در ناحیــه فولادســازی و 
ریخته گری مداوم که بســیار با اهمیت است و اطمینان 
از صحــت عملکرد بازرســی در آن ضروری اســت، مرحله 

بازرسی تختال است.
وی بــا بیــان اینکــه موقعیت مکانــی و همچنین شــرایط 
محیطی مانند حرارت زیاد موجب سلب امکان نظارت 
مؤثــر بــازرس کنتــرل کیفــی در برخــی اوقــات می شــود، 
گفت: بــرای رفع ایــن مشــکل، پروژه بازرســی هوشــمند 

تختال فولاد مبارکه به کمک تصویربرداری ارائه شد.
 مرنــدی تصریــح کــرد: عیــوب تختــال به طورکلی به ســه 
گروه شکلی، ســطحی و داخلی تقســیم بندی می شوند 
کــه تشــخیص دو دســته اول بــا دوربیــن و مشــاهده 

چشمی امکان پذیر است.
به گفتــه رئیــس کنتــرل کیفــی فولادســازی و ریخته گری 

مداوم در روش بازرســی قبل، بازرس هــای کنترل کیفی 
بــا دوربین هــای دوچشــمی اقــدام بــه بازرســی ســطوح 
کــه ایــن روش تحــت تأثیــر شــرایط  تختــال می کردنــد 
محیطــی، ازجملــه کثیــف بــودن شیشــه پولپیت هــای 

بــرش، احتمــال ضربــه خــوردن و در نتیجــه از کالیبــره 
خــارج شــدن دوربین هــا و معضــات بهداشــتی ناشــی 
از دســت بــه دســت شــدن دوربین هــا توســط افــراد 
کرونــا  مختلــف به خصــوص در دوران شــیوع بیمــاری 

همراه بــود؛ ضمن اینکــه در روش بازرســی قبــل، امکان 
ثبــت و ضبــط تصاویــر مربــوط بــه تختال هــای تولیدی 
ماشــین 5 ریخته گری و بازگشت به ســوابق بازرسی های 
کید بــر اینکه تشــخیص  قبلــی وجــود نداشــت. وی بــا تأ
تختال هــای معیــوب حیــن بازرســی گــرم و اعمــال کــد 
عیــب مربوطــه جهــت جداســازی و نظــارت و اطمینان 
کامل از رفع عیــب در واحد آماده ســازی و اصاح تختال 
پــس از پایــان ســیکل خنــک کاری تختــال جــزو وظایف 
مهــم و اصلی واحــد کنتــرل کیفیت فولادســازی اســت، 
خاطرنشــان کــرد: در ایــن طــرح، تشــخیص و مشــاهده 
سطح، پیشــانی و اطراف تختال به کمک الگوریتم های 
از  یکــی  دریافتــی  تصاویــر  روی  از  تصویــر  پــردازش 

مهم ترین اهداف بوده است.
مرندی با اشــاره به اینکه در اتاق برش ماشــین شماره 5 
یک عدد ال ســی دی نصب و تصاویر دریافتی از ســطوح 
مختلــف تختال هــا بــر روی ایــن نمایشــگر بــه بازرســان 
کنترل کیفی نمایش داده می شــود، گفت: این سیستم 
قابلیت ذخیره ســازی عکس های گرفته شــده از تمامی 
تختال های تولیدی ماشــین 5 و آرشــیو کردن عکس ها 

بر اساس شماره تختال ها را نیز دارد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهــواز -  محمــد مجــدم   رئیــس اداره تعزیــرات حکومتــی شــوش از 
کالیپتوس خبر داد. محکومیت قاچاقچی 2500 کیلو گرم چوب درخت ا

 ســیروس کاظمــی نیــا گفــت: پرونــده قاچاقچــی 2500 کیلــو گــرم چــوب 
کالیپتــوس در شــعبه اول بــدوی تعزیــرات حکومتــی شــوش  جنگلــی ا

رسیدگی شد.
رئیس تعزیرات حکومتی شوش افزود: شــعبه با بررسی محتوای پرونده 
تخلــف را محــرز اعــام و متخلــف را عــاوه بر ضبــط کالا بــه پرداخــت 400 

میلیون جزای نقدی محکوم کرد .
گفتنــی اســت؛ مامــوران اداره منابــع طبیعــی و آبخیــز داری شهرســتان 
شوش این محموله را که ارزش آن 100 میلیون ریال بوده در یک دستگاه 

خودرو کشف و گزارش تخلف را به تعزیرات حکومتی ارسال کردند .

مدیرعامل نفت و گاز مارون :

 رفع محدودیت های مرتبط 
با سرمایه های انسانی یك اولویت است

اهــواز - محمــد مجــدم   مدیرعامــل، مدیر امــور مالــی و رئیــس روابط 
عمومی شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز مــارون بــا معــاون اداری و مالی 
نهاد ریاســت جمهوری، قائم مقام رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور 
و مشــاور اقتصــادی معــاون اول رئیس جمهــور دیــدار و مســائل برآمده 
از محدودیــت هــای اعمال شــده بــر دســتمزد و مزایــای نیروی انســانی 

شرکت را به بحث و تبادل نظر گذاشتند.
قبــاد ناصری با اســتناد به بیانــات رهبر معظم انقــاب در دیــدار با تولید 
کننــدگان و فعــالان اقتصادی) بهمــن 1400( گفــت: حال که مقــام معظم 
رهبری توجه بــه صنعت نفــت را امــری واجــب و تولید را بــه جهت تاش 
در بی اثر کردن تحریم های ظالمانه دشــمنان، جهاد و عبادت دانســته 
اند، شایســته اســت که با نگاهی دقیق تــر به ماهیت عملکــردی صنعت 
نفت بــه ویــژه در بخــش بالادســتی بــه عنــوان پیشــران اقتصاد کشــور و 
تاش های کارکنــان این صنعــت در خط مقــدم جبهه اقتصاد، ریســک 
بروز آسیب های احتمالی را به حداقل رســانده و چشم اندازی روشن تر 

برای آینده پرسنل ترسیم کنیم.
وی ضمــن دعــوت از هــر ســه مســئول جهــت حضــور در تاسیســات و 
مشاهده سطح کار از نظر سختی، خطر و فرآیند فنی/عملیاتی، افزود: با 
نگاهی ســاده به گزارش عملکرد شش ماهه نخست ســال جاری شرکت 
بهره بــرداری نفت و گاز مــارون می تــوان دید کــه از نظر فنــی و عملیاتی، 
بیــش از 100 درصد برنامــه اباغی تولیــد را تحقق بخشــیده و با اســتفاده 
از ایده هــای نوآورانــه کارکنــان، در صیانت از محیــط زیســت پیرامونی و 
منابع هیدروکربوری موفق عمل کرده ایم؛ این دستاورد در دیگر شرکت 
های بالادستی صنعت نفت نیز گزارش شده است، بنابراین می بایست 
زمینه ای فراهم آید که حقوق و مزایای کارکنــان، با عدالت در پرداخت و 

متناسب با سختی کار و نوع فعالیت صورت پذیرد.
ابوالقاســم کریمی، معــاون اداری و مالی نهاد ریاســت جمهــوری، رحیم 
ممبینی، جانشــین رئیس برنامه و بودجه کشــور و حمید پور محمدی، 
مشاور اقتصادی معاون اول رئیس جمهور ضمن اتفاق نظر بر اهمیت، 
کــم بــر صنعــت نفــت، از ادامــه پیگیــری اثربخــش  جایــگاه و شــرایط حا
کید کردنــد که دولــت همــواره تاش مــی کند از  موضــوع خبــر دادنــد و تا
ســرمایه هــای انســانی بــه ویــژه آنهایــی کــه در پیشــبرد اهــداف نظــام و 

صنعت نفت نقش کلیدی دارند، حمایت کند.

فعالیت ۷۲۳ نفر صلح یار درایلام
ایلام - حسن بیگی    رئیس کل دادگســتری ایام با اشاره به سازش 45 
درصدی در پرونده های دادگســتری ایــام، گفت: در حــال حاضر ۷2۳ 

نفر صلح یار در استان ایام فعالیت دارند.
عمران علــی محمدی بــا حضور در مســجد امــام رضــا )ع( بانقــان ایام 
اظهــار کــرد: بــا گســترش صلــح و ســازش و اســتفاده از ظرفیــت بــزرگان و 
معتمدین استان در مساجد می توان مشــکات و معضات را بهتر حل 

کرد.
وی اضافــه کــرد: هیات هــای صلــح در اقصــی نقاط اســتان بــا جمعیتی 
بالغ بر بیــش از ۷2۳ نفر صلــح یار از بــزرگان، خیرین و معتمدین اســتان 
با ســعی و تاش بدون هیچ گونه چشمداشــت یا پاداشــی باعــث صلح و 
ســازش بین اصحاب دعوا می شــوند که در کاهــش ورودی پرونده ها به 

کم قضایی نقش تاثیرگذاری دارند. محا
علی محمــدی خاطرنشــان کــرد: در جامعــه امــروز از صلــح و ســازش به 
عنــوان یــک نظریــه عدالــت ترمیمــی بیــن خواهــان، خوانــده و نماینده 
جامعــه تعبیر مــی شــود که بــا طــرح نظریــات و اختافــات طرفیــن دعوا 
اختافات را به حداقــل می رســانند و پرونده به صلح و ســازش ختم می 
شــود و با رفع خصومت شرایط برای جبران خســارت و بخشش مهیا می 

شود.
وی افــزود: ارتقــای رتبــه دادگســتری اســتان از 2۳ بــه هشــت کشــور 
در ســال گذشــته، ســازش 45 درصــدی در پرونــده هــای قابــل صلح و 
ســازش، کاهش 51 درصدی موجودی پرونده های سال های گذشته 
و تکمیل و بهره برداری جهادی از ســاختمان جدید دادگســتری ایام 
همــه و همــه از نمونــه هــای شــاخص حرکــت بســیجی در دادگســتری 

استان ایام است.

مدیرکل گمرک بوشهر:

گمرک منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس 
شاخص ترین گمرک کشور است

بوشــهر - رضا حیدری   مدیرکل گمرک بوشــهر گفت: اجــرای قوانین ، 
مقررات و بخشــنامه هــا از ماموریت های مهم گمرک جمهوری اســامی 

ایران است .
علــی ســلیمانی درجمــع خبرنــگاران افــزود: گمــرک جمهــوری اســامی 
دربحث تامین منابع مالی کشــور یکی از ســازمان های شــاخص و برتر از 

کنون بوده است . زمان های گذشته تا
گمــرکات اســتان بوشــهر متشــکل  وی اظهارداشــت : حــوزه نظــارت 
از 14 گمــرک از جنوبــی تریــن نقطــه اســتان گمــرک عســلویه منطقــه 
گمــرک  آن  نقطــه  تریــن  شــمالی  تــا  پــارس  انــرژی  اقتصــادی   ویــژه 

بندردیلم است .
ســلیمانی افزود: درهرمنطقه ای که گمرک فعال اســت رونق اقتصادی، 
اشــتغال ، درآمــد وپویایــی همــراه داردو گمــرک منطقــه ویــژه اقتصادی 

انرژی پارس یکی از شاخص ترین گمرکات کشور محسوب می شود.
وی تصریــح کــرد: بیــش از 85 درصــد از کالاهــای صــادرات غیرنفتــی از 
طریــق گمرک منطقــه ویــژه اقتصادی انــرژی پــارس بصورت 24 ســاعته 

انجام می شود.
مدیرکل گمرک استان بوشهر یاداورشــد: در دولت سیزدهم 5۷ میلیون 
تــن کالا بــه ارزش 25 میلیــاردو 4۷۳ میلیــون دلار از گمرکات این اســتان 
صــادر و یــک میلیــون و۳00هزارتــن کالا بــه ارزش 4میلیــاردو 8۳ میلیون 

دلار وارد شده است .
امســال  اول  ادامــه داد: در 6 ماهــه  بوشــهر  اســتان  گمــرکات  ناظــر 
۳1۳هزارتن کالا به ارزش یک میلیاردو 64 میلیون دلار از طریق گمرکات 
این اســتان وارد شــده که از نظر وزنی ۷ درصــد کاهش و از نظــر ارزش 1۳ 

درصد رشد نشان می دهد.

گــرگان- مهناز محمــد زمانــی     معــاون فنی و آبخیــزداری منابــع طبیعی 
گلســتان گفــت: مناســب تریــن اقــدام بــرای کاهــش ســیل و خســارات آن 

اجرای عملیات آبخیزداری است.
محمدرضا نقوی اظهار کرد: از محل اعتبارات اســتانی در قالب طرح های 
پیشــگیری و مهار ســیل، آبخیزداری و آبخوانداری و اصــاح کاربری اراضی 

آبخیزها پروژه های آبخیزداری تعریف شده است.
معاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلستان گفت: به طور کل عملیات 
آبخیزداری مجموعه اقدامات مدیریتی از جملــه مدیریت داخل حوضه، 
اقدامــات مکانیکــی، بیولوژیکــی و حفاظتــی در زمینــه روان آب اســت تــا 
بخشــی از آب باران کنترل شــود، به داخل زمین نفوذ کند و ســرعت سیل و 

باران را کاهش دهد.
وی افزود: احداث بندهای حفاظتی و فعالیت های بیولوژیکی در حوزه ها 
ک می شــود که در  باعــث تغییــرات در زمــان تمرکز و ضریــب نگهداشــت خا

کنترل سیل و انتقال بار رسوب درحوزه ها تاثیر بسزایی دارد.
نقوی با اشــاره بــه اینکــه آبخیــزداری در کاهش مخاطــرات ســیل و تقویت 
ســفره های زیرزمینی و همچنین کاهش مشــکات اقتصــادی و اجتماعی 
جامعــه بســیار راهگشــا بــوده و بالاتریــن اثربخشــی را دارد، اظهــار کــرد: 
ســازه های آبخیــزداری امــری مهــم در پیشــگیری و کاهــش تخریب هــای 

ناشی از سیل و هدایت سیاب ها به مسیر سازندگی است.
وی بــا بیــان اینکــه اجــرای طرح هــای آبخیــزداری، بــه عنــوان اولویتــی 
زیرســاختی، نقــش مهمــی در کاهــش تخریب های ناشــی از جاری شــدن 
روان آب هــا و ســیاب ها ایفــا می کنــد، افــزود: از مهمتریــن اهــداف اجرای 
ســازه های کنترلی آبخیزداری در مســیر رودخانه ها و به ویژه در بالادســت 
مناطــق مســکونی و حوزه هــای آبخیــز منتهــی بــه حریم شــهر و روســتاها، 
کنترل سیل و رسوب است. نقوی با اشــاره به اجرای پروژه های آبخیزداری 
کبــرداری و لایروبی بند چنــد منظوره  وآبخوانداری در گلســتان گفــت: خا

حــوزه غــازی محلــه کردکــوی، احــداث چاهــک و تغذیــه ســفره های آب 
زیرزمینی، احداث ســازه ســنگ و ماتی انجیراب گرگان و نظــارت کارگاهی 
و عالیه بــر پروژه های آبخیــزداری غرب و مرکز اســتان در اعتبارات اســتانی 

طرح آبخیزداری و آبخوانداری ۹۷ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
معاون فنــی و آبخیــزداری منابــع طبیعی گلســتان گفــت: پروژه هــای ملی 
طرح سیل گلســتان پیشــرفت فیزیکی 80 درصدی و طرح اســتانی اصاح 

کاربری اراضی آبخیزها پیشرفت 100 درصدی داشته است.
وی ادامه داد: احداث ســازه های کنترل سیل و رســوب و ترمیم سازه های 
حــوزه آبخیــز قورچــای رامیــان، ترمیــم گابیون هــای آق ســو کالــه، ترمیم 
کارگاهــی پروژه هــای  و تکمیــل ســازه ســنگ و ماتــی قرنــاوه و نظــارت 
آبخیــزداری در حوزه های شــرق و مرکز اســتان در پیشــگیری و مهار ســیل 

بیش از 85 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
معاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلســتان گفت: پروژه های احداث 
ســازه های کفبنــد بتنــی و گابیونــی حــوزه چهار بــاغ گــرگان و عملیــات بذر 
پاشی در طرح ملی سدهای کشــور ۹0 درصد و احداث سازه سنگ و ماتی 
و سرشــاخه گیــر نامــن کردکــوی و نظــارت کارگاهــی و عالیــه بــر پروژه هــای 
آبخیــزداری غــرب و مرکز اســتان در طــرح ملی فاقد ســد بیــش از 80 درصد 

پیشرفت داشته است.

ن گلستا

معاون فنی و آبخیزداری منابع طبیعی گلستان:

وش برای کاهش خسارت سیل است عملیات آبخیزداری مناسب ترین ر

اردبیل

کردستان

البرز

وین قز

همکاری آبفا و مدیریت شهری 
ج برای بازچرخانی پساب در کر

در نیمه نخست سال جاری انجام شد

وین  صادرات ۲۷۹ میلیون دلاری کالا  ازگمرک قز

البــرز - مظفــری    مدیــر عامــل شــرکت آبفا اســتان 
البرز اعــام کرد: ســاخت تصفیه خانه هــای کوچک 
آب  تامیــن  و  پســاب  بازچرخانــی  بــرای  فاضــاب 
مورد نیــاز فضاهــای ســبز بــا مشــارکت آبفا اســتان و 

شهرداری کرج در دستور کار قرار گرفت.
 حمیدرضا نامداری در نشســت مشــترک با شــهردار 
کــرج اظهــار کــرد: محدودیــت منابــع درتامیــن آب 
شــرب در کنار افزایش نرخ مهاجــر پذیری البــرز و به 
تبع آن بالا رفتن نیازهــای آبی، شــرایط را به گونه ای 
رقم زده که تامین آب فضای ســبز شــهری بایستی از 

شبکه آب شرب جداسازی شود.
وی ادامه داد: بر همین اســاس موضوع بازچرخانی 
پســاب ها برای تامین آب مورد نیاز فضاهای سبز در 
شــرایط کنونی به یک اقدام مهم و کلیدی در مســیر 

عبور از خشکسالی به شمار می رود.
نامداری گفت: در نشســت مشترک با شــهردار کرج 
تصمیم گرفته شد تا شرکت آبفا و مدیریت شهری به 
صورت مشترک اقدام به ســاخت تصفیه خانه های 

کوچک فاضاب کنند.
مدیرعامــل آبفاالبــرز افــزود: بــا اجــرای ایــن برنامــه 
ضمن جداســازی آب شــرب ، زمینه تامین آب مورد 
نیاز فضاهای ســبز کــرج از محل پســاب بازچرخانی 

شــده فراهم می شــود. نامداری بیــان کرد: آبفــا البرز 
آمادگی خود را برای دراختیارگذاشتن فاضاب خام 
و احداث خطــوط جمــع آوری و انتقــال فاضاب در 
محله های کرج اعام کرد و شهرداری نیز به موازات 
آن نســبت بــه ســاخت تصفیــه خانــه هــای کوچک 
پســاب اقدام می کنــد. مهــرداد کیانی شــهردار کرج 
در ایــن نشســت گفــت: شــهرداری بــرای رفــاه حــال 
مــردم آمــاده اجــرای طــرح هــای مشــترک در زمینه 
بازچرخانــی پســاب اســت . وی ادامــه داد: برهمین 
اســاس مدیریت شــهری کرج نیــز مجــوز لازم را برای 
ایجــاد تاسیســات آبرســانی و فاضــاب در اراضــی و 

ک آبفا صادر خواهد کرد . اما

قزویــن - مریــم نقــدی    سرپرســت گمــرک قزوین 
کنــون 421 هــزار تُن  گفــت: از ابتدای ســال جــاری تا
گمــرک اســتان  کالا بــه ارزش 2۷۹میلیــون دلار از 

قزوین صادر شده است.
 سعید نادری سرپرســت گمرک قزوین  اظهارداشت 
کســتان با  : عراق بــا 26درصد، امارات با 1۷ درصد، پا
14 درصد، ترکیه بــا 11 درصد و افغانســتان با 5 درصد  
5 کشــور عمــده مقصــد صــادرات از طریــق گمــرک 

استان قزوین بوده اند.
نــادری عمده کالاهــای صادر شــده در6ماهه ســال 
جــاری را پــودر شــوینده، روغــن هــای پایــه معدنی، 
کســیدمولیبدن و شــمش آهنی  میله های آهنــی ، ا

دانست.
سرپرســت گمرک قزویــن دررابطــه با  میــزان واردات 
کالا از طریق این گمرک گفت:  از ابتدای ســال جاری 

102 هــزار تُــن کالا بــه ارزش 5۹6 میلیــون دلار وارد 
کشور شد.

این مســئول گمرکی در رابطه با انــواع کالای وارداتی 
به گمرک قزوین عنوان کرد : عمده کالاهای وارداتی 
شــامل قطعــات منفصلــه نیمــه تریلرهــا، کمپرســور 
کولرخودرو، اجــزا و قطعــات تریلرها و ســایر پلی اترها 

و دستگاه های مکانیکی میباشد.
بــه  واردات  مبــدا  کشــورهای  عمــده  گفــت:  وی 
اســتان قزویــن شــامل امــارات بــا4۳ درصــد، چیــن 
با ۳1درصــد، ترکیــه بــا 11 درصد، آلمــان بــا 2 درصد و 

ایتالیا با 2 درصد است.
سرپرســت گمــرک قزویــن در رابطــه بــا درآمدگمــرک 
قزویــن اظهــار کــرد:  مجمــوع میــزان درآمدگمــرک  
اســتان قزوین در6 ماهه نخســت ســال 1402  بیش از 

140 میلیارد ریال میباشد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان : 

۱۰ مجوز شهرک غیردولتی در اردبیل صادر شد

۲۶ واحد راکد استان کردستان  بازگشت 
تولید چرخه  به 

اردبیــل - افســون جبــارزاده   مدیرعامــل شــرکت 
شــهرک های صنعتــی اســتان اردبیــل گفــت: در حال 
حاضر برای 10 شهرک غیردولتی در اردبیل مجوز صادر 
شــده اســت. هاشــم عایــی در بازدیــد از واحدهــای 
تولیدی فعال استان اردبیل گفت: حمایت از احداث 
شهرک های صنعتی غیردولتی، زمینه ساز رشد تولید 
و اشتغال اســت که با حمایت های لازم و قانونی تاش 
می شــود مســیر احــداث و توســعه ایــن شــهرک ها در 
اســتان افزایش یابد. مدیرعامل شــرکت شــهرک های 
صنعتی اســتان اردبیــل می گویــد: شــهرک غیردولتی 
حدید مبتکران به عنوان نمونه بارز و موفق مجموعه 
تولیــدی در اســتان توانســته بــا ترســیم افــق توســعه 
خــود تــا ســال 1405 گامــی مهــم و اساســی در تأمیــن 
ک و  نیازهــای کشــور به ماشــین آلات کامیــون، لیفتــرا
لودر بــردارد. به گفتــه او، خوشــبختانه در بازدیدی که 
امروز از این شــهرک غیردولتی انجام شــد، تاش های 
مدیــران ایــن مجموعــه تولیــدی در توســعه صنعــت 
اســتان قابل تقدیر و ســتایش بــود که در گام نخســت 
موفق به اشــتغالزایی برای بیش از 800 نفــر از جوانان و 
تحصیل کرد گان منطقــه شــده اند. عایی افــزود: این 
واحــد تولیــدی در حــال تکمیــل فرآیند زنجیــره تولید 
خــود اســت کــه در صــورت تکمیــل و راه انــدازی کامل 

آن، انتظــار مــی رود تحقــق برنامه هــای اشــتغال پنــج 
هزار نفــری ایــن ســرمایه گذار دور از دســترس نباشــد. 
او از حمایت هــای ایــن شــرکت از تأســیس و احــداث 
شــهرک های غیردولتــی در اســتان خبــر داد و گفــت: 
ایجاد شــهرک های غیردولتی در راستای تحقق اصل 
44 قانون اساســی و با هدف اســتفاده از ظرفیت های 
زیرســاخت های  ایجــاد  بــرای  خصوصــی  بخــش 
ســرمایه گذاری انجــام می شــود کــه خوشــبختانه بــا 
حمایت های انجام شده، امروز شاهد صدور مجوز 10 
شهرک غیردولتی در استان اردبیل هســتیم که از این 
حیث در وضعیت بســیار مطلوبی در سطح کشور قرار 

داریم.

ســنندج - فاطمــه ملایــی    مدیــر کل صنعــت، 
معدن و تجارت کردستان گفت: در راستای نهضت 
کــد اســتان، در ســال  فعــال ســازی واحد هــای را
گذشــته با همکاری شرکت شــهرک های صنعتی 26 

کد استان به چرخه تولید بازگشت. واحد را
بختیار خلیقی در جلســه هم اندیشــی نهضت احیا 
کد کردســتان با اشــاره به عنوان شــعار  واحد هــای را
ســال که مهار تــورم و رشــد تولیــد نامگذاری شــده و 
کید هر ســاله مقــام معظم رهبــری بر تولیــد اظهار  تا
داشت: در این راســتا حمایت از واحد های تولیدی 
و اشتغال زایی یکی از اولویت های صمت کردستان 

است.
مدیــر کل صنعــت، معــدن و تجــارت کردســتان بــا 
بیان اینکه امســال در شعار ســال عنوان رشد تولید 

اضافه شده اســت، بیان کرد: همین مسئله نشان از 
اهمیت تولیــد دارد و برنامه ریزی علمی و متناســب 
کد ضروری  با شــرایط موجود و احیای واحد هــای را

است.
وی یادآور شد: بر اســاس پایش واحد های تولیدی 
و صنعتی اســتان از مجموع هزار و 2۷ واحد صنعتی 
65 درصــد فعــال و 1۳1 واحد غیــر فعال اســت و بقیه 

هم نیمه فعال و قابلیت احیا دارند.
توجــه  بــا  حاضــر  حــال  در  داد:  ادامــه  خلیقــی 
صنعــت  حــوزه  در  شــده  تعییــن  اعتبــارات  بــه 
14 واحــد صنعتــی و همچنیــن 4 واحــد معدنــی 
شــده  معرفــی  نظــارت  و  بررســی  حمایــت،  بــرای 
کمتریــن زمــان احیــا و بــه چرخــه فعالیــت   تــا در 

در استان برگردد.

5 فولاد مبارکه بهره برداری از سیستم بازرسی کیفیت سطوح تختال در ماشین ریخته گری شماره 
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معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد
ظرفیت ۷۵ هزار میلیارد تومانی سرمایه گذاری 

در ۲۱ شهر جدید
 مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با اعلام اینکه امروز ۷۵ هزار 
میلیارد تومان پروژه در قالب ۱۶۶ فرصت ســرمایه گذاری در ۲۱ شهر 
جدید تعریف شده است، از طی مراحل قانونی ساخت ۴ شهر جدید در 
کشــور خبر داد.به گزارش وزارت راه و شهرسازی، نشست هم اندیشی 
فعالان بازار سرمایه، با محوریت »فرصت های متقابل در بخش مسکن و 
شهرسازی« با تأکید بر اینکه بازار سرمایه می تواند با نوآوری و خلاقیت 
در ارائه و اســتفاده از ابزارهای مالی بازار سرمایه در اجرای نهضت ملی 

مسکن کمک کند، برگزار شد.
»ایمان اســلامیان« مشــاور وزیــر راه و شهرســازی و دبیــر کمیته 
ســرمایه گذاری و تامین مالــی پروژه های وزارت راه و شهرســازی در 
ابتدای این نشست گفت: در آســتانه اجرای بزرگ ترین پروژه عمرانی 
تاریخ هســتیم که از نظر پوشــش جمعیتــی و آثار اقتصــادی نقش 
مهمی دارد.وی افزود: تحقق این پروژه عمرانــی مهم نیاز به همکاری 
و هم افزایی تمامی بخش ها دارد تا بتوانیم به نحو احسن پروژه را اجرایی 
کنیم. از این رو از همه ظرفیت های موجود اســتفاده و از تمام بخش ها 

درخواست کرده ایم تا در این زمینه با ما همکاری کنند.
دبیــر کمیته ســرمایه گذاری و تامین مالــی پروژه هــای وزارت راه و 
شهرســازی، تاکید کرد: از آنجایی که اقتصاد کشور بانک محور است، 
متاســفانه تاکنون از ظرفیت های بازار ســرمایه غافل شده ایم. این در 
حالی که اســت بازار ســرمایه می تواند با نوآوری و خلاقیت در ارائه و 
استفاده از ابزارهای مالی که در بازار ســرمایه وجود دارد، کمک کند تا 

نهضت بزرگ مسکن ملی به سرانجام برسد.

ساخت شهرهای ایرانی- اسلامی با کیفیت مناسب
»علیرضا جعفری« معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شــرکت 
عمران شــهرهای جدید نیز در ادامه این نشســت بیان کرد: ســاخت 
شــهرهای جدید از دهه ۷۰ در فضای قوانین ما تعریف شــد که هدف 
آن هدایت جمعیت کلان شهرهای مادر برای ســکونت در مکان های 
مناسب مبتنی بر کیفیت زندگی بوده اســت و ما امروز به دنبال تحقق 
این هدف هســتیم.وی بیان کرد: بر این اساس، شــعار ما در وزارت راه 
و شهرسازی ساخت شهرهای ایرانی- اســلامی با کیفیت مناسب، به 
منظور زیست اسلامی شــهروندان و تامین رضایت مندی شهروندانی 
است که به واســطه تراکم جمعیت نمی توانند در کلان شهرها مستقر 
شوند.معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه در طول مدت ۳۰ ساله 
تجربه شکل گیری شــهرهای جدید، فراز و فرود بسیاری در این مسیر 
داشته ایم، ادامه داد: در دولت ســیزدهم قرار است شهرها در حاشیه و 

مجاور کلان شهرها شکل بگیرند.

تولد شهرهای جدید نسل دوم در دست مطالعه و بررسی
وی از طی مراحل قانونی ســاخت ۴ شــهر جدید خبر داد و اظهار کرد: 
امروز ۲۱ شــهر جدید در کشــور داریم. در همین حال مراحل قانونی 
ساخت ۴ شــهر جدید طی شده و این تعداد به شــهرهای جدید اضافه 
شده است. بســیاری از نقاط هم برای ساخت شهرهای جدید در دست 
مطالعه و بررسی هســتند. بنابراین برای پیشــرفت و توسعه شهرهای 
موجود، باید اقداماتی انجام شــود و شهرهای در آستانه شکل گیری که 

در مرحله تولد هستند؛ اصطلاحاً نسل دوم تلقی می شوند.
جعفری گفت: در شــهرهای جدید به نام »مهــرگان« و یا »تابناک« 
اقدامات مطالعاتی و امکان سنجی و توجه به طرح تفصیلی در آنها شکل 
گرفته و تاکید کرده ایم که باید زیرساخت های موردنیاز در این شهرها 
آماده شود تا متقاضیان بتوانند در آنجا ســاکن شوند که این اتفاق باید 

رقم بخورد.

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدیــد بیان کــرد: در ارزیابی 
شکل گیری شهرهای جدید دو نگاه وجود دارد. یک نگاه که در گذشته 
حاکم بوده و بیشتر در آن مسکن ســازی مطرح بوده است، اما اعتقاد ما 
در این دوره این اســت که صرفاً به دنبال مسکن سازی نیستیم، بلکه به 
دنبال شهرسازی هستیم. این بدان معناســت که باید در کنار ساخت 
مســکن، ســایر امکانات نظیر اماکن تفریحی، خدماتی، گردشگری، 

تجاری و تمام ابعاد توسعه شهر به صورت متوالی شکل بگیرد.
وی تاکید کرد: مســکن حمایتی بــه عنوان رویکــرد عملیاتی دولت به 
شــمار می رود و در کارکردهای ســرانه ای و خدماتی و ارتقای کیفیت 
زندگی قطعاً باید به ســمت مشــارکت بخش خصوصی و ظرفیت های 
تامین ســرمایه برویم.جعفری یادآور شــد: اگر منتظــر منابع دولتی 
برای شکل گیری شهرهای جدید باشــیم، تحقق این امر ۳۰ سال طول 
می کشــد. بنابراین باید فرصت ها را فراهم کنیم تا بازار ســرمایه در این 

زمینه مشارکت داشته باشد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اعلام اینکه امروز بالغ بر ۷۵ همت پروژه 
در قالب ۱۶۶ فرصت سرمایه گذاری در ۲۱ شــهر جدید موجود تعریف 
شده و ظرفیت ها را در این حوزه شناسایی کرده ایم، اظهار داشت: از این 
۷۵ همت، حدود ۵۰ همت آورده دولت در قالب زمین و زیرساخت هایی 
اســت که ما آنها را فراهــم کرده ایم. همچنین ۲۵ همت توســط بخش 

خصوصی وارد اجرای پروژه ها می شود.

آشتی بخش خصوصی و دولتی برای همکاری در توسعه مسکن
»روح الله اکبری« دســتیار ویژه وزیر راه و شهرســازی در این نشست 
گفت: اگر نیازها را متناســب بــا تغییرات محیطی شناســایی نکنیم، 
نه در کســب وکار خصوصی و نه در کســب و کار اجتماعی و عمومی، 
موفق نخواهیم بود. از آنجایی که کسب و کار دولت عمومی است، توان 
پاسخگویی به نیازها را نخواهد داشــت و کالاها و خدماتی که در تمام 
زمینه ها نظیر مســکن و راه و حمل ونقل ارائه می دهد، نیازها را برآورده 

نخواهد کرد و بدون پاسخ خواهد ماند.
وی افزود: در شرایط کنونی بر اســاس تغییراتی که به وجود آمده، وارد 
عصر فراصنعتی شــده ایم. مهم ترین ویژگی این عصر سرعت تغییرات 
در تنوع ذائقه متقاضی اســت. از سویی کســب وکار هم باید نیازهای 
متقاضیان را کشف کند تا پاســخگوی آنها باشد. حدود ۱۵ سال پیش 
در زمان ساخت مســکن مهر، دنیا در حال گذار از عصر فراصنعتی بود و 
ما همچنان در دوره انقلاب صنعتی دوم بودیم که در بازارهای خدمات، 

کالاها، کار، پولی، بانکی و مالی خودش را نشان می دهد.
اکبری با بیان اینکه در مســکن مهر خانه ها را یکسان تولید کردیم و به 
تنوع درآمدی دهک های مختلف و سلایقشان توجهی نداشتیم، گفت: 
به طوری که در شهرسازی، معماری، طراحی ســازه و ساخت مسکن 

مهر تنوعی لحاظ نشد و تنها تنوعی که لحاظ شد، در متراژ بود.
به گفته دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی، از آنجایی که تمام کاربری ها 
در یک نقطه متمرکز شده اســت، تعدادی از مردم خواستار ترکیبی از 

روستا و شهر هستند و گروهی از مرکز به اطراف شهر پناه بردند. 

معاون وزیر نیرو:
وه های سازگاری   استانداران مسئول کارگر

با کم آبی در استان ها هستند
 معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: مســئولیت کارگروه اســتانی 
سازگاری با کم آبی، استانداران هستند و لازم است استانداری ساز و کار 

نظارت بر اجرای برنامه ها در استان ها طراحی و اجرا شود.
به گزارش مدیریــت منابع آب ایران، نود و ششــمین جلســه کمیته 
تخصصی کارگروه ملی ســازگاری با کم آبی به منظور بررسی عملکرد 
کارگروه  سازگاری با کم آبی استان قزوین در شــرکت مدیریت منابع 

آب ایران برگزار شد.
در این جلســه که با حضور »محمد جوان بخت« معــاون وزیر نیرو در 
امور آب و آبفا و مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار شد، 
گزارش وضعیت پهنه و نرخ فرونشســت زمین اســتان قزوین توسط 
سازمان نقشه برداری و گزارش سازمان زمین  شناسی در مورد وضعیت 
فرونشست زمین در این اســتان و گزارش کارگروه سازگاری با کم آبی 
استان قزوین در مورد عملکرد برنامه سازگاری با کم آبی و پیشنهادات 
استان برای کنترل فرونشســت در این جلسه توسط مسئولان مربوطه 

ارائه شد.
جوان بخت در این جلســه اظهار داشت: مســئولیت کارگروه استانی 
سازگاری با کم آبی، استانداران هستند و لازم است استانداری ساز و کار 

نظارت بر اجرای برنامه ها در استان ها طراحی و اجرا شود.
وی افزود: با توجه به حساسیت استان قزوین از نظر اهمیت و مشکلات 
بخش آب و آبخوان ها، لازم است که جلسات مربوط به برنامه سازگاری 

با کم آبی با دقت و حساسیت و در زمان مناسب در استان تشکیل شود.
مدیرعامل شــرکت مدیریت منابع آب بیان داشــت: آمار و ارقام ارائه 
شده در جلسه مسرت بخش اســت اما به نظر می رسد هدف گذاری به 
گونه ای بوده که آمار و ارقام پاسخگو نیست؛ چراکه این آمار و گزارش ها 
و مصوبــات باید منجر بــه اتفاقات مثبتــی در آبخوان ها می شــد که 

هیدروگراف آبخوان دشت قزوین شرایط مطلوبی را نشان نمی دهد.
جوان بخت گفت: گزارش هایی که در مورد فرونشست زمین در قزوین 
ارائه شد، این مسئله را نشان نمی دهد. هر گزارش پیامی دارد و اگر پیام 
گزارش با آنچه که در استان اتفاق می افتد، فاصله داشته باشد پذیرش 
آن آســان نیســت.وی ادامه داد: این آمادگی وجود دارد که جلســات 
مربوط به کارگروه برنامه سازگاری با کم آبی اســتان ها هفته ای یکبار 
برگزار شود و شاید لازم باشد جلسه استان قزوین نیز دوباره تکرار شود 

تا عملکردها مورد بازنگری قرار گیرد.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا خاطرنشــان کرد: با توجه به ساختار 
حوضه ای آب کشــور، گزارش های کارگروه برنامه سازگاری با کم آبی 
استان ها پیش از جلسه توســط حوضه های آبریز مربوطه پایش شده و 

عملکرد برنامه ها مورد نظارت و ارزیابی قرار گیرد.

جوان بخت گفت: پیشــنهادم این اســت که سایر دســتگاه های عضو 
کارگروه ملی و به خصوص وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و صمت هم 
در پایش این گزارش ها مشــارکت داشته باشــند و کمک شود تا آثار و 
پیامدهای اقدامات به نحو مطلوبی، امیدآفرین باشــد و به هدفگذاری 

انتهایی برنامه دولت نیز برسد.
وی افزود: دوره جدید فعالیت ها با شعار »اقدامات اثرگذار« پیش برود 

و تلاش کنیم تا اقدامات صورت گرفته واقعاً اثرگذار و محسوس باشد.
همچنین در این جلسه »محمدحســین عطایی« رئیس سازمان جهاد 
کشــاورزی قزوین، صفدر نیازی شــهرکی معاون وزیر نیــرو در امور 
آب و خاک، وحید قربانــی مدیرکل دفتر فنــی و برنامه ریزی عمرانی 
وزارت کشــور، مهدی رجحانی معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
قزوین، ســعید مردان مدیر مطالعات فنی و اقتصــادی صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایــران و بنفشــه زهرایی دبیــر کارگروه ملی 
ســازگاری با کم آبی نکاتی را در خصوص گزارش های ارائه شــده بیان 

کردند.
زهرایی در پایان، پیشنهاد تصویب دستورالعمل ممنوعیت کف شکنی 
در دشــت های ممنوعه بحرانی به مدت ۳ ســال را مطرح کرد که مورد 

موافقت معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا قرار گرفت.
متن پیشنهادی این دستورالعمل در جلســات قبلی کمیته تخصصی 
کارگروه ملی سازگاری با کم آبی مصوب شده بود و مقرر شد موضوع در 
استان بررســی و نتیجه به عنوان مصوبه کمیته تخصصی کارگروه ملی 

سازگاری با کم آبی به دبیرخانه منعکس شود.

CNG امکان صادرات بنزین با افزایش سهم
رئیس هیات مدیره انجمن CNG گفت:توان اینکه مصرف سی ان جی 
را از ۲۰ میلیــون متر مکعب به ۵۰ میلیون متر مکعب برســانیم وجود 
دارد یعنــی معادل۳۰میلیون لیتر بنزین که امــکان صادرات بنزین را 
فراهم می کند.محسن جوهری با اشــاره به اینکه توسعه نامتوازن سی 
ان جی در بخش عرضه و تقاضا وجود دارد گفت: در بخش عرضه روزانه 

۵۰ میلیون متر مکعب توان عرضه برای ۸ میلیون خودرو وجود دارد.
وی ادامه داد: اما مســأله ای که وجود دارد تعــداد خودروهای موجود 
۴ تا ۴ و نیم میلیون خودرو اســت به عبارتی ۴ میلیون دستگاه خودرو 
برای این میزان عرضه کم داریم و این مساله به این معناست که توسعه 

نامتوازن در این زمینه وجود دارد
جوهری خاطر نشــان کرد: در صورتیکه دولت بتوانــد در بخش تقاضا 
بتواند در کوتاه مدت اقدامــی انجام دهد که تقاضــا افزایش پیدا کند 

می تواند در کاهش مصرف بنزین نیز مثمر ثمر باشد.
رئیس هیأت مدیره انجمن ســی ان جی در پاســخ به این سوال که آیا 
دولت تسهیلات ویژه ای برای خریداران خودروهای دوگانه سوز در نظر 
گرفته است، خاطر نشان کرد: تسهیلات دولت معطوف به خودروهای 
عمومی بوده و خواســته ما در دوسال گذشــته این بود که خودروهای 
شخصی به صورت رایگان دوگانه سوز شــوند مانند اقدامی که در دهه 
۸۰ انجام شد و کل خودروهای بنزینی به صورت رایگان به دوگانه سوز 
شدند.به گفته جوهری، چرا دولت در شرایطی که می داند دوگانه سوز 
شدن خودروها می تواند باعث کاهش مصرف بنزین شود اقدامی انجام 

نمی دهد.
وی ادامه داد: متأسفانه در آخرین ویرایش مصوبه شورای اقتصاد باز هم 
تنها خودروهای عمومی می توانند از طرح تبدیل رایگان استفاده کنند 
و منوط بر این اســت که در صورت عدم مراجعــه خودروهای عمومی 
تا پایان ســال ۱۴۰۲ خودروهای شــخصی جایگزین می شوند که این 

مساله جای تعجب دارد که چرا دولت خود زنی می کند.
جوهری اضافه کــرد: تمامی کارشناســان معتقدنــد در صورتی که 
به صورت رایگان خودروها را دو گانه ســوز کنید و ســی ان جی رایگان 
عرضه کنید باز هم به نفع دولت اســت زیرا از بالاترین منابع گازی دنیا 
برخورداریم و از گسترده ترین شبکه خطوط انتقال گاز را داریم بنابراین 

مزیت نسبی ما جایگزینی سی ان جی به جای بنزین است.
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وش متری مسکن در بورس  ح شکست خورده فر طر
دوباره جان گرفت

خریدار  فــروش متری مســکن در بورس یک 
راهکار برای خانه دار کردن مردم بوده اســت اما 
این پروژه در سال های گذشــته با شکست رو به 
رو شــده بود که اخیر به نظر می رسد مجدد مورد 
بررسی، برای اجرا قرار گرفته است. موضوع ورود 
مســکن به بورس و فروش آن به صــورت متری 
در ســال های اخیر بارها مطرح شــده اســت اما 
هیچگاه این اتفاق به ســرانجام نرسید. طبق این 
طرح افراد می توانند به صورت متری و براســاس 
توان پرداخت مســکن تهیه کننــد. بحث فروش 
متری مسکن در واقع یک ابزار چند وجهی است، 
این عمل یک مکانیــزم برای تأمیــن نقدینگی 
پروژه های عمرانی اســت و از یک ســو با توجه به 
شــرایط تورمی اقتصاد ارزش پــول ملی مردم را 
حفظ می کند اما مســاله اینجا اســت که آیا این 

روش منجر به کاهش قیمت مسکن خواهد شد؟

کار بیهوده با عرضه مسکن متری در بورس
در خصوص عرضه مســکن متری در بورس کالا 
اخیــر محمدرضا جواهــری تفتــی مدیرعامل 
شرکت گروه ســرمایه گذاری مسکن اظهار کرده 
بود که فروش متری مسکن در بورس از سه سال 
گذشته آغاز شده و برای اجرای این طرح سازمان 
بورس باید تاییدیه دهد که منتظر ابلاغ ســازمان 
بورس هســتیم.مدیرعامل گروه سرمایه گذاری 
مســکن در ادامه تاکید کرد: اولین فروش متری 
مسکن ســه ماه پس از ابلاغیه سازمان بورس آغاز 
خواهد شد و تا کنون تجربه فروش متری مسکن 
در کشور را نداشــتیم و تا یک ماه آینده سازمان 

بورس ابلاغیه سازمان بورس را صادر خواهد کرد.
 طرح بورس امــلاک در ســال های اخیر مدنظر 
سازمان بورس، شــورای عالی بورس، وزارت راه 
و شهرســازی و… بوده است و حتی ســاز و کار 
اجرایی آن در مقاطعی تهیه شد اما شکل اجرایی 
آن به صورت جدی گرفته نشــده است. این طرح 
از سال )۱۳۹۹( مطرح شــده و بورس مسکن نیز 
می تواند ارزش ســرمایه مردم را برابر تورم حفظ 
کند اما قطعاً تغییری در روند کاهشــی مسکن در 
بازار شاهد نخواهیم بود. از سوی دیگر سال ۱۳۹۹ 
موضوع بورس مســکن تحت عنوان صندوق های 
زمین و ســاختمان مطرح شــد که به دلیل یک 
مشکل آئین نامه ای، ســال ها متوقف بود. اصلاح 
آئین نامه در کمیسیون تخصصی دولت انجام شد 

اما به سرانجام نرسید.

نظر وزیر اقتصاد و دارایی درباره اهمیت 
عرضه مسکن متری در بورس کالا

سید احســان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی در 
نشســت خبری خردادمــاه )۱۴۰۲( بر اهمیت 
عرضه مســکن متری در بورس کالا تاکید کرد و 
گفت: عرضه مســکن متری در بورس کالا امکان 
و دسترسی به مسکن را برای اقشار وسیع جامعه 

حتی اقشار کم در آمد فراهم می کند.

خاندوزی با بیان اینکه همیشــه حوزه مسکن به 
عنوان معضلی جدی در جامعه مطرح بوده است، 
گفت: دولت ها هم در برابر این معضل به ســمت 
کشف راهکارها پیش رفته اند، با تقویت این زاویه 
در بورس کالا می توان مســیری را فراهم کرد تا 
دسترســی به اوراق سلف متری مســکن فراهم 
شود.وزیر اقتصاد از مســئولان حاضر در سازمان 
بورس درخواست کرد تا مصوبات قانونی در حوزه 
مســکن که به عنوان یکــی از دغدغه های دولت 

تلقی می شود را فراهم کند.

عرضه زمین متری در بورس مناسب 
دهک های پایین است

در ادامه وزیر اقتصاد و دارایی در نشســت خبری 
)۱۸ مهــر( که به تازگی گذشــته اســت مجدد 
در خصــوص عرضه مســکن متــری در بورس 
کالا پافشــاری کرد و گفــت: یکــی از تأکیدات 
جدی ســتاد اقتصــادی دولت این اســت که با 
توجه به سیاســت های سقف رشــد ترازنامه ای 
که بــرای بانک ها در نظــر گفته شــده و ممکن 
اســت محدودیت هایی را ایجاد کند و با توجه به 
پیشبرد اهداف بخش مسکن که جزو اولویت های 
رئیس جمهور و هیأت دولت اســت، به طور حتم 
باید از سایر ابزارها برای تأمین مالی مسکن از بازار 
سرمایه اســتفاده کرد.خاندوزی با اشاره به اینکه 
دو مسیر به شــکل فعال برای این موضوع در حال 
پیگیری اســت، عنوان کرد: مسیر نخست فروش 
متری مســکن، در بورس کالا است که بخشنامه 
لازم در بورس کالا تصویب و ارســال شــده و به 

زودی از سوی سازمان بورس تأیید خواهد شد.
ســخنگوی اقتصادی دولت اشاره کرد: این مسیر 
زمینه و فضا را برای اینکه افراد فاقد توانایی خرید 
مســکن بتوانند از طریق ابزارهایی هم ســرمایه 
گذاری کرده و هم ســرمایه های خود را نســبت 
به نوســان های تورمی در آینده مصون کنند باز 
خواهد کــرد و همزمان با افزایــش قیمت املاک 
و مستغلات در کشور ســرمایه های این افراد هم 
افزایش می یابد. ماهیت مســکن با سایر کالاهای 
عرضه شــده در بورس تفاوت دارد و مشــخصات 
آن به طور کامل مشخص نیســت. از سوی دیگر 
قیمت مسکن نیز حدود تعیین شــده ای ندارد و 
ارزش آن از شــاخص هایی مثل محل قرارگیری 
آن و کیفیت و نوع ســاخت تبعیت می کند. برای 
مثال ممکن است حتی در یک ساختمان یکسان، 
قیمت واحدها در طبقات مختلــف نیز با یکدیگر 
تفاوت داشته باشد.مجید عشقی رئیس سازمان 
بورس )۱۶ مهر( در نشســتی خبری با اشــاره به 
عرضه متری مسکن در بورس کالا، گفت: حمایت 
از حقوق سرمایه گذاران به دنبال تنوع بخشی به 
روش های سرمایه گذاری است و سعی کردیم در 
دو سال گذشته بیشتر از گذشــته به این موضوع 
بپردازیم و به راه اندازی ابزارهای ســرمایه گذاری 
در مســکن توجه ویــژه کردیم. همچنین ســه 

صندوق اهرمی تا کنــون توانســته اند ۳۰ هزار 
میلیارد تومان سرمایه جذب کنند.رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار ادامــه داد: صندوق املاک و 
مستغلات راه اندازی شد و در سه ماه گذشته پیش 
فروش متری و دســتورالعمل سلف مسکن آماده 
شد و تا یک هفته روی سایت است و تا هفته آینده 
پس از جمع بندی نهایی در اولین جلســه هیأت 
مدیره تصویب خواهد شد. یکی از ابزارهای خوب 

برای بخش عرضه مسکن است.
شــرط اولیه برای ورود به خرید و فروش مسکن 
در بورس کالا داشــتن کد بورسی است. متقاضی 
باید برای دریافت کد بورســی در ســامانه سجام 
ثبت نام کند )احراز هویت و دریافت کد بورســی 
باید به نام خود متقاضــی انجام بگیرد(.در مرحله 
بعد متقاضی باید در یک کارگزاری ثبت نام کند و 
معاملات خود را از این طریق انجام دهد و حساب 
بورسی خود را از طریق درگاه پرداخت الکترونیک 
شــارژ نماید.همچنین برای این نوع معامله طبق 
شــرایط خرید ســهام زمین متری و خرید سهام 
زمین متری، لازم اســت فرد، حداقل سرمایه ای 
که هنگام واگذاری اوراق از طرف سازمان بورس 
و اوراق بهادار اعلام می شــود را در اختیار داشته 
باشد، اوراق متناسب با متراژهای معین واحدها، 
تعریف شــده و متقاضی می تواند با خرید اوراق به 
مقدار تعیین شــده، در سررسید مشخص، واحد 

مسکونی را تحویل بگیرد.

 عرضه مسکن متری در بورس کالا
 منطقی نیست

فرهاد بیضایی، کارشــناس مســکن در خصوص 
طرح فروش متری مســکن گفت: فروش مسکن 
آن هم متری در بورس امکان پذیر نیست، بورس 
کالاهای همگن در آن عرضه می شــود و مسکن 
جزو کالاهای همگن نیســت و قیمــت واحدی 
ندارد. قیمت خانه بر اســاس طبقــات، جنوبی و 
شــمالی بودن، مکان جغرافیایی تعیین می شود 
و نمی توان با یک قیمت واحد آن را بفروش رساند 
مگر اینکه به صورت اوراق بهادر و سهام در بورس 

عرضه و به فروش برسد.
این کارشناس مسکن در پایان افزود: در گذشته 
نیز این اتفاق در قالب صندوق زمین و ساختمان 
نتوانســته افکار عمومــی را جلب کنــد و عرضه 
مســکن در بورس هم نمی تواند افکار عمومی را 
جلب کند بایــد در انتظار بود دیــد چه برنامه ای 

برای عرضه در بورس دارند.
دولت سیزدهم تلاش کرده اســت که تا با فروش 
متری مســکن در بورس حداقل مردم را خانه دار 
کند و سرمایه ها را به سمت ساخت و ساز هدایت 
کند. با توجه به اینکه هر چهار تا پنج ســال قیمت 
مسکن تحت تأثیر تورم و رشد بازارهای موازی به 
یکباره دچار جهش می شود به همین دلیل به نظر 
می رسد باید راهکار اساسی برای خانه دار کردن 

مردم از سوی دولت برنامه ریزی شود.

شعبه

 معاون اقتصادی بانک مرکزی با 
اشاره به رشد متوازن بخش های 
مختلف اقتصادی ایران و افزایش 
تاب آوری اقتصاد ایــران در برابر 
شــوک های اخیر جهانی گفت: 
وضعیــت ذخایــر ارزی ایران به 
دلیــل رشــد صــادرات نفتی و 
غیرنفتی در حال افزایش است و 

ایران بدهی خارجی ندارد.
»محمــد شــیریجیان« طــی 
ســخنانی در نشســت معاونین 
و مدیــران بانک هــای مرکزی 
کشــورهای حــوزه خاورمیانه 
و آســیای مرکــزی صنــدوق 
 )MENAP( پــول  بین المللی 
با اشــاره بــه تلاش بســیاری از 
کشــورها برای کاهش تــورم با 

ابزارها و سیاســت های مختلف 
پولی، اظهار کرد: روند قابل توجه 
کاهش تورم در شــاخص قیمت 
مصرف کننده )CPI( و شــاخص 
قیمــت تولیدکننــده )PPI( در 

ایران نیز آغاز شده است.
معــاون اقتصادی بانــک مرکزی 
تصریح کرد: در ماه  هــای اخیر و 
با تثبیت ارزش ریال، فشــارهای 
تورمــی تا حدودی تعدیل شــده 
اســت. با این وجود، سیاست های 
تنظیمی بانــک مرکــزی برای 
اطمینان از رونــد کاهش تورم به 
سطوح مناســب و هدف گذاری 
شــده، به ویژه به دلیــل افزایش 
تقاضا و رونق فعالیت های داخلی، 
همچنــان پابرجا خواهــد ماند.

وی تأکید کــرد: وضعیت کنونی 
اقتصاد ایران با وجود شــوک های 
اخیــر جهانی، نســبت بــه قبل 
بهبود یافته اســت و فعالیت های 
اقتصادی در مســیر رونــق قرار 
دارد. به طوری که تولید ناخالص 
داخلی حقیقی در سال ۲۰۲۲، به 
میزان ۴ درصد رشــد کرد و نرخ 
رشــد آن در ســه ماهه اول و دوم 
سال ۲۰۲۳ به ترتیب به ۵.۳ و ۶.۲ 
درصد افزایش یافت. علاوه بر این، 
تحقق رشد در بخش های مختلف 
اقتصــادی و به صــورت متوازن 
بــوده اســت.معاون اقتصــادی 
بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: 
با وجود بهبود قوی اقتصادی، در 
مواجهه با مخاطرات اقتصادی نیز 

برنامه های مختلفــی طرح ریزی 
شده است و بانک مرکزی با توجه 
به شــرایط کنونی، ریســک های 
ثبــات مالــی ناشــی از آســیب 
پذیری های سیســتم را به دقت 

رصد می کند.
شــیریجیان گفت: بانک مرکزی 
ایــران اقدامــات مدیریت جریان 
ســرمایه )CFM( بــرای تعدیل 
کاهــش نــرخ ارز و حفاظــت از 
سیســتم مالی را به اجرا گذاشته 
است؛ همچنین این بانک نظارت 
خود بر شبکه بانکی را تقویت کرده 
و اصــلاح بانک ها با هــدف تحقق 
میزان اســتاندارد شــاخص های 
مالی استاندارد در دستور کار بانک 

مرکزی قرار دارد.

ح کرد؛ افزایش تاب آوری اقتصاد ایران معاون اقتصادی بانک مرکزی در اجلاس مناپ مطر
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 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:
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